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Ставка на Кобякова

Борис ЖЕЛИБА, профессор, 
доктор экономических наук

Так что будет с экономи-
кой? Этот вопрос на устах каж-
дого здравомыслящего чело-
века. Реальная зарплата вер-
нулась на уровень 2010 года, а 
в долларовом эквиваленте в 
соответствии с последней 
ценой покупки «зеленого» сни-
зилась до 430 у.е. Рост ВВП за 
2014  год ожидается в преде-
лах 1,5–1,6%, инфляция будет 
18–19%, примерно 80% сред-
немесячного объема продук-
ции лежит на складах, доля 
убыточных предприятий – не 
менее четверти.

Чтобы удержать рублевые 
депозиты на фоне очередного 
обесценения рубля, банки 
вновь вздернули свои ставки. 
На этот раз до 50%. Но кредит-
ные проценты должны превы-
шать депозитные. Практически 
точно так же все было год 
назад. Депозитные ставки 
банки поднимали до 40–45% 
годовых, кредитные ставки 
становились неподъемными 
для предприятий, ВВП не рос. 
Правительство давило на 
Нацбанк, чтобы тот снизил 
ставку рефинансирования. 
Нынче самому обновленному 
правительству опять велено 
«засучить рукава» и, не откла-
дывая, приняться за работу.

Новый глава Нацбанка 
Каллаур предпринял правиль-
ные шаги по уменьшению про-
цента сбора, уплачиваемого 
при покупке валюты, чтобы 
уйти, надо думать, от этого 
нелепого сбора-налога, кото-
рый подрывает финансовое 
состояние не только импорте-
ров, но и экспортеров. По 
заказу Нацбанка срочно заку-
плено несколько сотен милли-
онов долларовых банкнот, 
чтобы нормализовать ситуа-
цию вокруг банковских обмен-
ников и ликвидировать «чер-
ный» валютный рынок. 
Повышается курс покупки 
валюты для населения.

Но это в основном техни-
ческие меры по исправлению 
предыдущих ошибок, допу-
щенных прежними денежными 
властями. С юридическими 
лицами обстановка неодно-
значна, многие из них намере-
ны приостановить свою рабо-
ту, продлить новогодние кани-
кулы до прояснения ситуации 
на валютном рынке. 
Бесспорно, необходимо вер-
нуться к нормальной деваль-
вации белорусского рубля, 
согласовывать ее с обесцене-
нием к мировым валютам рос-
сийской денежной единицы с 
учетом состояния платежного 

баланса Беларуси.
Новоиспеченный премьер 

Кобяков уже успел заявить о 
необходимости «безусловного 
выполнения» экономических 
задач, поставленных  решениями 
последнего Всебелорусского 
собрания. Напомним, что, соглас-
но тем решениям, наш ВВП дол-
жен был возрасти за пятилетку не 
менее чем  на 63%. По факту ВВП 
Беларуси за многострадальный 
2011 год увеличился на 5,3%, за 
2012 год - на 1,7%, за 2013 год – 
на 0,9%. Производительность 
труда должна была повыситься в 
1,63–1,68 раза. Можете прики-
нуть, насколько экономика стра-
ны должна тигром прыгнуть в 
новом году для достижения 
заветных рубежей. Белорусам 
была обещана зарплата 1000 
долларов в эквиваленте, т.е. в 
пересчете по сегодняшнему 
курсу должна быть к концу 2015 
года эдак миллионов 15. Но всем 
уже ясно, что курс доллара к 
концу последнего года пятилетки 
будет явно больше. Остается 
гадать – насколько. Равно как и 
насколько серьезны заявления 
нового премьера. Или это просто 
мантры, которые повторяет 
любой премьер вслед за вождем, 
сам никак в них не веря.

Со сменой первых лиц в пра-
вительстве и главном банке стра-
ны властям в очередной раз 
напомнили  о необходимости глу-
боких структурных реформ в 
белорусской экономике. Об отка-
зе от «ручного управления» из 
центра, о приватизации и повы-
шении доли малого и среднего 
бизнеса в ВВП, о создании рав-
ных условий для государственных 
и частных предприятий, о сво-
бодной конкуренции и гарантии 
прав собственности, о диверси-
фикации экспорта и об отказе от 
однобокой ориентации на Россию 
и т.д., о чем говорится уже много 
лет. Только в конечном итоге 
рыночные реформы неминуемо 
приведут к смене  экономической 
модели и потребуют отказаться 
от идеологии авторитаризма. 
Поэтому логичнее предположить, 
что главная задача белорусских 
властей – готовиться к адекват-
ному реагированию на события 
политического и экономического 
толка, которые будут происхо-
дить в России. А по словам быв-
шего министра финансов России 
Кудрина, кризис, накрывший эко-
номику восточной соседки, будет 
затяжным и тяжелым. Падение 
ВВП составит от 2 до 4%, сокра-
тятся государственные расходы 
на образование, здравоохране-
ние. Подсчитано, что падение 
российского ВВП на 1% равно-

значно снижению белорусско-
го ВВП на 0,5% – настолько 
зависима экономика Беларуси 
о т  р о с с и й с к о й . 
Золотовалютные резервы 
России впервые за 5 лет упали 
ниже 400 млрд долларов. 
Девальвация российского 
рубля достигала 100%. Ни у 
одной из нефтедобывающих 
стран из-за падения мировых 
цен на нефть национальная 
валюта не пала столь низко. 
Сказываются финансовые 
санкции Запада, которые резко 
ограничили возможности рос-
сийских банков кредитоваться 
на мировом финансовом 
рынке, а внешний валовой долг 
России оценивается до 700 и 
более млрд долларов. Там 
готовятся к стресс-сценарию 
на случай цены нефти 40 дол-
ларов за баррель и ниже с 
падением ВВП на 5%.

Многие аналитики считали, 
что лучшей кандидатурой на 
пост премьера Беларуси будет 
Румас, нынешний глава Банка 
развития и одновременно 
представитель Беларуси в выс-
ших эшелонах ЕАЭС, который 
заработал с 1 января 2015 
года. Однако правы оказались 
те, кто обратил внимание на 
трудовую биографию Кобякова. 
Родился в Москве, в ней полу-
чил первое образование, в 
2011 году был послом Беларуси 
в России, долго взаимодей-
ствовал с российскими чинов-
никами. И, как иносказательно 
выразился о нем сам Путин, 
много крови у них попил.

Тот же Путин на недавней 
пресс-конференции, недвус-
мысленно дал понять россий-
ской общественности, что 
менять свою политику в отно-
шении Украины не собирается, 
и фактически призвал россий-
ский народ затянуть пояса этак 
года на два. Ну а поскольку, как 
водится, судьба белорусской 
экономики зависит от того, 
сможет ли российское руко-
водство «отжалеть» пару-трой-
ку миллиардов долларов союз-
нику, чтобы удержать ситуацию 
хотя бы до президентских 
выборов, премьер Кобяков 
может  здесь и пригодиться. 
Однако в отличие от прежних 
тучных времен России придет-
ся выделять нам кредитные 
инъекции, сообразуясь с углу-
бляющимся собственным эко-
номическим и политическим 
кризисом. Хотя экономический 
обвал в Беларуси Кремлю всег-
да был ни к чему. А сегодня 
угроза обвала реально нависла 
и над российской экономикой.

Жадаю вам 
невычарапальнай 

благадатнай дапамогі 
Божай у працы на 

славу Бацькаўшчыны 
нашай!

Абвяшчаю вам радасць вялікую,
якая будзе ўсяму народу:

нарадзіўся вам сёння ў горадзе Давідавым Спасіцель,
Які ёсць Хрыстос Гасподзь

(Лк. 2: 10-11) 
Праасвяшчэнныя архіпастыры,
высокашаноўныя прасвітары і дыяканы,
пачэсныя інакі і інакіні,
богалюбівая паства Беларускай Праваслаўнай Царквы!

ПАВЕЛ, мітрапаліт Мінскі  
і Заслаўскі, Патрыяршы Экзарх 

усяе Беларусі:

У нядзелю 4 студзеня на 76-м годзе жыцця 
памёр Васіль Севасцьянавіч Лявонаў, былы 

міністр сельскай гаспадаркі, адзін з найбольш 
аўтарытэтных апанентаў дзеючай улады 

Васіль Севасцьянавіч Лявонаў нарадзіўся 16 красавіка 1938 года ў вёсцы Дубянец Касцюковіцкага 
раёна Магілёўскай вобласці.

У 1964-м скончыў Беларускі інстытут механізацыі, а потым Мінскую вышэйшую партыйную школу. 
Працаваў цесляром, шахцёрам, інжынерам-механікам, старшынёй саўгаса, з’яўляўся першым 

сакратаром Магілёўскага абкама партыі.
У 1984–1989 гадах старшыня Мандатнай камісіі, дэпутат Вярхоўнага Савета СССР. 
У 1991-м на некалькі месяцаў быў прызначаны вядучым спецыялістам Галоўнага ўпраўлення 

эканамічных сувязяў з капіталістычнымі краінамі ў Маскве. Пасля забароны КПСС быў накіраваны 
гандлёвым прадстаўніком Беларусі ў Германію (1991–1994).

Падчас выбараў першага прэзідэнта Беларусі ў 1994 годзе Васіль Лявонаў адкрыта падтрымліваў 
Вячаслава Кебіча, аднак, нягледзячы на гэта, прыняў прапанову Аляксандра Лукашэнкі заняць пасаду 
міністра сельскай гаспадаркі і харчавання. Васіль Лявонаў не падтрымаў ідэю лістападаўскага 
рэферэндуму 1996 года, пасля чаго ў міністэрстве пачаліся масавыя праверкі.

Васіль Лявонаў паслядоўна выступаў з прапановамі аб рэфармаванні сельскай гаспадаркі, 
накіраванай на рэфармаванне калектыўнай уласнасці, далучэнне сельскай гаспадаркі да рынкавай 
эканомікі, яе вызваленне ад камандна-адміністрацыйных метадаў, што і сталася асноўнай прычынай 
ягонага канфлікту з дзеючым прэзідэнтам і ў пэўным сэнсе – былым вучнем. Лявонаў быў арыштаваны 
11 лістапада 1997 года, пакараны чатырма гадамі калоніі з канфіскацыяй маёмасці.

Пасля вызвалення па амністыі Васіль Лявонаў стаў адной з ключавых фігур у працэсе абрання 
адзінага кандыдата ад апазіцыі на прэзідэнцкіх выбарах 2001 года.

Жанаты, меў трох дачок.
(Працяг на 2-й стар.)

страта

“Яшчэ крок – і падатак  
на куплю валюты адменяць…”

Учора афіцыйны курс долара вырас адразу на 840 рублёў, але з гэтага ж дня стаўка падатку на 
куплю валюты ў Беларусі зніжана да 10%.

Першыя ж таргі на біржы ў 
2015 годзе завяршыліся рэзкім 
аслабленнем беларускага 
рубля. Афіцыйны курс долара 
вырас адразу на 840 рублёў (з 
11.900 да 12.740 рублёў), еўра 
падаражэў на 770 рублёў да 
15.230.

Тым часам стаўка падатку 
на біржавыя аперацыі па куплі 
замежнай валюты і падатак пры 
пакупцы валюты насельніцтвам 
з 5 студзеня зніжана з 20 да 10 
працэнтаў.

Нагадаем, што 20 снежня 
стаўка падатку складала 30%, а 
пасля была зніжана да 20%. 
Што беларускі рубель чакае 
далей?

– Розніца паміж афіцыйным 
курсам долара і курсам куплі і 
продажу ў абменніках 
працягвае змяншацца, – 
адзначае фінансавы аналітык 
афіцыйнага партнёра Альпары 

ў Мінску Вадзім ІОСУБ. – Зараз 
амаль поўнасцю паўтарыўся той 
крок, што зрабілі ўлады 
напрыканцы мінулага года, калі 
афіцыйныя курсы замежных 
валют выраслі на 7 працэнтаў, а 
падатак для юрыдычных асоб і 
насельніцтва пры пакупцы валюты 
знізілі на 10 працэнтаў. Зыходзячы  
з гэтага, можна меркаваць, што ў 
хуткім часе падатак на куплю 
валюты наогул адменяць. Пры 
гэтым афіцыйны курс долара 
будзе, хутчэй за ўсё, на ўзроўні 14 
тысяч рублёў.

– Уведзены падатак зрабіў 
сваю справу?

– Ён выконвае ролю схаванай 
дэвальвацыі. Замест таго каб у 
другой палове снежня 2014 года 
аб’явіць дэвальвацыю, прыдумалі 
вось гэты падатак. Такім чынам, 
нацыянальная валюта 
дэвальвіравалася ў некалькі 
крокаў, хоць адразу пасля 

ўвядзення камісіі было 
зразумела, што мэта афіцыйнай 
дэвальвацыі – давесці курс да 
14 тысяч рублёў за долар.

– Што чакае беларускі 
рубель у 2015 годзе?

– У бліжэйшы час, як я ўжо 
казаў, долар павінен выйсці на 
адзіны курс, а падатак 
адменяць. Але якім чынам 
валютны рынак будзе 
функцыянаваць далей – гэта 
пытанне адкрытае, а 
эканамічныя ўлады пакуль 
даюць толькі нейкія агульныя 
прагнозы. У мінулым годзе 
прагучала некалькі заяў, што 
курс павінен быць рыначным, 
складацца з попыту і 
прапановы, але гэтага так і не 
адбылося. Таму сёння 
прагназаваць далейшае 
курсаўтварэнне дастаткова 
складана.

Алесь СІВЫ.

кадры

Беларускі суддзя ўзначаліў Суд Еўразійскага 
эканамічнага саюза

Былы першы намеснік 
старшыні Вярхоўнага суда 
Беларусі Аляксандр Федарцоў 
стаў старшынёй Суда 
Еўразійскага эканамічнага саюза. 
Ад пасады ў Вярхоўным судзе 
Беларусі ён вызвалены.

Таксама суддзёй Суда ЕАЭС 
стаў Дзяніс Колас, які займаў 
пасаду начальніка галоўнага 
ўпраўлення па ўзаемаадносінах з 
органамі заканадаўчай і судовай 

улады, пытаннях грамадзянства 
і памілавання Адміністрацыі 
прэзідэнта Беларусі.

Намеснікам старшыні Суда 
ЕАЭС стаў Жалымбет Баішаў 
з Казахстана, які з кастрычніка 
2014 года быў старшынёй Суда 
ЕўрАзЭС. Акрамя таго, 
суддзямі прызначаны Венера 
Сейцімава (Казахстан), 
Таццяна Нешатаева (Расія) і 
Канстанцін Чайка (Расія).

долги

В наступившем году Беларусь должна 
выплатить по внутренним и внешним 

государственным обязательствам более  
4 миллиардов долларов

Около 3,1 миллиарда дол-
ларов необходимо будет пере-
числить в счет погашения и 
обслуживания внешнего госу-
дарственного долга. Причем 
наибольший объем внешних 
валютных платежей приходится 
на погашение и обслуживание 
госдолга, образовавшегося в 
связи с выпуском Беларусью 
пятилетних еврооблигаций в 
2010 году. В счет погашения 

данных обязательств страна 
должна будет выплатить в 2015 
году почти 1,2 миллиарда долла-
ров.

Кроме того, необходимо 
выплатить 716,3 миллиона долла-
ров по межгосударственным кре-
дитам России. Наряду с этим 
запланированы выплаты по кредиту 
Антикризисного фонда ЕврАзЭС в 
размере 541,2 миллиона долларов.

По кредитам Китая и 

Венесуэлы Беларусь должна 
будет выплатить в наступив-
шем году 380,4 миллиона и 
121,8 миллиона долларов 
соответственно.

На 2015 год также прихо-
дятся выплаты Беларуси по 
обслуживанию и погашению 
внутреннего валютного госу-
дарственного долга, которые 
составят около 1 миллиарда 
долларов. 

маніторынг

Амаль кожны трэці беларус адчувае 
пагаршэнне свайго дабрабыту

Незалежны інстытут 
сацыяльна-эканамічных і 
палітычных даследаванняў 
(зарэгістраваны ў Літве) 
апублікаваў дадзеныя нацыя-
нальнага апытання, якое 
праводзілася ў снежні 2014 года.

Як высветлілася паводле 
вынікаў даследавання, напры-
канцы года ледзь не трэць гра-
мадзян Беларусі адчулі пагар-
шэнне свайго матэрыяльнага 

становішча – 31%. Аднак цікава, 
што і ў трэцім квартале, і ў чац-
вёртым 13% апытаных беларусаў 
запэўнілі, што іх становішча 
палепшылася.

Што да прагнозаў 
насельніцтва наконт сацыяльна-
эканамічнай сітуацыі ў краіне, то ў 
верасні 22,5% апытаных лічылі, 
што яна пагоршыцца. У снежні 
песімістаў паболела да 33,9%.

Пры гэтым адпаведна знізіўся 

і электаральны рэйтынг 
Аляксандра Лукашэнкі. У 
верасні за яго гатовы былі гала-
саваць 45,2%, а вось у снежні 
жадаючых паменела да 40%. 
Прычым эксперты лічаць, што, 
калі б апытанне правялі пасля 
19 снежня, калі падчас чаргова-
га валютнага крызісу рубель 
патаннеў на 30%, то паказчыкі 
рэйтынгу кіраўніка краіны былі 
б яшчэ ніжэйшыя.

ведай нашых!

Дар’я Домрачава ўвайшла ў тройку 
найлепшых спартсменак года ў свеце

Міжнародная асацыяцыя 
спартыўнай прэсы прызнала 
беларускую біятланістку Дар’ю 
Домрачаву, якая стала трохра-
зовай чэмпіёнкай Алімпійскіх 
гульняў у Сочы, другой у спісе 
найлепшых спартсменак свету 
2014 года. Першае месца заня-
ла тэнісістка Серэна Уільямс з 
ЗША, трэцяе -- нарвежская 
лыжніца Марыт Б’ёрген.

У тройку найлепшых 
спартсменаў увайшлі варатар 
нямецкай футбольнай зборнай 
Мануэль Ноер, швейцарскі 
тэнісіст Роджэр Федэрэр і 
нападаючы футбольнай 
зборнай Партугаліі Крышціяну 
Раналду.

Найлепшымі камандамі 
прызнаны зборная Германіі па 
футболе, мадрыдскі «Рэал» і 
мужчынская зборная 

Швейцарыі па тэнісе, якая 
заваявала Кубак Дэвіса.

Найлепшымі турнірамі, на 
думку журналістаў, былі чэмпіянат 

свету па футболе ў Бразіліі, 
зімовыя Алімпійскія гульні ў 
Сочы і Уімблдонскі тэнісны 
турнір.

Сардэчна віншую ўсіх вас з 
вялікім і радасным святам 
Ражджаства Хрыстовага.

У гэтую светлазарную ноч у 
свет прыйшоў Хрыстос Спасіцель, 
каб адкрыць людзям Бога. Святая 
Царква, абвяшчаючы свету гэтую 
Бажэственную тайну, пачынае 
святочную ўрачыстасць словамі: 
«Прыйдзіце, узрадуемся ў 
Госпадзе, тайну гэтую раскрыва-
ючы».

В я л і к у ю  т а й н у 
Богаўцялеснення прадказвалі 
прарокі, пра гэта прапаведавалі 
апосталы: Бог з’яўляецца ў плоці, 
каб даць людзям новае нарад-
жэнне, а свету – абнаўленне. 
Выйшаўшы на пропаведзь, Сам 
Спасіцель адкрыта сведчыў веру-
ючым у Яго: «Я прыйшоў, каб 
жыццё мелі, і ўдосталь мелі» (Ін. 
10: 10).

Любоў Божая, бязмежная і 
ўсеахопная, сышла да людзей у 
Асобе Богадзіцяці Хрыста. Сын 
Божы сышоў на зямлю, каб даць 
чалавецтву Бажэственную сілу, 
«для жыцця і набожнасці» (2 Пят. 
1: 3), каб наша грахоўнасць была 
згладжана Праўдай Божай, каб 
наша няведанне было прасветле-
на Святлом Божым. «Слава ў 
вышніх Богу і на зямлі мір, у люд-
зях добрая воля» (Лк. 2: 14), – 
Святая Царква, святкуючы 
Ражджаство Хрыстова, услед за 
Нябеснымі Сіламі радасна 
ўслаўляе Госпада нашага Ісуса 
Хрыста, Які прынёс на зямлю веч-
нае спасенне, мір і любоў.

Імкненне да міру, згоды і 
адзінства – маральная патрэба 
чалавека ва ўсе часы. Мір прынёс 
чалавецтву Гасподзь наш Ісус 
Хрыстос – уцялеснены Сын Божы. 
«Няхай усе будуць адно: як Ты, 
Ойча, ува Мне, і Я ў Табе, так 
няхай і яны ў Нас будуць адно» (Ін. 
17: 21), – маліў Ён Свайго Айца 
Нябеснага. Мірнае адзінства 
людзей у Адзіным Богу, у адзінай 
праваслаўнай веры – найвышэй-
шая мэта, указаная Спасіцелем 
свету, Які прыйшоў на зямлю. І ўсе 
мы як верныя дзеці Хрыстовы, 
дзеці Праваслаўнай Царквы 
павінны клапаціцца пра адзінства 
нашай Царквы.

Зерне веры і набожнасці, 
пасеянае больш за тысячагоддзе 
таму на нашай благаславёнай 
зямлі, з цягам часу вырасла ў 
магутнае дрэва Праваслаўя, якое 
і сёння застаецца асновай нацыя-
нальнага самавызначэння пера-

важнай большасці насельніцтва 
трох славянскіх краін – Беларусі, 
Расіі і Украіны, якая перажывае 
цяпер трагедыю грамадзянскай 
вайны. Ва ўмовах палітычнай 
дэзынтэграцыі Царква для 
народаў, якія яе складаюць, 
застаецца змацавальным саю-
зам. Для праваслаўнага чалавека 
– гэта адзіная духоўная прастора, 
якая мае агульны для гэтай часткі 
Еўропы культурна-цывілізацыйны 
код.

У адной са сваіх прамоў 
Свяцейшы Патрыярх Маскоўскі і 
ўсяе Русі Кірыл нагадаў тую ісціну, 
якая была цудоўна выказана ў 
словах аднаго прападобнага і 
богаўгоднага чалавека: «Расія, 
Украіна, Беларусь – гэта і ёсць 
Святая Русь». Усе мы – беларусы, 
расіяне і ўкраінцы – павінны 
ўсведамляць сваю адказнасць за 
захаванне ўн ікальнай 
цывілізацыйнай прасторы, якая 
носіць назву – Святая Русь. І ў той 
жа час гэта зусім не азначае 
адмаўлення ад ідэі дзяржаўнага 
суверэнітэту трох славянскіх 
краін.

Год мінулы, па міласці Божай, 
прынёс нам нямала духоўнай 
радасці. Ён быў адзначаны 
важнымі падзеямі ў жыцці нашай 
Царквы. Адпаведна з рашэннямі 
Свяцейшага Патрыярха 
Маскоўскага і ўсяе Русі Кірыла і 
Свяшчэннага Сіноду Рускай 
Праваслаўнай Царквы на 
тэрыторыі Беларусі ўтвораны 
новыя епархіі. Гэта дазволіць усім 
епархіяльным архіерэям мець 
больш зносін са сваёй паствай на 
прыходах, стаць бліжэй да про-
стых вернікаў, дапамагаць пачы-
наючым вернікам усвядоміць 
свае духоўныя вытокі, далучаючы 
іх да этнакультурнай традыцыі 
нашай краіны, а значыцца, – да яе 
рэлігійнай традыцыі, да 
Праваслаўя, што будзе спрыяць і 
працэсу фарміравання прыходаў 
з актыўным прыходскім жыццём.

П р а а с в я ш ч э н н ы я 
архіпастыры, узлюбленыя айцы, 
браты і сёстры! Віншуючы ўсіх вас 
са светлым святам Ражджаства 
Хрыстовага, малітоўна жадаю вам 
невычарапальнай благадатнай 
дапамогі Божай у далейшай 
вашай працы на славу Святой 
Праваслаўнай Царквы, на славу 
Бацькаўшчыны нашай, на карысць 
і росквіт зямлі, на якой мы з вамі 
жывём, на дабро ўсім нашым 
бліжнім і дальнім! Амінь.

Íà ïðàñòîð,  íà øûðîê³ ðàçëîã 
Âûõàäç³,  ìîé íàðîä,  ãðàìàäîþ...

ßêóá ÊÎËÀÑ
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ТЭМА ДНЯ

Уладзімір НЯКЛЯЕЎ:

“Каб ажылі ўсе 
беларусы…”

– Уладзімір Пракопавіч, паколькі 
гутарым мы з вамі на пачатку новага 
года, давайце пачнём з такога 
пытання: чым быў для вас мінулы 
год? Годам зімовай Алімпіяды, якой 
ён пачаўся? Годам адстаўкі белару-
скага ўрада, якой ён скончыўся? 
Увогуле: годам здабыткаў ці годам 
страт?..

– На жаль, годам страт. Годам, у 
якім адышлі ў вечную адсутнасць Рыгор 
Барадулін і Генадзь Бураўкін. Паэты, 
найдарагія мне людзі. Найблізкія мае 
сябры. Я дасюль да іх адсутнасці звык-
нуць не магу. І наўрад ці да гэтага звык-
ну.

Што ж да адставак і алімпіяд… Вось 
уявіце: лыжня. На старце (пад 
навешанымі на іх нумарамі) новыя 
лукашэнкавы прызначэнцы: Кабякоў, 
Косінец, Мацюшэўскі, Снапкоў, Калаур, 
Сямашка, Зіноўскі, Воўк, Забароўскі і 
гэтак далей – да закліканай выправіць 
гендарны дысбаланс спадарыні 
Качанавай… Маюць значэнне фізічная 
форма, інтэлект кожнага з іх? 
Безумоўна. Дакладней гэта ўсё мела б 
значэнне, калі б лыжня не была заас-
фальтавана. Дык з яе звярнуць бы ці 
зняць лыжы і стаць на лыжаролеры, але 
ж паперадзе начальнік каманды “стаіць 
на асфальце, у лыжы абуты”! Вось і 
Мясніковіч прастаяў за ім чатыры гады. 
Гэтаксама, як раней – Ярмошын, 
Сідорскі. І Кабякоў, новы прэм’ер, гэтак 
жа прастаіць. Ну не едуць па асфальце 
лыжы, чым ты іх ні падмазвай! І тут 
абсалютна ўсё адно, хто і пад якім 
нумарам заяўлены…

У нас пад асфальт закатаны ўсе, 
нават найменшыя свабоды. І на гэткай 
“трасе” мы яшчэ раздзімаем шчокі над 
вусамі, гразімся некага перагнаць, 
перамагчы. Каго, у чым? Еўропу ў 
спаборніцтве свабодных эканомік?..

– А што б вы зрабілі на месцы 
Мясніковіча і ўсіх астатніх 
“лыжнікаў”, якіх “начальнік каман-
ды” выправіў у адстаўку?

– Здаў бы начальніку лыжы, форму 
з нумарамі, сабраў бы сваю каманду і 
пайшоў на прэзідэцкія выбары. Гэта 
быў бы самы моцны эканамічны крок 
урада за ўвесь час яго існавання.

– І ў дзень галасавання – на 
Плошчу? З пратэстам супраць 
фальсіфікацый? Мясніковіч, 
Кабякоў, Косінец, Мацюшэўскі, 
Сямашка, Снапкоў, Зіноўскі, 
Качанава…

– А чаму не? Я веру ў людзей. У 
кожным ёсць нешта такое, пра што ён 
сам яшчэ не ведае. Напрыклад, пра 
тое, што ён беларус. 

– Дык жа не будзе Плошчы...
– Не можа быць толькі таго, чаго не 

можа быць. А ўсё астатняе… Вунь ва 
Украіне ўсе казалі, што ў падзеях 2004 
года, у Памаранчавай рэвалюцыі 
Майдан дарэшты сябе вычарпаў, 
выканаў сваю ролю і болей не ўстане. А 
ён устаў! Сам сябе пастанавіў. І Плошча 
сама сябе пастанавіць можа.

Іншая рэч, ці патрэбны ў сённяш-
няй сітуацыі рэзкія рухі? Выглядае на 
тое, што не. Большасць людзей асце-
рагаецца гэтага, пра што сведчаць і 
апошнія дадзеныя Незалежнага 
інстытута сацыяльна-эканамічных і 
палітычных даследаванняў (НІСЭПД). 
Таму мы і прапанавалі план мірных 
перамен. “Народны рэферэндум”, у 
падтрымку якога ўжо сёння (паводле 
дадзеных таго ж НІСЭПД) гатовы 
паставіць подпіс 31,7% грамадзян 
Беларусі. У цяперашніх умовах гэта 
нямала. Дый увогуле такой падтрымкі 
ніколі не мела ніводная іншая 
апазіцыйная ініцыятыва, праз што і 
нервуюцца нашы апаненты. І, каб 
дыскрэдытаваць, спляжыць гэтую 
ініцыятыву, даводзяць, што ёй можа 
скарыстацца ўлада. Дык калі ласка! З 
“Народным рэферэндумам” і Кабякоў з 
Мацюшэўскім, і Косінец са Снапковым 
будуць глядзецца як мае быць. Хоць на 
Плошчы са сцягамі, хоць у сваіх 
кабінетах за сталамі.

– Значыць, самі вы на 
прэзідэнцкія выбары гэтым разам 
не збіраецеся?

– Пабачым… Калі раптам пойдзе на 
гэтыя выбары нехта з наменклатуры, з 
былых ці дзейных чыноўнікаў, 
прэм’ераў, віцэ-прэм’ераў, дык я – не. 
Больш за тое: абяцаю любому з іх 
любую падтрымку. Плюс увекавечанне 
ў вершах і прозе як нацыянальнага 
героя.

– Пасмяротна?
– Ну, тут як Бог дасць… Між іншым, 

мяне заўсёды цікавіла пытанне: як 
гэтыя людзі могуць “катацца на лыжах” 
у краіне, у якой пайсці на выбары азна-
чае пайсці ў турму? І гэта як мінімум…

На мінулыя выбары, дарэчы, 
Барадулін не раіў мне ісці. Усё казаў: 
“Валодзя, а калі цябе раптам?..” 

Бураўкін спытаў: “Грыша, а калі нас 
ракам?..” Барадулін пачухаў патыліцу і 
болей мяне не перасцерагаў. Разам з 
Бураўкіным стаў адным з 
заснавальнікаў руху “Гавары праўду!”. 
Так што нават пры адсутнасці выбараў 
у кожнага ёсць выбар. Чалавечы.

– Калі ўжо ідзе размова пра 
прэзідэнцкія выбары, дык чаму ўсё 
ж беларуская апазіцыя не змагла 
вылучыць адзінага кандыдата?

– Бо не змагла. Што дзіўна, бо спы-
тайце пра гэта любога з кіраўнікоў 
апазіцыйных партый, рухаў, ён вам 
адразу скажа: “Я зрабіў усё, што мог”. І 
перахрысціцца.

– А вы?
– Не перахрышчуся. На выбары 

2015 года большасць глядзіць чамусьці 
як на справу практычна вырашаную. Не 
разумею чаму. Калі ў адной краіне 
побач з намі – вайна. Калі іншая краіна, 
якая з’яўляецца донарам беларускага 
рэжыму, балансуе на грані катастро-
фы…

– Але сітуацыя можа змяніцца.
– Яна можа прытухнуць, 

замарозіцца, але не змяніцца. Тут не 
дапамогуць ніякія дамоўленасці, 
пагадненні, рэзалюцыі. Для гэтага 
трэба, каб змянілася Расія. Для сён-
няшняй Расіі з той сітуацыі, у якой яна 
апынулася праз вайну ва Украіне, няма 
выйсця. У такіх выпадках кідаюцца ва 
ўсе бакі. А мы з Расіяй – бок у бок…

– Ёсць такая беларуская 
прымаўка: “Бок аб бок – і хто далей 
адскоча!”

– І ў рускіх такая прымаўка пра 
мужа і жонку ёсць, але так не выйдзе. І 
не толькі таму, што ўступае ў сілу 
“шлюбны кантракт” – дамова аб 
Еўразійскім союзе. Расія з Беларуссю 
яшчэ гэтак не “налюбілася”, як з 
Украінай.

Карацей, як па эканамічных, так і па 
палітычных прычынах прэзідэнцкія 
выбары ў 2015 годзе будуць склада-
ныя. Не толькі для беларускай апазіцыі. 
Дай Бог іх выйграць (і не прайграць 
Беларусь) хоць некаму з беларусаў. 
Хай сабе ўрэшце таму ж Лукашэнку, які 
нервова заяўляе, што стане 
прэзідэнтам, нават калі ўвесь свет 
будзе супраць яго.

Чаму ён так нервуецца? Бо разу-
мее, нюхам адчувае, што гэтым разам 
прызначыць самога сябе начальнікам 
можа і не здолець... Што могуць яго, як 
ён сам кажа, “адстроіць”. І гэта таксама 
не апошняя з прычын, па якіх я 
настойваў на вылучэнні адзінага кан-
дыдата ад апазіцыі. Лічыў (і лічу) гэта 
справай надзвычай важнай, і таму, калі 
праблема была павернута так, нібы 
менавіта мае амбіцыі замінаюць яе 
вырашыць, адышоў убок. Добра, я не 
прэтэндую, няхай будзе іншы. Але і 
гэта, на жаль, нічога не дало. Проста 
ўсе з усімі сталі змагацца без мяне.

– У свой час вы казалі, што сталі 
актыўным праціўнікам рэжыму праз 
занядбанне культуры, цкаванне 
беларускай мовы, літаратуры, 
фальсіфікацыі гісторыі, увогуле, 
адкрыта кажучы, праз антынацыя-
нальную палітыку, якую праводзіў 
Лукашэнка. Але цяпер палітыка ў 
гэтым пытанні нібыта мяняецца, у 
Расіі ўжо нават кажуць пра беларускі 
нацыяналізм.  Дык, можа, час вам 
перагледзець свае адносіны да 
Лукашэнкі? 

– Пад што перагледзець? Пад 
затрыманне на вуліцы каля дома 
Барадуліна, дзе я, як аказалася, вершы 
чытаў не “на человеческом языке”? 
Пад дыскусію пра тое, дадаць ці не 
дадаць у беларускіх школах яшчэ адзін 
урок беларускай мовы? Пад вышыванкі 
як сімвал беларусізацыі, ледзьве не 
ўзор беларускасці?..

Я не кажу, што вышыванкі – кепска. 
Але гэта не што іншае, як абнаўленне 
дэкарацый савецкага спектакля. 
“Нацыянальнага па форме, 
сацыялістычнага па змесце”, як таго 
патрабавала савецкая дактрына. І 
беларускія дзеўкі трэслі вышытымі 
спадніцамі, танцуючы “Лявоніху”, а 
ўкраінская хлопцы бліскалі чырвонымі 
ботамі, скачучы гапак. На іх глядзелі 
балетмайстры з ЦК КПСС: “Хорошо 
танцуют. Правильно. В своей форме”. І 
напаўнялі форму патрэбным зместам. 
Пылам над сцэнай. А калі нехта 
спрабаваў аддзяліць сваё ад чужога, 
зазірнуць у глыбіні сваёй гісторыі, у 
нацыянальную свядомасць, дык што 
чуў? А тое, што заявіў нядаўна 
Лукашэнка: «Я ненавижу национали-
стов… Я их как-то пытаюсь держать на 
привязи”.

– Але ж вы не нацыяналіст...
– А хто я? Кім былі і ёсць для гэтага 

рэжыму Быкаў, Барадулін, Бураўкін?.. 
Хто ў нас увогуле нацыяналісты?.. 
Пісьменнікі ды яшчэ Пазьняк, які такса-

ма пісьменнік.
– Выбачайце, але тут само па 

сабе ўзнікае пытанне: навошта 
пісьменніку палітыка? Асабіста вам 
навошта? Дзеля славы? Дзеля гро-
шай? Ці ўсё ж хочаце стаць другім 
беларускім прэзідэнтам? 

– Я ніколі не хацеў стаць нікім 
другім. Калі Гагарын паляцеў у космас, 
я тут жа расхацеў быць касманаўтам.

Так што будзе ў нас парламенцкая 
рэспубліка. Не адразу, але будзе.

Я наперад ведаю, якая незайз-
дросная доля чакае таго, хто прыйдзе 
замест Лукашэнкі. Каму давядзецца 
правесці краіну праз рэформы, праз 
меры, якімі любоў народную не зай-
мець. Ва ўсякім выпадку пры жыцці.

– А вам хочацца любові?
– Па вялікім рахунку мне заўсёды 

хацелася толькі яе. Не грошай, не 
славы – любові. Бо ўсё астатняе ў 
жыцці – дэкарацыі. Пыл над сцэнай.

Ёсць тут, праўда, адна рэч, пра 
якую я ўжо недзе казаў… Калі займа-
ешся палітыкай, у якой змушаны 
шукаць падтрымкі большасці, асцера-
гаешся сказаць штосьці рэзкае, 
крыўднае пра гэтую большасць. Пра 
народ. Бо нехта абавязкова загалёкае: 
“Во! Чулі?!. Зневажае! Не любіць!..” 

Люблю. Але гэта не азначае, што 
ўсімі праўдамі і няпраўдамі буду дама-
гацца ўзаемнасці. Па вялікім рахунку, 
калі народу без патрэбы свабода, дык 
мне не толькі любові – нічога не трэба 
ад народа.

На мінулых прэзідэнцкіх выбарах 
мяне найбольш раздражняла пытанне: 
“А што ты нам дасі?” Нясцерпна хаце-
лася сказаць: “А ражна вам я дам!” Што 
і за што вам даваць? Вы хіба ахвяравалі 
чым-небудзь дзеля свабоды? Не 
пайшлі ў загон, у які вас пагналі? Не 
выракліся сваёй мовы? Не аддалі на 
знявагу, на глумленне святыя 
сімвалы?.. Дык чаго вы разяўляецеся: 
“Дай!” Няўжо вы, да ўсяго, не адчувае-
це, якая ў гэтым вашым халяўным 
“дай!” ганьба, які сорам?.. І вось 
карціць гэта сказаць, але асцерагаеш-
ся. Бо ведаеш, што адзін з дзесяці 
зразумее, а дзевяць…

Таго, чаго мусіць асцерагацца 
палітык, паэт не асцерагаецца. Таму і 
сказана: “Народ, Беларускi Народ! Ты 
– цёмны, сляпы, быццам крот”. 

Нехта ж мусіць казаць такое.
– У вашых вершах я падобнага 

не чытаў.
– Дык мне ж не 20 гадоў, як 

Багдановічу, калі ён гэта з болем 
выдыхнуў... І праблема бачыцца ў 
іншым.

Ёсць у мяне апавяданне, фантас-
магорыя такая, якая называецца 
“Чароўны свісток”. Адзін раз у яго 
свіснеш – і памрэ той, каму смерці 
пажадаеш. Два разы свіснеш – і ажыве 
той, каго ўваскрасіць захочаш. Тры 
разы свіснеш... Зрэшты, гэта ўжо не 
істотна, а істотна тое, што герой апавя-
дання памірае. У труну ўжо лёг. А каму 
хочацца аднаму паміраць? Тым больш 
беларусу. Вось ён і свіснуў адзін раз, як 
сапраўдны беларус, каб усе беларусы 
разам з ім сканалі. Тады, маўляў, будзе 
справядліва, калі не адзін ён. Але ніхто 
ні ў ягонай вёсцы, ні ў суседняй, ні ва 
ўсёй Беларусі не сканаў. Ніхто і нідзе не 
памёр, апроч старых эмігрантаў у 
Амерыцы. Ён падумаў, што, можа, 
свісток няспраўны. Для праверкі 
свіснуў два разы, каб жонка-нябожчы-
ца ажыла, – тая тут як тут. І не адна, а 
ўсе тры (ён тройчы жаніўся) жонкі. 
Ледзьве ад іх пазбавіўся. Значыць, 
спраўны свісток. Значыць, павінны 
былі разам усе беларусы памерці! Ды 
вось паміраць няма каму. Бо толькі 
пераробленыя ці то ў рускіх, ці то ў 
палякаў, толькі падробныя засталіся 
беларусы, не засталося сапраўдных. 
Нідзе і нікога, апроч старых эмігрантаў 
у Амерыцы...

Калі я думаю, што такое можа быць 
у рэальнасці, а рэальнасць блізкая да 
гэтай фантасмагорыі, ува мне пере-
стае балець пытанне пра тое, на што я 
страчваю час, навошта займаюся 
палітыкай.

– А ў мяне пасля таго, як вы 
распавялі сюжэт апавядання, толькі 
шкадаванне пра тое, што палітыка 
адрывае вас ад паэзіі, ад 
літаратуры. Таму напрыканцы 
літаратурнае пытанне: а што ўсё ж 
будзе, калі ў чароўны свісток 
свіснуць тры разы?

– Адкуль я ведаю… У 2015 годе я 
толькі ў другі раз свіснуць збіраюся.

– Каб усе беларусы ажылі?
– Так. Каб ажылі ўсе беларусы.
– Гэта і будзе вашым навагоднім 

пажаданнем?
– Гэта і ёсць маё навагодняе пажа-

данне.
Гутарку вёў Сяргей ШАПРАН.

Першая жанчына  
пасля савецкіх часоў  – віцэ-прэм’ер

ХТО ЁСЦЬ ХТО

Намесніцай прэм’ер-міністра па 
сацыяльных пытаннях стала былая 
старшыня Наваполацкага гарвыкан-
кама Наталля Качанава. 

У незалежнай Беларусі яшчэ не 
было ніводнай жанчыны, якая займа-
ла б такую высокую пасаду. Як не 
было жанчын і сярод прэм’ер-
міністраў. Яшчэ за часамі БССР 
пасаду намесніцы старшыні Савета 
міністраў займала Ніна Мазай (1985–
1991), і потым – усё, жанчынам такія 
высокія пасады не давяралі. Варта 
заўважыць, што на сённяшні момант 
сярод усіх рай- і гарвыканкамаў 
краіны толькі ў двух кіравалі 
жанчыны. Гэта Наваполацк, дзе 
старшынствавала Наталля Качанава 
(ад лістапада 2007 года), а таксама 
Добрушскі раён, дзе апошнія 
дзевяць гадоў кіруе Вольга 
Мохарава. 

«Дзелавая жанчына ў маім 
разуменні – гэта дакладна не 
жанчына-вамп і не сцерва, як звы-
чайна паказваюць модныя глянца-
выя часопісы», – кажа Наталля 
Качанава.

Руская  
па нацыянальнасці

Наталля Качанава нарадзілася ў 
1960 годзе ў Полацку. У афіцыйнай 

даведцы на сайце Наваполацкага гар-
выканкама напісана: «Па 
нацыянальнасці – руская». Скончыла 
Наваполацкі політэхнічны інстытут 
(1981) па спецыяльнасці 
«Водазабеспячэнне і каналізацыя», а 
таксама Акадэмію кіравання пры 
прэзідэнце Беларусі (2006) па 
спецыяльнасці «Дзяржаўнае кіраванне 
нацыянальнай эканомікай». З той 
самай анкеты вынікае, што Наталля 
Качанава валодае англійскай мовай, а 
таксама мае ордэн Святой Еўфрасінні 
Полацкай.

У Наталлі Качанавай ёсць двое 
братоў. «Мы – дружная, рабочая сям’я, 
бацькі – людзі вельмі простыя: тата 
працаваў у ліцейна-механічным цэху 
кавалём, брыгадзірам; мама ўсё жыццё 
адпрацавала на швейнай фабрыцы. 
Дома заўсёды, колькі яе памятаю, 
шыла і вязала – чаго я, напрыклад, не 
ўмею і, шчыра прызнацца, проста не 
люблю!» – прызнавалася Качанава ў 
інтэрв’ю.

Мае дзвюх дачок
Новы віцэ-прэм’ер замужам, мае 

дзвюх дачок. «Хачу сказаць, што ў нас з 
мужам выдатныя дзеці, я іх вельмі 
люблю, і ў мяне ніколі, паўтаруся, ніколі 
не ўзнікала з імі праблем», – казала 
Наталля Качанава.

Старэйшая дачка Вольга вучылася 
на бюджэце ў Мінскім медыцынскім 
універсітэце, з мужам пазнаёмілася 
падчас вучобы на педыятрычным 
факультэце. У пары ёсць сын. Жывуць у 
Мінску.

Алена, другая дачка, скончыла 
Полацкую гімназію, а цяпер вучыцца на 
гісторыка-філалагічным факультэце 
ПДУ. Сама спадарыня Наталля кажа, 
што дачка не надта любіць афішаваць, 
кім працуе яе мама. 

«Я бачу, з якім гонарам гаворыць 
пра Беларусь мая малодшая дачка», – 
казала старшыня гарвыканкама.

Марыла быць 
выхавацельніцай  
у дзіцячым садку
Усё дзяцінства Наталля Качанава 

ўсур’ёз займалася спортам. Спачатку 
– лёгкай атлетыкай, а пасля – валей-
болам. Хаця пра спартыўную кар’еру, 
кажа, не марыла. Вельмі хацела быць 
выхавацельніцай у дзіцячым садку, а 
ў НПІ паступіла выпадкова, дзякуючы 
спорту. Да іх на валейбольную 
пляцоўку прыходзіла выкладчыца 
інстытута, якая і сказала: «А пасту-
пайце да нас, будзеце вучыцца і зай-
мацца валейболам».

«Я, напрыклад, з сям’ёй да 30 
гадоў пражыла на супольнай кухні. У 
нас не было ванны, гарачай вады – 
гэта той дом, у якім мы жывём да 
гэтага часу. Там сёння таксама ёсць 
супольныя кухні. А тады і мы жылі з 
суседзямі і не лічылі, што ў нас штосьці 
дрэнна», – казала яна ў 2011 годзе.

Прызнаецца, што адзенне набы-
вае ў наваполацкім «Доме гандлю» ці 
ў адным з ралетаў Полацка. 
Цырульняй карыстаецца ў полацкім 
Доме быту. А вось гатуе вельмі-
вельмі мала.

Зміцер ПАНКАВЕЦ.
“Наша Ніва”.

МНеНие

Стыдно не будет…
Первое впечатление, когда узнал, 

что Михаил Анатольевич Журавков 
назначен министром образования 
Республики Беларусь, – шок! С одной 
стороны, это очень хорошо, а с дру-
гой стороны, человека жалко. Очень 
долго думал об этом и хочу сказать, 
что я не понимаю вот такие массовые 
и неожиданные смены в руковод-
стве. Да, возможно, достойные люди, 
но суть же не в них, суть в том, что 
систему подхода к работе нужно 
менять. Люди меняются, а страна все 
там же… Одно радует, что за образо-
вание в ближайшие годы можно не 
бояться, а, наоборот, радоваться, 
потому что очень достойный у нас 
теперь министр.

У нас в стране очень любят всех 
ругать, поэтому заранее обидно за 
Михаила Анатольевича. Я лично его 
знаю как замечательного человека. 
Работая первым проректором БГУ, он 
заслужил большое уважение среди 
сотрудников и студентов. Во време-
на студенчества очень часто прихо-
дилось встречаться с нынешним 
министром на разных мероприятиях 
БГУ и меня всегда очень радовало то, 
что он всегда стильно одет. Наверное, 
все согласятся, что этого очень не 
хватает нашим министрам. Важными 
для студенчества БГУ всегда были 
его открытость и желание идти на 
контакт. Например, он никогда не 
пропускал постоянные встречи на 
волейбольной площадке между сту-
дентами и ректоратом. Следует 
отметить, что в 53 года Михаил 
Анатольевич очень спортивный, под-
тянутый мужчина.

Не все знают, но Михаил Журавков 
последние годы много внимания уде-
лял знаменитому Болонскому процес-
су. Благодаря ему БГУ сделал огром-
ный рывок в этом вопросе. Как пред-
седатель общественного объединения 
«Студенческий союз БГУ» я 16 мая 
2013 года присутствовал на информа-
ционно-образовательном семинаре 
«Болонский процесс и проведение 
реформы высшего образования в 
общеевропейском образовательном 
пространстве», который был организо-
ван Европейской комиссией в рамках 
4-й платформы «Восточного партнер-
ства» и был сильно удивлен заинтере-
сованностью нового министра в этом 
вопросе. При этом, возвращаясь к 
облику белорусских министров, хочу 
отметить, что Михаил Анатольевич 
владеет иностранным языком. Многие 
ли министры этим могут похвастаться?

Говоря о человеческих качествах 

ДОСЬе

нового министра образования, хочу 
еще рассказать историю из личного 
опыта. Весной этого года обратился к 
М.А.Журавкому с личным вопросом. 
Очень приятно было, что при всей 
занятости тогда еще первый прорек-
тор БГУ нашел несколько часов для 
меня и помог. На мой взгляд, это тоже 
очень большой человеческий плюс. 

Но шок от этого назначения лично у 
меня пока не проходит. Однако хочу 
обратить внимание на профессиональ-
ные плюсы Михаила Журавкова. Я 5 лет 
учился в БГУ, 2 года проработал в школе 
учителем, сейчас работаю педагогом 
дополнительного образования, послед-
ние 2 года был председателем обще-
ственного объединения «Студенческий 
союз БГУ». Система высшего и школь-
ного образования мне достаточно 
понятна с разных сторон, в ней много 
проблем, а главное то, что до сих пор, 
сколько ни меняли, сколько реформ ни 

делали, а «налет» старого советского 
образования остался. Это неплохо до 
того момента, пока не понимаешь, 
что люди стали другими, появились 
новые технологии да и в общем мир 
стал другим. Михаил Анатольевич 
очень современный человек, и я уве-
рен, что, не ломая дрова, он найдет 
способ, как изменить к лучшему 
систему образования в целом. 

В разделе «повышение квалифи-
кации» в его биографии отмечено 
обучение в Хельсинки, Берне, а 
также Сакле (Франция), т.е. новый 
министр не понаслышке знает, что 
такое европейское образование, и 
это тоже плюс. М.А.Журавков пора-
ботал в нескольких университетах 
страны, был деканом механико-
математического факультета БГУ, а 
главное – занимается активной пре-
подавательской деятельностью. Это 
говорит о том, что он знает систему 
образования с разных сторон и 
знает, чем живут студенты.

Если раньше для меня в нашей 
стране существовал только один 
министр – Павел Павлович 
Латушко, который был лучшим 
министром культуры, то сейчас 
я хочу всю страну поздравить с 
тем, что появился еще один 

министр, за которого уж точно 
стыдно не будет. Все у Михаила 

Анатольевича впереди на данной 
должности, главное, чтобы люди с 
добром отнеслись к по-настоящему 
хорошему и профессиональному 
человеку, а он покажет, на что спосо-
бен.

Дмитрий ВОЛОДЬКО.

Михаил Анатольевич ЖУРАВКОВ окончил меха-
нико-математический факультет и аспирантуру 
Белорусского государственного университета. 
Кандидатом наук стал в 26 лет, в 32 года – доктором 
физико-математических наук по специальности 
«Механика деформируемого твердого тела». Таким 
образом, Михаил Журавков стал одним из самых моло-
дых докторов наук Беларуси.

Михаил Журавков – основатель и руководитель бело-
русской научной школы по геомеханике, академик Российской 
академии горных наук, академик Горной академии наук Беларуси.

В БГУ преподает с 1997 года, возглавлял механико-математический 
факультет, а с 2009 года был первым проректором университета.

ТЫМ ЧАСАМ

Кабякоў расказаў, навошта Мінэканомікі  
ўзначаліў экс-кіраўнік Белстата

Прэм’ер-міністр Андрэй Кабякоў прадставіў калектыву Мінэканомікі новага 
міністра Уладзіміра Зіноўскага, які раней узначальваў Белстат, і яго намесніка 
Аляксандра Забароўскага, былога кіраўніка апарату прэм’ер-міністра.

Паводле слоў прэм’ера, новыя кіраўнікі Мінэканомікі – «падрыхтаваныя 
прафесіяналы з фундаментальнымі ведамі аб працы эканомікі Рэспублікі 
Беларусь, веданнем статыстычнай навукі – інструмента апісання развіцця 

эканомікі».
«Разлічваем, што спалучэнне вопыту і маладосці, статыстычнай 

практычнасці і навуковасці надасць працы міністэрства новую дынаміку. 
Генерыраванне на гэтай аснове свежых ідэй дапаможа Мінэканомікі стаць 
сапраўдным эканамічным штабам урада, лакаматывам эканамічнай палітыкі 
краіны», – сказаў Андрэй Кабякоў.

АФІЦЫЙНА

Ці грошы, ці слёзы?
У Беларусі з 1 студзеня месячная 

мінімальная заработная плата (МЗП) 
устаноўлена ў памеры 2 мільёны 100 
тысяч 100 беларускіх рублёў. Такое 
рашэнне змешчана ў пастанове Савета 
міністраў ад 9 снежня 2014 года 
№1151.

Мінімальная заработная плата 
(месячная і пагадзінная) – дзяржаўны 
мінімальны сацыяльны стандарт у 
галіне аплаты працы, які наймальнік 
абавязаны прымяняць у якасці 
ніжэйшай мяжы аплаты працы 
работнікаў за работу ў нармальных 
умовах на працягу нармальнай 

працягласці рабочага часу пры 
выкананні абавязкаў работніка, 
лакальных нарматыўных прававых 
актаў і працоўнага дагавора.

Калектыўным дагаворам (пагад-
неннем) можа быць устаноўлены іншы 
памер МЗП, але не ніжэйшы за памер 
месячнай мінімальнай заработнай 
платы, устаноўлены ў адпаведнасці з 
законам.

Работніку, у якога памер налічанай 
заработнай платы аказаўся ніжэйшы за 
памер МЗП (месячнай і пагадзіннай), 
наймальнік абавязаны правесці дапла-
ту да памеру МЗП.

прОщАНие

Дорогая ее столица…
Бег времени не остановить. На 

94-м году ушла из жизни ветеран бело-
русской архитектуры, знаковая лич-
ность для столичного градостроитель-
ства Любовь Дмитриевна УСОВА. Ее 
творческая жизнь была посвящена 
послевоенному Минску. Она вошла в 
плеяду тех знаменитых архитекторов, 
которые создавали после войны бело-
русскую столицу. Вместе с архитекто-
ром А.Воиновым Любовь Дмитриевна 
Усова проектировала Театр юного зри-
теля, Дворец пионеров, здание обкома 
КПБ (сейчас Минский исполнительный 
секретариат СНГ), парк имени Горького. 
В содружестве с Л.Рыминским проек-
тировала и восстанавливала главный 
корпус БПИ (теперь БНТУ).

Любовь Дмитриевна приехала в 
Минск по распределению после окон-
чания Московского архитектурного 
института. Это было 1 мая 1947 года. 
А 3 мая приступила к работе в архи-
тектурно-планировочной мастерской 
Юрия Егорова (сейчас это институт 
«Минскпроект»). В стенах института 
проработала 34 года, неоднократно 
отмечалась грамотами Верховного 
Совета, Союза архитекторов. 
Избиралась депутатом Верховного 
Совета БССР. 

Вместе с мужем архитектором 
Василием Геращенко они воспитали 
двух сыновей и дочь -- все стали 
архитекторами. По стопам бабушки и 
дедушки пошли и внучки. 

Вчера архитектурная обществен-
ность Минска торжественно и 
печально проводила Любовь 
Дмитриевну Усову в последний путь. 
По просьбе родственников она похо-
ронена на Северном кладбище сто-
лицы.

Елена МОЛОЧКО.

жАХ!

Абліў бензінам маці…
У вёсцы Сцяцкі Стаўбцоўскага 

раёна мужчына абліў бензінам і 
падпаліў родную маці.

Пра жудаснае здарэнне 
паведаміла Міністэрства ўнутраных 
спраў Беларусі. Падрабязнасці пакуль 
такія: у сваім доме непрацуючы 
мужчына 1989 года нараджэння ў 
сварцы, знаходзячыся ў стане 
алкагольнага ап’янення, абліў 

бензінам і падпаліў маці 1967 года 
нараджэння.

Жанчына з тэрмічнымі апёкамі 
была змешчана ў бальніцу. Падазроны 
затрыманы. Па факце злачынства 
ўзбуджана крымінальная справа па ч.1 
арт.14 (замах на злачынства), ч.2 
арт.139 (забойства) Крымінальнага 
кодэкса. Затрыманы быў неаднаразо-
ва судзімы.

гуЧНАЯ СпрАвА

Падвяла шапачка?
Следчы камітэт Беларусі пакуль не 

дае падрабязнай інфармацыі па факце 
гібелі суддзі Вярхоўнага суда Віктара 
Ракіцкага.

“Няма чаго дадаць да той 
інфармацыі, што ўжо была абнародава-

на Следчым камітэтам напрыканцы 
мінулага года, – распавяла ўчора 
“Народнай Волі” прадстаўнік СК 
Беларусі Юлія ГАНЧАРОВА. – Ідзе рас-
следаванне абставін”. Нагадаем, раней 
Следчы камітэт паведаміў, што на 

Как это было…
пеЧАлЬНЫе СТрАНиЦЫ

О подковерных 
войнах

...Мой арест готовился заранее. 
Даже отправили в отпуск, чтобы не 
путался под ногами, да еще, не дай 
Бог, публично не ляпнул что-нибудь 
непозволительное. Съездил в Сочи 
подлечиться, а на обратном пути 
заглянул в Белгород – откуда было 
предложение о новом месте работы. 
Показали и дом, в котором буду 
жить, оговорили место работы жены. 
Но за мной уже «ездили» – следили 
вовсю, подслушивали. Даже в 
Белгороде  сопровождал «хвост»: я 
его обнаружил абсолютно точно, 
когда с белгородским губернатором 
Савченко отправился вместе поужи-
нать. Стать жителем Белгорода так и 
не довелось. Вернулся в Минск, и 
вскоре на меня надели наручники.

Это был второй, увенчавшийся 

успехом, заход усадить меня за решет-
ку. Первый был в самом начале 1997 
года, когда государственный секре-
тарь Совета безопасности Виктор 
Шейман затеял многоходовую комби-
нацию по обвинению министра сель-
ского хозяйства и продовольствия 
Леонова во вредительстве. Шейман 
изобретал почти детективную версию: 
Леонов закупил за рубежом токсичный 
шрот, завез в Беларусь, чтобы отра-
вить скот и птицу. Ежов и Берия, веро-
ятно, были столь же изобретательны. 
Шейман дал телеграмму на все комби-
наты: запретить скармливать шроты, 
поскольку они токсичны. Я узнал об 
этом на планерке. «В чем дело? – спра-
шиваю. – Коль шрот токсичен, то дол-
жен быть массовый падеж и птицы, и 
скота». «Все хорошо, – отвечают мне, 
– даже снижение привесов не наблю-
дается. Просто есть такая телеграм-
ма». Срочно требую заключение из 
ветлаборатории. Дали заключение: 

есть некоторая кислотность, но в пре-
делах допустимой нормы, можно 
скармливать безбоязненно. Два заме-
стителя министра оказались между 
двух огней: с одной стороны – теле-
грамма Шеймана, с другой – мое жест-
кое указание ежевечерне докладывать 
лично мне, сколько шротов за день 
скормлено. Я ведь хорошо понимал: не 
скармливать шрот – все равно что 
сгноить его. Белковые корма невоз-
можно хранить при температуре 30 
градусов. Месяц – и шроты превратят-
ся в навоз.

Даже теперь я не понимаю, как у 
меня хватило сил настоять на своем, 
добиться от подчиненных выполнения 
моего приказа, а не приказа грозного 
Шеймана. Было очевидно, что идет 
подковерная борьба за рынок, в кото-
рой не гнушаются никакими средства-
ми, чтобы убрать с пути «досадную 
помеху» – несговорчивого министра. 
Просиди я без движения неделю-дру-

гую, и можно было бы представить 
абсолютно достоверное заключение о 
непригодности шрота. И кто бы стал 
разбираться, почему это заключение 
датировано 25 апреля, а не, скажем, 30 
марта? Пять миллионов долларов 
выбросил – и отвечай по полной про-
грамме, Леонов...

У Владимира Гиляровича Гаркуна 
при одной мысли об этом капал пот с 
пальцев: «Ты что! Это же Шейман! Не 
смей скармливать шрот!» «А ты пони-
маешь, чем это кончится? – спраши-
ваю я Гиляровича. – Тогда ты как вице-
премьер запрети мне скармливать, 
возьми на себя такую ответственность! 
А я знаю, что шроты годны к употре-
блению в корм и должны быть скорм-
лены скоту. И это не компетенция 
Совета безопасности. Есть лаборато-
рия, и я действую на основании ее 
заключения».

Когда шроты были полностью 
скормлены, мы подвели итоги борьбы 
с ведомством Шеймана, написали 
докладную записку, с которой я пошел 
к президенту и задал прямой вопрос: 
«Что за дебилы сидят в вашем Совете 
безопасности?» Рассказал ему всю эту 
историю, как и что делалось, пояснив, 
что если бы мне на самом деле взбре-
ло в голову покупать токсичные шроты, 
корабль не загрузили бы, не проверив 
образцы, капитан не позволил бы это 
сделать без международного серти-
фиката. Потом в Гамбурге склады на 
выгрузке не приняли бы груз без ново-
го сертификата. Затем в Клайпеде 
брали на анализ, когда перегружали в 
поезд. Всюду – международные служ-
бы, независимые экспертизы! И вдруг 
специалисты Шеймана безапелляци-
онно заявляют, что шроты токсичны, 
запрещают к скармливанию.

Лукашенко меня выслушал без 
всякой враждебности, при мне нада-
вил на кнопку селектора и вызвал 
Шеймана: «Какие там придурки у тебя 
вели это дело?»

Вот так закончилась эта дурацкая 
история. Президент после разговора 
сказал: «Я посмотрю, что на тебя там 
Шейман собрал». Я понял: Шейман 
собирает на меня компромат, и прези-
дент об этом знает...

Об убийстве 
Миколуцкого

О своей «причастности» к убийству 
Евгения Миколуцкого я узнал в изоля-
торе КГБ из телепередачи. Меня поса-
дили во вторник, а в пятницу вечером 
телевидение показало репортаж из 
колхоза «Рассвет», где Лукашенко 
обвинил Леонова и Старовойтова: 
именно они, как он выразился, «убрали 
Миколуцкого». Первое, что пришло в 
голову: бред какой-то! До этого выска-
зывания я думал, что Шейман органи-
зовал очередную провокацию и меня 
должны скоро выпустить...

Когда в пятницу прозвучали слова 
о моей причастности к убийству 
Миколуцкого, я стал понимать: идет 
хорошо спланированная Шейманом 
провокация с личным участием прези-
дента. От этих господ можно ждать 
чего хочешь – коварства, мести, лжи, 
садистской жестокости.

Конечно же, обвинение в убийстве 
Миколуцкого – это абсолютный бред. 
И не удивительно, что почти четыре 
месяца никто не задавал мне вопросов 
об убийстве Миколуцкого. Я пишу из 
изолятора матерные письма генераль-
ному прокурору Олегу Божелко: своло-
чи, что же вы делаете? Ведь президент 
же сказал, в чем меня обвиняют! 
Начинайте спрашивать, негодяи! И 
лишь когда меня перевели в Жодинский 
изолятор, приехал следователь из 
Могилевской прокуратуры, начал меня 

ОТ первОгО лиЦА

«Пришли сотрудники ФСБ 
 и сказали:  

«Леонову здесь не место…»
(Из последнего интервью Василия Леонова)

– Как сложилась ваша судьба 
и судьба ваших близких после 
освобождения в 2000 году? 
Известно лишь, что вы пытались 
наладить производство в России, 
однако дело не пошло. Как вы 
жили все эти годы?

– Так и жил. Пытался наладить 
дело в России, но не дали.

– В России работают ваши две 
дочери и два зятя. Почему вы там 
не остались?

– Я иногда езжу в Россию, пред-
лагаю серьезные проекты – и сейчас 
предлагаю. Но все идет к тому, что на 
моем пути опять возникнет список 
потенциальных террористов. Вы зна-
ете, что Немцову запрещен въезд в 
Беларусь. А как вести дела в России, 
если в мой московский офис на 
выборах 2006 года пришли сотруд-
ники ФСБ и сказали: «Леонову здесь 
не место. Директор, убери его отсю-
да! Лукашенко – наш друг».

– А если не работать, а жить – 
вместе с родными людьми?

– Нет, хочу сказать, что моя роди-
на – Беларусь. Более того, я не 
встречал ни одного полковника или 
генерала, чиновников, которые бы не 
говорили: как только уйдет 
Лукашенко – пешком из Москвы 
пойду в Минск. Белорус есть бело-
рус, мы – белорусы. Это не значит, 
что я ненавижу Россию, – я хорошо 
отношусь к русским. Но моя родина 
– Беларусь. Говорят же: религию, 
родину и родителей не выбирают.

– Вы говорите, что хорошо 
относитесь к России. К русским 
людям – возможно. Но сейчас 
Россия пошла войной на Украину. 
Нужен ли Беларуси такой страте-
гический союзник, как сегодняш-
няя Россия?

– Я не выбирал и не выбираю 
союзников Беларуси. И по факту 
менять союзника уже поздно – между 
странами подписаны договоры.

Но я по-иному смотрю на ситуа-
цию. Я вырос в Советском Союзе, 
хорошо помню, как в так называемый 
период «перестройки» и после раз-

валивался Варшавский договор. Как 
обещали Горбачеву, Ельцину: НАТО на 
восток не пойдет. Сегодняшняя 
Украина – война между Россией и США 
за стратегическое превосходство на 
этом плацдарме. Не знаю, сумеете это 
опубликовать или нет, но на месте 
Путина поступил бы так, как он посту-
пил, – дальше Россия пускать НАТО не 
может. Иначе не будет самой России. В 
этой войне используется украинская 
карта. Да, гадко, нехорошо. Скажу 
больше – это прокол внешней россий-
ской политики. Война в Украине – 
последствия российской внешней 
политики. В Украину пришли россий-
ские наемники, но на стороне Украины 
воюют тоже не только украинцы. Речь 
идет не об Украине, речь идет о том, 
какая будет Россия. Я не хочу, чтобы в 
Украине шла война. Но я понимаю и 
Россию.

– Но опутанную сетью военно-
политических договоров Беларусь 
очень легко втянуть в реальные 
военные действия.

– Этот вопрос есть смысл обсуж-
дать, если это на кого-то влияет. А 
когда мы говорим одно, а делается 
другое – все бесполезно. К сожале-
нию.

Будь я суеверным, видимо, сказал 
бы: Лукашенко благоприятствуют сами 
небеса. Накануне последних прези-
дентских кампаний Лукашенко оказы-
вался в западне, из которой чудом 
выбирался. И сейчас, накануне оче-
редной президентской кампании 2015 
года, случился в Украине Майдан и 
последовала война, которые обеспе-
чили Лукашенко еще 5 лет на троне: 
для белорусов лучше Лукашенко у вла-
сти, чем война.

– Ваше мнение: что принесет 
Беларуси 2015 год?

– Не знаю. На этот вопрос я отве-
чал многократно и повторю еще раз: 
это решают за зубчатой стеной, в 
Кремле. Если они будут творить глупо-
сти, они и дальше будут содержать 
Лукашенко – не поддерживать, а 
содержать.

– Оппозиция опять пытается…

– Это фуфло, а не оппозиция, 
простите за выражение. Какая оппо-
зиция, если десять человек выдвига-
ют кандидатами? Я со многими ребя-
тами столкнулся в 2001 году, знаю, 
каково это было – загнать под одного. 
Причем выбирали сами, а потом кого-
то обвиняли. Богданкевич, я, другие 
просто заставили: выберите единого! 
А потом они выходят и объявляют: 
Леонов назначил Гончарика. Это 
политический бизнес.

Я не хочу их обвинять – хорошо, 
хоть такие есть. В диктатуре, где 
реальных оппозиционеров стреляют 
и садят в тюрьму, – там оппозиции 
быть не может. Эти удобны, они 
зовутся оппозицией. Это удобно 
всем, кто хочет признать правящий 
режим. В оппозиции был Захаренко 
– где он? Где Гончар? Где Чигирь?

– Но, кроме оппозиции, есть 
10 миллионов белорусов, у кото-
рых Лукашенко уже сидит в печен-
ках. Что делать им – бойкотиро-
вать, идти, как на заклание, на 
участки для голосования?

– Я вырос в обществе, где гово-
рили: историю творят массы. 
Уточню: массы помогают двигать 
историю, а историю творят лично-
сти. Реальные лидеры выявлены, в 
свое время отстреляны, поэтому мы 
сейчас имеем дело с массами.

Почитайте историю. Мы входили 
в состав Российской империи в 
начале прошлого столетия. В России 
произошла революция 1905 года, 
Россия позорно проиграла Японии. 
Тот же самый царь, тот же самый 
двор. И пришел Столыпин. Он в 
Гродно побыл, в Саратове, пришел 
премьером России. Россия совер-
шила такой рывок, что его надо было 
убивать, потому что бедная и нищая 
Россия стала угрожать Европе.

– Значит, до появления лич-
ности надеяться на перемены не 
приходится?

– А личность тоже появляется в 
определенных условиях…

Глеб ЮРИН.
(«Беларуская праўда».)

Василий Леонов был арестован 11 ноября 1997 года прямо в 
рабочем кабинете. Его арест снимала группа операторов 
Белорусского телевидения, и сюжет об этом транслировали 
несколько раз, что по тем временам было фактом 
беспрецедентным. 

Экс-министру были предъявлены обвинения по трем статьям 
Уголовного кодекса РБ: ст.91.1 – «хищение имущества в особо 
крупных размерах», ст.169 – «получение взятки» и ст.213 – 
«незаконное хранение боеприпасов и оружия».

На суде, который начался 17 августа 1999 года, своей вины 

Василий Леонов не признал. Уже в первой своей речи он заявил, что 
считает свое заключение политическим делом, не верит в 
справедливость суда, так как, по его мнению, его будет судить не 
суд, а лично Александр Лукашенко.

14 января 2000 г. Василий Леонов был признан Верховным судом 
виновным во взяточничестве и хищении государственного имущества 
и приговорен к 4 годам колонии с конфискацией имущества. 
Приговор вынес судья Верховного суда Беларуси Виктор Чертович.

Освобожден 5 октября 2000 г. по амнистии.
Итак, как это было?

ДОСлОвНО

Василий ЛЕОНОВ: 
«Колхоз сегодня – это 

нонсенс, это гремучая смесь 
трудармии Троцкого  

и крепостного права»
– Меня все время бранили: мол, 

Леонов хочет распустить колхозы! 
Министр – враг колхозов! Леонов – 
сам колхозник. Я родился в 1938 
году, мои родители были колхозни-
ками. До 1958 года я был колхозни-
ком – крепостным, поскольку 
паспорт мне не давали. И только в 
1958 году, получив его, отправился в 
шахту, чтобы заработать на прилич-
ную одежду и получить возможность 
учиться (стыдно было ехать в город 
на учебу в парусиновых туфлях и 
рваных штанах). Уже потому я не мог 
оставаться бездумным адептом кол-
хозов, ибо колхозы делали и делают 

сегодня в Беларуси крестьян крепост-
ными, сковывали и сковывают инициа-
тиву, губили и губят технологию аграр-
ного производства. Колхоз сегодня – 
это нонсенс, это гремучая смесь тру-
дармии Троцкого и крепостного права. 
Эта система давно изжила себя, пока-
зала полную экономическую несостоя-
тельность, потому что держится она 
исключительно на страхе. И если до 
сих пор держится, то лишь благодаря 
лидерам республики, потерявшим 
время и испугавшимся реформ, боя-
щимся потерять контроль над всем и 
вся. Им, видимо, невдомек: может слу-
читься, если ничего не делать, что 

через 5–10 лет уже и контролировать 
не будет кого, и землю обрабатывать 
будет некому.

Что такое сегодняшний предсе-
датель колхоза? Хозяин? Нет, чело-
век, назначенный вышестоящей вла-
стью, который отчитывается перед 
ней. Он не подотчетен колхозникам, 
он ничем не владеет, и у него нет 
никакого интереса. У него нет инте-
реса приумножать, развивать хозяй-
ство, наращивать производство, ибо 
все продукты труда – не его.

Василий ЛЕОНОВ.
(Из книги 

 «Работа над ошибками».)

спрашивать, в каких отношениях я с 
Валерием Ткачевым, который якобы и 
убил Миколуцкого. При этом присут-
ствовал генерал Николай Лопатик. Мы 
проговорили часа три-четыре. На сле-
дующий день они составили обстоя-
тельный протокол, я его вычитал и под-
писал. Как свидетель по делу об убий-
стве Миколуцкого. В подобных случаях 
положено этому протоколу быть и в 
моем уголовном деле. Там его нет: 
давным-давно изъяли или даже не 
подшивали туда, нарушив все процес-
суальные нормы.

Вообще, картина получилась, 
мягко выражаясь, веселая. Бывший 
первый секретарь обкома, а потом 
министр, сидит в тюрьме, при этом 
генеральный прокурор когда-то был 
инструктором у него в аппарате обко-
ма, а президент проходил номенкла-
турное согласование. Семь или восемь 
человек, так или иначе имевших отно-
шение к моей судьбе как к судьбе под-
следственного и заключенного, и от 
меня когда-то зависела их судьба. 
Впору было рехнуться. Но такого удо-
вольствия я им доставить не мог...

Когда вышел из тюрьмы, мы не раз 
говорили с Олегом Божелко. По его 
рассказам, он о моем аресте узнал из 
телефонного разговора с Виктором 
Шейманом. Шейман лично вызвал к 
себе заместителя генерального про-
курора Петра Иваненко и приказал 
подписать ордер. Ордер подписали в 
понедельник, а Божелко узнал об этом 
во вторник. Все остальные, кроме 
Лукашенко и Шеймана, ровным счетом 
ничего не знали и не значили в этом 
моем «деле».

О наручниках

Арест проходил предельно просто, 
буднично. Я даже забыл, что меня 
предупредили накануне. 11 ноября 
около 16 часов в кабинет неожиданно 

зашел помощник и сообщил: «Там 
пришли какие-то люди и рвутся к вам с 
каким-то следственным эксперимен-
том!» Ну, рвутся, так пусть заходят. 
Вошло человек двадцать с двумя кино-
камерами. Что за эксперименты? 
Следователь Молочков садится и 
представляет ордер на мой арест. Вот 
тогда я вспомнил и о вчерашнем пред-
упреждении, не жалея, что не подался 
в бега.

Начали искать. Смотрели люки, 
через которые проходят кабели связи. 
Искали взрывное устройство. Потом 
взяли пылесос, оставленный в комнате 
отдыха уборщицей, и долго крутили, 
боясь открыть. Выскребли все ящики, 
забрали кипу визиток (более 300) моих 
бывших посетителей, которых потом 
долго тягали на допросы. Перерыли 
все бумаги. Я надел плащ, вышел из 
кабинета, и тут в коридоре, уже перед 
камерами на меня решили надеть 
наручники.

Это вызвало у меня такой идиот-
ский смех. Министра ведут по длинно-
му министерскому коридору в наруч-
никах, снимая на камеры. Встречный 
народ в ужасе прижимается к стенам, 
ничего не понимая. Меня выводят из 
здания Минсельхозпрода, где у подъ-
езда стоят три больших джипа: приеха-
ли «брать», как какого-нибудь бандита. 
Сажают в один из джипов и везут в 
тюрьму КГБ. Смех продолжается. Я 
спрашиваю у севших по бокам парней 
в штатском: «Мать вашу, какой концерт 
вы затеяли? Что вам надо от меня?! И 
железяки эти нацепили! Не волнуй-
тесь, я от вас никуда не убегу! 
Прогонять будете – не уйду!” Один из 
охранников, старше, как видно, не 
только возрастом, но и званием, недо-
вольно бросает: “Ладно, снимайте 
наручники!”

Открывают ворота, и меня ввозят 
во двор КГБ. Там вход в тюрьму. Самое 
отвратительное – обыск. Тебя раздева-
ют до трусов и руками перебирают все 

одежду. Потом проверяют, не спря-
тал ли ты чего-нибудь в трусах. 
Большей брезгливости я не испыты-
вал никогда. “Одевайтесь!” Отобрали 
галстук, шнурки – по инструкции, 
чтобы не повесился.

Об Олеге Божелко

«Дело Леонова» стояло на кон-
троле у главы государства, по долж-
ности обязан был следить за ним и 
генеральный прокурор Олег 
Божелко, когда-то работавший со 
мной в Могилевском обкоме партии. 
Я писал ему письма по существу 
дела, но он ни разу не ответил. 
Позже, когда я уже был на свободе, а 
Олег Александрович находился в 
России, мы встретились. Он честно 
объяснил, почему не отвечал: «Я все 
равно ничего не мог бы изменить. 
Мне было сказано главой государ-
ства: ты туда не вмешивайся».

У меня нет оснований не верить 
Божелко.

О самых  
тяжелых днях

В моей тюремной одиссее было 
три тяжелых, стрессовых дня. 
Первый – когда арестовали в каби-
нете и бросили за решетку. Второй 
– когда в изолятор КГБ на свидание 
пришла жена, и третий – когда 
впервые вышел в зал суда под при-
цел фото- и кинокамер, ощутил на 
себе взгляды журналистов. К этому 
готовишься, понимаешь, что все 
будет именно так, но все-таки не 
так, психологическое состояние 
прескверное: сидишь в клетке, как 
зверь в зоопарке, как матерый пре-
ступник, тебя фотографируют 
через решетку...

НА СвАе вОЧЫ

Першыя ўражанні “хіміка” Рубцова
Напярэдадні Новага года ў Беларусі 

з’явіўся новы палітвязень – Юрый 
РУБЦОЎ. Паўтара года абмежавання 
волі гомельскі актывіст фармальна 
атрымаў за абразу суддзі. Але праваа-
баронцы ўпэўнены, што гэтая справа 
мае палітычны кантэкст. 

Адбываць пакаранне Юрыя 
накіравалі ў Куплін, у тую самую спец-
камендатуру, дзе раней знаходзіўся 
Павел СЕВЯРЫНЕЦ. Новы палітвязень 
падзяліўся сваімі першымі ўражаннямі 
з “Народнай Воляй”.

– Пасялілі мяне ў пакой плошчай 
недзе ў 16 квадратных метраў, дзе акра-
мя мяне знаходзяцца яшчэ чатыры 
чалавекі. Тут вельмі кепская вада. Калі 
бачок пастаіць суткі, то ўсе сценкі яго 
становяцца карычневага колеру. Відаць, 
шмат жалеза ў ёй. Дзе яе фільтруюць, 
невядома. Некалі тут быў уладкаваны 
электрычны душ (калі яшчэ Павел 
Севярынец тут адбываў пакаранне), дык 
з-за якасці вады ён пратрымаўся 
літаральна паўгода. Па сутнасці, тут тая 
ж турма – тыя ж краты на вокнах, нельга 
выйсці з будынка ў двор… Кажуць, што 
нельга выходзіць, пакуль не ўладкуюся 
на працу.

– А як тады знайсці працу, калі 
нікуды выйсці немагчыма?

– Вось у гэтым і пытанне. Тут на ўсё 

адзін адказ – твае праблемы. Адным 
словам, звычайны абсурд. 

– Няма праблем з 
адміністрацыяй камендатуры?

– Ды ёсць ужо! Сказалі, што я 
спазніўся з прыбыццём. Трэба было быць 
не пазней за 9 гадзін раніцы ў панядзе-
лак. Але ў позве час не быў пазначаны – 
толькі дата. Так што мяне ўжо папярэдзілі, 
што будзе нейкае спагнанне. Праўда, я 
асабліва не засмучаны. У нас сёння ўся 
краіна – гэта своеасаблівая турма, толькі 
ў адным месцы камеры лепшыя, у іншым 
– горшыя. Тут, як я зразумеў, уся 
выхаваўчая работа зводзіцца да таго, каб 
зрабіць як мага больш жорсткія ўмовы 
адбыцця пакарання. І ўсё гэта толькі 
дзеля таго, каб чалавек быў рады чаты-
рохдзённаму адпачынку. 

– Кожнаму хочацца наведаць 
свой дом…

– Але каб гэта здарылася, трэба кож-
наму дагаджаць. Кожнаму міліцыянеру!.. 
Мне тут распавялі, што для таго, каб 
наведаць сваякоў, людзям давялося 
падпісацца на дзяржаўныя газеты. Я 
нават не ведаю, на якія, але, натуральна, 
не на “Народную Волю” ці “Нашу Ніву”. 
Мне сюды нехта даслаў “Народную 
Волю”, дык высветлілася, што тутэйшы 
народ і паняцця не меў, што ёсць такая 
газета. З цікавасцю чыталі ўсе.

– Я нават і думкі не дапускаю, што 
мяне могуць раней адсюль адпусціць. У 
нас на палітычных амністыі не 
распаўсюджваюцца. 

– Значыць, цяпер галоўнае – 
гэта знайсці работу?

– Тэарэтычна так, але… Я сказаў, 
што працаваць буду за нармальны заро-
бак. Уявіце сабе, што тут людзі зарабля-
юць 1 мільён 800 тысяч, 1 мільён 900 
тысяч, некаторыя па 2 мільёны ці па 2 
мільёны 200 тысяч… Як на такія грошы 
можна жыць?! Што гэта за заробкі такія?! 
Мы ж не рабы! Але тут такая атмасфера 
пануе, што людзі радуюцца і гэтаму, бо 
трэба нешта есці ды яшчэ аплаціць 
камуналку. Адным словам, баяцца 
страціць нават гэтыя крохі. 

– Вы выходзілі на акцыі ў майцы 
з палітычным лозунгам “Лукашэнка, 
сыходзь!”. А што думаеце пра 
галоўнае палітычнае пытанне буду-
чага года – прэзідэнцкія выбары?

– Думаю, што адзінае выйсце для 
нас сёння – гэта не ўдзельнічаць у выба-
рах, а дабівацца эфіру для прадстаўнікоў 
апазіцыі, патрабаваць змен у Выбарчы 
кодэкс і адмены кантрактнай сістэмы. А 
тое, што мне тут давядзецца прабыць 
паўтара года, гэта не самае страшнае і 
зусім мяне не палохае.

Любоў ЛУНЁВА.

Юрый Рубцоў нарадзіўся ў 
Гомелі ў 1961 годзе. Працаваць 
пачаў з 16 гадоў на вагонна-рамонт-
ным заводзе. Потым адслужыў у 
войску, а пасля дэмабілізацыі 
працаваў на Гомельскім заводзе 
пускавых рухавікоў. Праз год стаў 
працаваць кіроўцам. У 2008 годзе 
ўдзельнічаў у выбарах у Палату 
прадстаўнікоў Нацыянальнага сходу. 
Пасля гэтага быў звольнены з працы 
і быў вымушаны з’ехаць працаваць у 
Расійскую Федэрацыю. Не прайшло 
і двух гадоў, як Юрый Рубцоў 
вярнуўся на радзіму.

ДлЯ ДАвеДкІ

– Ці ёсць спадзяванне, што не 
давядзецца адбываць тэрмін пака-
рання цалкам? Наперадзе ж 
амністыя.

ЭкСперТизА

Под угрозой?
Американский Фонд мира (Fund 

for Peace) поместил Беларусь в 
группу стран с «высоким уровнем 
опасности» государству. Это следу-
ет из ежегодного индекса угрозы 
распада государства (Fragile States 
Index), который был обнародован 
на днях.

Индекс рассчитывается на базе 
информации из открытых источни-
ков с учетом оценки ситуации с 
правами человека, качества 
публичных услуг, распределения 
богатств и количества беженцев в 
различных странах мира.

В рейтинге из 178 стран 
Беларусь оказалась на 90-м месте, 
обогнав по стабильности Россию и 
Молдову, но уступив при этом 
Украине. (Чем выше место в рей-
тинге, тем больше угроз для госу-
дарства.)

На последнем, самом почет-
ном, месте в четвертый раз подряд 
оказалась Финляндия. В группу 
«устойчивых государств» также 
попали Швейцария, Новая 
Зеландия, Австралия, Канада, 
Австрия.

Самым нестабильным государ-
ством мира составители рейтинга 
назвали Южный Судан. Ранее эту 
позицию в течение шести лет удер-
живала Сомали.

ДАкАр-2014

Стартанулі!
Беларускі экіпаж «МАЗ-СПОРТаўта», які ўдзельнічае ў прэстыжнай 

міжнароднай гонцы “Дакар-2015”, на першым этапе патрапіў у 
дзясятку лепшых каманд.

3 студзеня адбылося 
ўрачыстае адкрыццё ралі, а 
праз дзень спартыўныя 
баліды выйшлі на старт 
першага спецучастка.

“Парадавалі эксперты 
“Дакара”, – паведамілі на 
сваёй старонцы ў Facebook 
прадстаўнікі беларускай 
каманды. – Падчас 
тэхагляду ўзважылі толькі 
машыну Сяргея Вязовіча і 
махнулі рукой на астатніх. 
Маўляў, выглядае тэхніка 
аднолькава, а значыць, і 
важаць аднолькава. На 
шчасце, гэтая машына 
самая лёгкая з нашай 
троіцы – усяго 9000 кг без 
паліва”.

Дарэчы, менавіта экіпаж Сяргея 
Вязовіча і парадаваў балельшчыкаў на 
першым этапе, калі прыйшоў на фініш 
10-м (экіпаж Аляксандра Васілеўскага 
фінішаваў 31-м), пакінуўшы за сабой 
нават фаварытаў ралі – каманду 
“КАМАЗ-Мастер”. Так трымаць!

Нагадаем, прэстыжная гонка 
“Дакар-2015” пройдзе з 4 па 17 студзе-

ня па тэрыторыі трох краін – Аргенціны, 
Балівіі і Чылі. Працягласць трасы пера-
вышае 9 тысяч кіламетраў, а некаторыя 
ўчасткі пройдуць на вышыні звыш 3,5 
тыс. метраў.

На «Дакары» беларусы разлічваюць 
трапіць у першую дзясятку. Пабачым, ці 
спраўдзяцца прагнозы. Усё самае 
цікавае і складанае яшчэ наперадзе…

Алесь СІВЫ.

паляванні суддзя атрымаў агнястрэль-
нае раненне, ад якога памёр на месцы. 
Заведзена крымінальная справа.

Вядома, што на паляванні Віктар 
Ракіцкі быў разам з “некалькімі 
жыхарамі Мінскай вобласці”. Паводле 

чутак, усе апранулі белыя шапачкі – каб 
былі больш прыкметныя ў лесе (снегу 
тады яшчэ не было). І як быццам адзін з 
паляўнічых памыліўся, шапачка В.
Ракіцкага яму падалася азадкам казы.

Аляксандр НІКАНОРАЎ.
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кАлОНкА  
АлеСЯ НЯЎвеСЯ

Даўно пара!
з пісÜма… права Человека

Законы Беларуси 
должны 

распространяться  
и на нашу семью

такое ЖыццЁ

Нікому нічога не трэба

З цікавасцю прачытаў у адным з 
нумароў “Народнай Волі” артыкул 
“Беларуская праваслаўная царква 
ставіць пытанне аб статусе 
самакіравання”. Даўно пара! Усім 
вядома, што на вярхі Маскоўскай 
патрыярхіі цісне Крэмль, які да сён-
няшняга дня не пазбавіўся імперскіх 
замашак. Праз Рускую праваслаўную 
царкву здзяйсняецца моцны ўплыў на 
жыццё тых ужо самастойных краін, у 

якіх мясцовыя экзархаты ва ўсім 
падпарадкоўваюцца Сіноду Рускай 
праваслаўнай царквы.

Заўважым: уплыў гэты не заўсёды 
станоўчы, паколькі імпульсы ідуць не 
столькі ад духоўнага цэнтра, колькі ад 
тых палітычных сіл, якія не развіталіся 
з камуністычнымі догмамі, 
атэістычным светапоглядам, 
імперскімі мэтамі.

Дзяніс МЫСЛЯВЕЦ, 65 гадоў.

Наша история началась с реше-
ния Мингорисполкома об изъятии 
земельных участков для «строитель-
ства объекта «Реконструкция дороги 
ул.Тимирязева от ул.Саперов до 
ул.Кальварийской». По закону за 
нами оставалось право до изъятия 
участка выбрать форму компенса-
ции.

Но нам никто ничего не предла-
гал, попросили написать заявление 
по подготовленному шаблону и ска-
зали ждать. Этим самым заявлени-
ем мы и уготовили себе приговор. 
Никто не собирался ничего рассма-
тривать, просто сели чиновники 
Центрального райисполкома, ГП 

Нейкая бацыла 
розум задурыла 

Вучоныя выявілі ў арганізме 
чалавека асаблівы вірус, які выклікае 
парушэнне разумовага працэсу. 
Інакш кажучы, чалавек дурнее. 
Самае страшнае, што гэтым вірусам 
можна заразіцца.

Хаме газета свет адкрыла:
Бывае так, што ў галаве
Ці нейкі вірус, ці бацыла 
Дурноты-дурасці жыве.
Вярэдзіць клёпкі гэты вірус
Увесь жыццёвы шлях зямны:
Хоць чалавек як быццам вырас,
Ды, як дзіця, зусім дурны.
Хама зніякавеў адразу,
Займеў, як кажуць, бледны від,
Бо вірус гэты – як праказа,
Як гепатыт ці нават СНІД.
Бацылай можна заразіцца,
Мікроб табе пранікне ў плеш,
Як суразмоўца твой – тупіца,
Тым больш калі ты з ім жывеш.
І для сябе адчуў пагрозу
Ад гэтай нечысці Хама:
Бывае, не працуе розум,
Шавеліш клёпкі – і дарма.
А гэта значыць, ад кагосьці
Ён падхапіў заразу ўсё ж…
На жонку зыркаў ён ад злосці,
Бо ў жонкі розуму – на грош.
Хоць не пазбегнуць з ёй размовы
І не прагнаць яе, але
Хама стараўся ад “паловы”
Трымацца ў хаце як далей.
Укладваўся ў агульным ложку
Да жонкі спінай уначы
І не зважаў, як чуў:
– Хоць трошку
Мяне, нарэшце, “патапчы”!
Суседа абыходзіць бокам
Хама імкнуўся, бо сусед,
Як кажуць, недалёкі клёкам,
Заразы носьбіт – не сакрэт.
І нават калі той на пляшку
Пасля работы зваў Хаму,
Дзяцюк рабіў рукой адмашку:
– І ў рот з табою не вазьму!
І ўвогуле Хама, дарэчы,
Вясковы абмінаў народ,
Бо ўжо здзяцінеў люд старэчы,
А малады – дурны, як бот.
Было яшчэ адно наступства.
Ідэя ўсцешыла Хаму,
Што заразіцца, як і глупствам,
Магчыма й розумам яму.
Як быццам падказала Неба:
Каб мудрым стаць 
  праз дзень-другі,
Бліжэй да тых трымацца трэба,
Хто мае вартыя мазгі.
А хто ў сяле разумны самы,
Просталюдзінам не раўня?
Загадчыца мясцовай крамы
Ды сельсавецкі старшыня.
Яшчэ, бадай, дырэктар школы,
Бо скончыў універсітэт.
Туляцца варта іх наўкола,
У хеўру набівацца след.
І гэта маючы на мэце
(У адпачынку быў якраз),
Паўдня сядзеў у сельсавеце,
Затым у краме бавіў час.
Каб мець з дырэктарам сустрэчу,
Прытупаў на бацькоўскі сход,
Пачуўшы пра сынка-малечу:
Ён не гультай, не абармот.
І гэта дзецюка натхніла…
Рашыў, што і яму праз лоб
Пранікла розуму бацыла,
А можа, вірус ці мікроб.
Хама разумным стаў цяперка,
Таму адчуў душэўны ўздым!
Патрэбна нейкая праверка,
Каб змог пераканацца ў тым.
І акурат жа ледзь не плача
Ягоны сын у гэты час,
Бо вельмі цяжкая задача
(Ён ходзіць у чацвёрты клас.)
Хама паразумнелы ззаду
Да сына падышоў.
– Не плач!
Давай жа побач я прысяду,
Дапамагу табе як бач.
Падручнік ён узяў у рукі,
Як дзед стары, крактаў і соп,
Раней не здатны да навукі,
На помач заклікаў мікроб,
Ды не было чамусьці плёну
З ягоных мазгавых патуг:
Рашэнне не знайсці да скону…
Настрой Хамы зусім патух.
Хоць без вялікае ахвоты,
Ды змусіўся прызнаць Хама:
Напэўна, ёсць мікроб дурноты,
Бацылы ж розуму – няма.

«Гордорстрой», Мингорисполкома и 
вынесли решение, что нам будет 
удобно проживать в торцевой квар-
тире, расположенной над техэта-
жом, с мусоркой под окном, так как 
данная квартира с 2009 года остава-
лась незаселенной. Не приняли во 
внимание даже то, что в семье есть 
инвалид, ветеран труда.

Понятно, что с таким несправед-
ливым подходом мы не согласились, 
переселяться отказались. Требовали 
и требуем, чтобы законы, которые 
действуют в Беларуси, распростра-
нялись и на нашу семью.

Нина Викторовна МИГАЧЕВА, 
жительница Минска.

Балюча за сваю вёску Крамяні, 
якая прыходзіць у заняпад, вымірае. І 
не па волі яе жыхароў. Калі вакол 
правялі асушэнне, у калодзежах знікла 
вада. Абяцалі паставіць калонкі, нават 
зрабілі разметку, але да гэтага часу 
жыхары дамоў №№47, 48, 49, 50 паку-
туюць без вады.

Гора-меліяратары знішчылі 
ўнікальнае (як піша ў сваёй кніжцы 
старшыня сельсавета Е.І.Гнядзько) 
балотца, ягадамі з якога мы ў 
дзяцінстве карміліся. Не зрабіўшы 
аналіз глебы, яго ўзаралі, вывернулі 
наверх глей, бо слой торфу там вельмі 
тонкі, закапалі ўрадлівы слой, як 
кажуць, на той свет. Нешта спрабавалі 
сеяць, але з гэтага нічога не атрымала-
ся. Яшчэ раз узаралі, але вынік той жа.

Цяпер гэта балотца зарасло 
бярозкамі, і пры добрых адносінах да іх 
з цягам часу яно магло стаць мясцовым 
лесапаркам. Але ж розныя ў нас людзі, 
некаторыя пачалі высякаць дрэўцы, 
звозіць і зносіць туды ўвесь хлам са 

сваіх хат і агародаў, хаця стаяць для 
гэтага кантэйнеры. Знішчылі дарогу, 
якая злучала Крамяні з Ананічамі. 
Патлумачылі гэта тым, што яна быццам 
нікім не абкошваецца і з’яўляецца 
расаднікам пустазелля. Але ж гэтая 
дарога вельмі неабходная. Цяпер у 
крамянёўскіх людзей, лічы, няма 
магчымасці наведаць могілкі, бо калі 
ісці пешшу кругом, праз Ананічы, дык 
на гэта спатрэбіцца цэлы дзень, ды і 
мала хто з пенсіянераў дойдзе да іх.

Калісьці намаганнямі мясцовых 
жыхароў быў выкапаны проціпажарны 
вадаём. Людзі разумелі неабходнасць 
гэтага. Але ж вось выцягнулі з 
калодзежаў ваду, а вадаём, калі праз 
яго пройдзе калгасны статак, ператва-
раецца ў месіва, непрыдатнае для 
тушэння пажараў.

Так вось і жывём. Нічога нікому не 
трэба, і толькі калі здараецца бяда, 
пачынаюць шукаць вінаватых.

Аляксандра ТРУС.
Пухавіцкі раён.

позиция

Условие одно – выборы 
должны быть честными

У нас много говорят о том, что 
стране нужны честные выборы. Для 
этого, считаю, нужно поучиться у 
соседей – украинцев. Как у них под-
считываются голоса, показывали по 
телевидению. Член избирательной 
комиссии после вскрытия урны 
берет бюллетень и показывает пред-
ставителям оппозиции, журнали-
стам, и все видят, за кого проголосо-
вал тот или иной избиратель. 
Присутствующие эти данные поме-
чают, а в конце подсчета сверяют 
результаты, и если все сошлось, то 

представитель оппозиции ставит свою 
подпись в бюллетене. Если данные не 
сошлись, то еще раз пересчитывают 
бюллетени.

Не о едином кандидате от оппози-
ции нужно сейчас размышлять, догово-
риться об этом можно и позже, а вот 
решить вопрос с проведением честных 
выборов – дело неотложное. 
Необходимо обратиться во все между-
народные организации по защите прав 
человека, ко всем демократическим 
правительствам в ООН, чтобы они 
содействовали либерализации выбо-

ров в Беларуси. Важно исключить 
подтасовку, приписки. Победа любо-
го кандидата должна быть честной.

Если никаких изменений в изби-
рательной системе не будет, то я 
полностью согласен с Андреем 
Климовым, который сказал, что в 
таком случае вообще не надо прово-
дить никаких выборов, а деньги, 
предназначенные на это, раздать 
пенсионерам на лекарства.

Михаил ПАШКОВСКИЙ, 
избиратель.

Минск.

хороший пример

…Не нарадуется

Несколько месяцев назад я выпи-
сала газету «Народная Воля» в каче-
стве подарка своей знакомой, которая 
живет в Речице. Она стала ее получать 
и не может нарадоваться. В каждом 
письме благодарит меня за подарок.

А в канун Нового года написала мне, 
что газету уже сама выписала. Так что у 
вас, уважаемая редакция, появилась 
еще одна постоянная читательница.

Фрида ИДЕЛЬЧИК.
Минск.

резонанс

Собачья кровь –  
не водица

Читая в «Народной Воле» материал Валерия 
Бысова о расстреле собак на перроне железно-
дорожного вокзала станции Кричев, я не смог 
остаться равнодушным к этому преступлению. 
Боль автора публикации – это и моя боль.

«Отношение человека к собакам и котам – 
это мерило его души», – верно заметила Ольга 
Галковская. Собака – друг человека, и если ее 
убивает человек, то он хуже зверя. И его место, 
откровенно говоря, в железной клетке. Заказчики 
грубого отстрела собак и их опричники должны 
быть строго наказаны. Собачья кровь – не води-
ца, это кровь друга человека.

Николай ЧАЙКОВСКИЙ, 76 лет.
д.Оздятичи Борисовского района.

нелÜзя молЧатÜ!

Один шаг до беды
В свое время в Пинске по 

ул.К.Маркса, 29 находился консервный 
завод. Его не стало, и на части его терри-
тории расположился гипермаркет «Ев- 
роопт». Вторую часть завода успешно 
присмотрело себе ООО «Содружество», 
которое быстро соорудило несколько 
зданий и сдает их сейчас в аренду.

Бывшая тихая улица превратилась в 
торговый ряд. Естественно, что на поря-
док увеличился и поток покупателей.

Думал ли собственник «Содру-
жества» о безопасности покупателей, 
создав такую насыщенную торговую 

сеть в одном месте? Явно, что это оста-
лось за пределами его внимания.

По улице К.Маркса одностороннее 
движение в две полосы. На перекрестке 
улиц Кустарной и К.Маркса на проезжую 
часть нанесли разметку «зебра», а уста-
новить дорожный знак «пешеходный 
переход» почему-то забыли. Не лучше с 
безопасностью пешеходов и на террито-
рии торгового комплекса. Разметка 
нанесена, а вот дорожные знаки ставить 
и не собираются. При такой организации 
дорожного движения водитель, выезжая 
на ул.К.Маркса, может повернуть и 

так думаÞ!

“Кіруемая апазіцыя”  
можа стаць ахвярай

Вырашыў адгукнуцца на артыкул 
Святланы Калінкінай “Не допустить 
Майдана!” (“Народная Воля” за 2 
снежня мінулага года). З майго пун-
кту гледжання, у ім закрануты цікавыя 
аспекты нашага палітычнага жыцця, 
якія яшчэ не асэнсаваны 
грамадзянамі краіны з прычыны абы-
якавага стаўлення да гэтых падзей. 
Сапраўды, ці ж не Аляксандр 
Лукашэнка, перакрыўшы ўсе 
м а г ч ы м а с ц і  р э а л ь н а г а 
народаўладдзя, сваёй палітыкай 
набліжае народ да Майдана, да 
рэвалюцыі? Хоць, між іншым, ён 
добра разумее сітуацыю, якая ства-
рылася ва Украіне, і прызнае небя-
спечнасць карупцыі ў структурах 
улады для яе ж існавання. «И пра-
вильно признает. Потому что спод-
вигнуть на бунт и революцию может 
только власть», – адзначыла С.
Калінкіна ў сваім артыкуле. І вось тут, 
каб такога некантралюемага працэ-
су не адбылося ў нас, яна прапануе 
апазіцыі перахапіць падчас выбар-
чай кампаніі ва ўлады лозунг “Не 
допустить Майдана!», бо апазіцыя на 
тое мае поўнае права.

Вядомай журналісткай прапану-
ецца таксама шэраг захадаў па 
выбары “адзінага” кандыдата, яна 
рупіцца аб тым, якім чынам можна 
адрэгуляваць сітуацыю ў нашай 
краіне без Майдана. Адна з агучаных 
ёю прапаноў наступная: “…и власти, 
и оппозиции настало время слушать 
и слышать друг друга, настало время 
садиться за один стол и договари-
ваться”, бо “искать врагов в своей 

стране – это худшее, что сегодня 
можно сделать”.

Але ж вельмі цікава, аб чым могуць 
дамовіцца прадстаўнікі “кіруемай 
апазіцыі” (паводле азначэння Зянона 
Пазьняка) і Аляксандр Лукашэнка, які 
не можа пакінуць наседжанае месца 
прэзідэнта? Няўжо мэта і сэнс удзелу 
апазіцыі ў прэзідэнцкай кампаніі 
заключаецца ў тым, каб “доказать вла-
сти, что она должна садиться с оппо-
нентами за стол переговоров, если не 
хочет допустить Майдана?”

Няўжо яшчэ не зразумела, што 
някіх перамоў, як паказаў увесь 
папярэдні перыяд прэзідэнцтва 
А.Лукашэнкі, не будзе? Не будзе з той 
прычыны, што менавіта Лукашэнку 
гэтыя перамовы абсалютна не патрэб-
ны. Пры існуючым выбарчым кодэксе 
ён зноў лёгка апынецца на прэзідэнцкай 
пасадзе.  А пры такіх абставінах 
прадстаўнікам апазіцыі, якія будуць 
весці перамовы, нічога не застанецца, 
як ператварыцца ў паслугачоў “абрана-
га” прэзідэнта.

А калі нават уявіць, што перамовы 
адбыліся і ва ўладу будзе дапушчана 
нейкая абмежаваная колькасць 
прадстаўнікоў з “кіруемай апазіцыі”, то 
пры цяперашнім жахлівым эканамічным 
стане дзяржавы А.Лукашэнка зробіць 
усё ад яго залежнае, каб павесіць на 
гэтых выпадковых асоб усю адказнасць 
за правалы ў эканоміцы. Без усякіх 
сумненняў будзе арганізаваны 
тэлевізійны спектакль з удзелам 
апазіцыйных асоб, што 
“скампраметавалі” сябе, якіх на ўсю 
краіну ўшчэнт разнясе вядомы “раде-

тель” за народны дабрабыт і шчасце, 
а тыя чыноўнікі, якія насамрэч 
вінаваты ў недарэчным стане 
эканомікі Рэспублікі Беларусь, 
застануцца ўбаку.

Прысутнасць некалькіх 
апазіцыйных прадстаўнікоў ва 
ўладзе дазволіць Лукашэнку і яго 
атачэнню ўскласці на іх усе правалы і 
хібы сваёй дзейнасці. Пра гэта свед-
чыць прыклад з колішнім старшынёй 
Вярхоўнага Савета С.Шушкевічам, 
калі Аляксандр Лукашэнка паўсюдна 
падкрэсліваў, да якіх правалаў можа 
давесці эканоміку дэмакрат, які 
прабраўся ва ўладу. Ды яшчэ па 
дарозе “скраў скрыню цвікоў”…

І хоць А.Лукашэнка канстатуе, 
што “главная угроза для нашей стра-
ны кроется в экономике”, прымя-
няць нейкія істотныя меры да прыз-
начаных ім жа чыноўнікаў у рэчышчы 
Дэкрэта №5 “Аб узмацненні 
патрабаванняў да кіруючых кадраў і 
работнікаў арганізацый”, па-мойму, 
не будзе. Бо яму патрабуецца 
апірышча сярод карумпаванага 
чынавенства, а вось да простых 
працаўнікоў санкцыі Дэкрэта №5 
будуць ужыты напоўніцу.

Таму спадзяванні С.Калінкінай на 
тое, што «цель и смысл участия оппо-
зиции в президентской кампании 
есть», у гэтым аспекце марныя, хоць 
пенсіянер А.Мацвееў у артыкуле “Не 
надо нас делить!” (“Народная Воля” 
за 23 снежня) падтрымаў гэтую ідэю і 
нават выказаў свае прапановы.

Эльяш БАНЕЛЬ, інжынер.
Мінск.

шЧыра

Гэта наша 
надзея…

Шаноўныя нашы асветнікі, 
“народавольцы”, увесь ваш згурта-
ваны працоўны калектыў і тыя чыта-
чы, чые артыкулы друкуюцца на 
старонках газеты! Сардэчна 
віншуем вас з Новым годам! Жадаем 
поспехаў у нялёгкай працы.

Вы, як прамень надзеі, 
праліваеце святло ў нашы душы. Ні 
дзяржаўныя радыё і тэлебачанне, ні 
падуладныя выданні, ні ўрад ніколі 
нам не скажуць таго, што на самай 
справе адбываецца ў нашай краіне, 
якія ў нас рэальныя адносіны з 
іншымі дзяржавамі і ў першую чаргу 
з Расіяй. Гавораць адно, а часта 
аказваецца, што гэта далёка не так. 
Толькі “Народная Воля” дапамагае 
грамадству зразумець, што 
сапраўды адбываецца ва ўсім свеце 
і вакол нас.

Няхай ваша пяро мацнее з кож-
най хвілінай нашага жыцця. Няхай 
ваш прамень асветы пранікае ў 
нашы сэрцы – гэта наша надзея, 
наша будучыня.

Вольга Іванаўна ВАРАКСА,
Аляксандр Эдуардавіч 

ВАРАКСА.
Мінск.

рэха

Хітрыкі спадара Ляўковіча
Той, хто рэгулярна выпісвае і 

чытае “Народную Волю”, заўважыў, 
што праз пэўны прамежак часу ў 
газеце з’яўляюцца мудрагелістыя (аж 
да абсурду) артыкулы спадара 
Ляўковіча. За якія ён кожны раз 
атрымлівае адлуп ад актыўных 
беларускіх патрыётаў. Але ніяк гора-
палітык не можа ўтаймаваць свой 
імпэт. І гэта не дзіўна, бо, я лічу, 
галоўная мэта яго палітычнай 
дзейнасці – пазаляцацца да 
лукашэнкаўскай улады, нагадаць пра 
сябе, па магчымасці трапіць у той жа 
парламент. Вось таму і з’яўляюцца 
яго мудрагелістыя артыкулы накшталт 
“Зачем играть с огнем?» (“Народная 

Воля” за 19 снежня 2014 г.). Спадар 
Ляўковіч і яго сатэліт Анташкевіч 
пастараліся вельмі хітра і прадумана 
ўвесці чытачоў у зман. Заўважце, як 
яны прыгожа малююць светлае 
будучае Беларусі ў еўразійскім 
хаўрусе і адначасова ў еўрапейскім. 
Але ў жыцці так не бывае, каб 
адначасова сядзець на дзвюх лавах, а 
вось Беларусь, вобразна кажучы, 
даўно сядзіць пад лавай.

Таму спадару Ляўковічу варта 
ведаць, што мы, беларусы (ліцвіны, 
калі дакладна), у такім хаўрусе з Расіяй 
знаходзімся з 1772 года. Ці палічыў 
сп.Ляўковіч, колькі бараляў крыві за 
гэты тэрмін высмактана з беларускага 

народа? А вось у “Еўрапейскім хаўрусе” 
Беларусь яшчэ не была ніводнага дня.

Краіны Балтыі, якія вырваліся з 
кіпцюроў двухгаловага арла і 
прытуліліся да Еўропы, задаволены 
сваім выбарам. Зараз Украіна, 
нягледзячы на велізарныя ахвяры, 
імкнецца вырвацца з абдымкаў 
расійскага цмока-вампіра, каб 
далучыцца да Еўрасаюза.

Спадзяюся, што патрыёты Белару-
сі ды і проста сумленныя людзі дадуць 
адпаведную ацэнку розным ляўкові-
чам, анташкевічам і іх хаўруснікам.

Мікола КАНАХОВІЧ,  
афіцэр у адстаўцы.

г.Пружаны.

з пошты галоЎнага рэдактара

...Каб прывабіць падпісчыкаў
Добры дзень, паважаны Іосіф 

Паўлавіч!
Дазвольце павіншаваць Вас і ўвесь 

ваш калектыў з нагоды дня Божага 
Нараджэння, а таксама з Новым годам! 
Жадаю, каб Ваша газета была заўжды 
цікавай для самага шырокага кола 
чытачоў, а матэрыялы, якія друкуюцца 
ў ёй, адпавядалі таму, дзеля чаго 
заснавана выданне.

У адным з нумароў “Народнай Волі” 
нейкі аўтар прапаноўваў Вам больш 
матэрыялаў друкаваць на рускай мове 
– маўляў, тады павялічыцца тыраж. 
Добра, што Вы з ім не пагадзіліся. Я 
вось таксама супраць гэтага. А каб 
прывабіць падпісчыкаў, на мой погляд, 
трэба зусім іншае. Трэба часцей друка-
ваць такіх аўтараў, як Святлана Калінкіна 

(гэта ваша зорка!), Ніл Гілевіч, калонку 
Алеся Няўвеся (дарэчы, не ведаю, хто 
друкуецца пад гэтым псеўданімам).

Ну і, канешне, хацелася б, каб Ваша 
газета адрознівалася ад другіх неза-
лежных выданняў. Пераходзьце на 
трохразовы выхад у тыдзень. За кошт 
чаго? Можна скараціць кожны нумар да 
чатырох палос і такім чынам павялічыць 
перыядычнасць выхаду газеты.

Ваш сталы падпісчык –
Збігнеў ГАРБУЛЬ з Пастаўскага 

раёна.

***
Шаноўны Збігнеў Іосіфавіч!
Дазвольце павіншаваць і Вас з 

Нараджэннем Хрыстовым і Новым 
годам!

Дзякуй Вам за ўвагу да 
“Народнай Волі”! Дзякуй за тое, што 
Вы падтрымліваеце роднае слова. 
Сапраўды, нельга дапусціць, каб 
знікла беларуская мова са старонак 
нашага незалежнага выдання.

А вось што тычыцца пераходу на 
трохразовае выданне газеты ў тыдзень, 
то Вы закранулі наша, бадай, самае 
балючае пытанне. Мара ўсіх 
супрацоўнікаў рэдакцыі – выдаваць 
газету кожны дзень, акрамя выхадных. 
І, спадзяёмся, калі не ў гэтым, дык на 
працягу наступных двух-трох гадоў яна 
здзейсніцца. Таму вяртацца да чаты-
рохпалосных нумароў, мяркуем, не мае 
рацыі. Тэндэнцыя развіцця перыядыч-
нага друку – павелічэнне палоснасці 
газет у шматколерным варыянце.

направо, и налево, так как отсутствует 
дорожный знак 5.7.2 «Въезд на дорогу с 
односторонним движением». К чему 
такая безответственность может приве-
сти – нетрудно догадаться.

Как же так получается, что магазины 
появляются, как пирожки из печи, а о 
безопасности тех же покупателей соб-
ственник и не думает? Куда в данном 
случае смотрит исполнительная власть? 
Ведь это ее прямая обязанность – обе-
спечение безопасности граждан.

Юрий БАХТЕРЕВ,  
житель г.Пинска.

солидарностÜ

Держитесь, 
дорогие!

За свою долгую жизнь я навида-
лась всего: и несправедливости, и 
непорядочности. Но судилище, кото-
рое устроили над директором 
«Борисовдрева», меня потрясло до 
глубины души! Нет, я не против поис-
ка причин неэффективного расходо-
вания бюджетных денег, но ведь, по 
сути, судили «стрелочника», который 
выполнял приказы вышестоящего 
начальства. А где эти «командиры»? 
Их даже не пригласили в суд! Мне 
интересно: неужели тем же Семашко, 
Мясниковичу не стыдно смотреть в 
глаза людям? А судьям? У них что, нет 
семей, детей, родителей?

Не дай Бог никому пережить то, 
что переживает семья и родители 
Мальцева. А потому я хочу обратить-
ся к ним: держитесь, дорогие!

Я хочу обратиться и к самому 
Владимиру Мальцеву: сынок, дер-
жись! Не предавайся отчаянию! 
Поверь, обязательно настанет луч-
шее, справедливое время.

Милые белорусы! Мы ведь всег-
да считались добрыми, отзывчивы-
ми людьми! Давайте откликнемся и 
поможем его детям всем  миром. 
Пусть понемногу, по возможности. В 
нашем «справедливом» государстве 
такое может случиться с каждым.

А.С.КОНАРЕЙКИНА,  
минчанка.

Помогите  
Владимиру 
Мальцеву!

Объявлен приговор бывшему 
директору «Борисовдрева» 
Владимиру Мальцеву – 3 года стро-
гого режима. Я по специальности 
инженер-строитель, знаю, что перед 
тем, как что-то строить, разрабаты-
вается рабочий проект. Конечно, в 
процессе строительства возникают 
вопросы, приходится что-то изме-
нять. Но принимать важные реше-
ния директор завода не мог само-
стоятельно, естественно, были 
согласования с теми же кураторами 
из министерства, Совмина.

Вина Мальцева в том, что он 
попытался тянуть воз, который был 
сверх его сил. Адвокат заявил, что 
будет подана апелляция на приго-
вор. И это нужно делать.

Через «Народную Волю» хочу 
обратиться к порядочным людям 
Беларуси, которые хорошо знают 
организацию дела в строительстве. 
Помогите, пожалуйста, Владимиру 
Мальцеву!

Вацлав БЕДУНКЕВИЧ.
г.Молодечно.

мнение

Даже большевики ввели нэп, когда 
поняли, что иначе потеряют власть…

Судя по последним событиям, 
Александр Лукашенко осознал, что глав-
ной угрозой его власти является не полу-
мифическая оппозиция, а вполне реаль-
ная экономика. С политическими оппо-
нентами он научился расправляться, но 
тут совсем другая ситуация. Заводы, 
фабрики, которые на ладан дышат, в 
тюрьмы не посадишь, в эмиграцию не 
отправишь. Их просто нужно спасать. А 
как?

Пока власть действует отработанны-
ми методами. Снять и посадить «верти-
кальщика» или хотя бы только снять – вот, 
гляди, регион и расцветет. Взять и поса-
дить директора – авось предприятие и 
оживет. Но не расцветают и не оживают, 
хотя и снимают, и садят много. Считается, 
что происходит это из-за недостаточной 
активности в борьбе с надвигающимися 
угрозами и разнообразными врагами. Ну 
и не все враги еще охвачены. 
Соответственно, принимаются меры по 
интенсификации борьбы и расширению 
ее фронтов.

Недавно Лукашенко сказал, что ожида-
ет дополнительной информации и консуль-
таций по новому декрету об ответственно-
сти и правах руководящих работников. 
«Шаг влево, шаг вправо этого руководите-
ля, читай губернатора, председателя райи-
сполкома, члена правительства, премьер-
министра, – неминуемая гибель! Но чтобы 
не погибнуть, у него должны быть рычаги 
воздействия на тот коллектив, который ему 
подчинен».

Некоторые должностные лица свои-
ми противоправными действиями нано-
сят серьезный ущерб экономике и под-
рывают авторитет власти. Об этом прави-
тель заявил во время доклада председа-
теля Гродненского облисполкома о пер-
спективах социально-экономического 
развития области. Касаясь темы корруп-
ции во власти, он подчеркнул: «Я уже 
неоднократно говорил, что это зло мы 
будем выжигать каленым железом. Здесь 
неприкасаемых нет и быть не может. Вы 
об этом знаете, это не новость».

Борются и более конкретно, по 
локальным направлениям, с махинация-
ми по складским запасам, к примеру. 
«Мне докладывают о махинациях со 
складскими запасами. На Лидском заво-
де электроизделий скрыли от учета гото-
вой продукции почти на 7,5 млрд бело-
русских рублей. В гродненском 
«Белвторполимере» снизили стоимость 
запасов до норматива только на бумаге. 
Скажите, кому нужно это очковтиратель-
ство?»

Преступление? Кто же будет спорить. 
Но это следствие политики «вал любой 
ценой». Если со следствием, то есть с 
махинациями, справимся, а политику не 
поменяем, экономика все равно загнет-
ся. Но, похоже, на фоне нарастающего 
вала борьбы не до того.

Ведь еще активизировалась борьба с 
коррупцией, развернулась активная кам-
пания по борьбе с прогульщиками в дет-

ских садах, по борьбе с «тунеядцами», по 
борьбе еще с чем-то, не упомню даже. В 
общем, борьба, борьба, борьба... Чем 
хуже ситуация, тем активнее и разноо-
бразнее борьба. Силовики вон уже даже 
разделили «тунеядцев» на классы: нера-
ботающие и работающие «тунеядцы». 
Последнее звучит даже прикольно, согла-
ситесь. И для каждого подвида «тунеяд-
цев» уже разрабатываются свои методы 
борьбы.

Пытается бороться наша власть и с 
внешними врагами, «защищая», так ска-
зать, «отечественного производителя». 
Но это опять же борьба на уничтожение 
– того же импорта, к примеру, а не сози-
дательная работа.

Бороться с врагами внешними и вну-
тренними, может, и надо. Есть ведь, несо-
мненно, и коррупция, и даже саботаж. И с 
этими явлениями, естественно, нужно 
бороться. Но это следствия, а не причины. 
Вот в первые годы советской власти кор-
рупция и саботаж приобрели такие мас-
штабы, что страна превратилась практи-
чески в сплошную руину, к тому же и опух-
шую от голода. И это несмотря на жесто-
чайший террор в отношении «саботажни-
ков». Но не помогал террор. А ввели нэп – 
и саботажники куда-то пропали, хотя кор-
рупционеры все-таки остались. И эконо-
мика резко пошла на подъем. Потом снова 
вернулись к старому, и опять сплошные 
«саботажники», и снова голодомор.

Экономика ведь хитрая штука, она 
часто бывает врагом некомпетентной 
власти, но ее не расстреляешь, как «кон-
трика», вернее ликвидировать-то можно, 
но от этого власти легче не станет. 
Экономика – это не поле боя, во всяком 
случае нестандартное поле боя. Чтобы 
одержать победу в экономике, надо 
бороться не против, а за. Не против 
импорта, к примеру, а за повышение кон-
курентоспособности своих товаров. Не 
против коррупционеров, а за систему, 
которая уже своей структурой ограничи-
вает коррупцию (а то коррупционная 
«емкость» наших законов и решений с 
каждым годом только растет, но с корруп-
цией мы ожесточенно боремся). Не про-
тив «народца», отказывающегося потре-
блять товар дорогой и некачественный, а 
за потребителя. Ну и так далее. Пока же 
наша власть и в экономике пытается 
использовать традиционные, испытан-
ные на инакомыслящих методы, то есть 
борется против. И, несмотря на деклари-
руемые лозунги, получается, что все же 
борется против экономики в целом, а не 
против ее врагов, подлинных и мнимых. 
Сможет ли наша власть перестроиться и 
от борьбы перейти к спасению? Весьма 
сомнительно, хотя время покажет. Даже 
большевики ввели нэп, когда поняли, что 
иначе потеряют власть. Наша же власть 
пока только борется «именем револю-
ции», а созидательных действий по пре-
образованию экономики пока не видно, 
разве что под микроскопом.

Юрий ПШЕННИК.

страницы истории

Нюрнберг: суд народов
Впервые в истории правительство страны-агрессора было схвачено, посажено в тюрьму, осуждено и наказано смертью

1945 год принес народам долго-
жданный мир. Шестилетний пожар 
войны, который страшным ураганом 
бушевал в Европе, наконец в весен-
нее майское утро был потушен. 
Фашистская Германия, раздувшая 
этот пожар, была поставлена на 
колени. Над гитлеровским рейхста-
гом советские воины водрузили 
Красное знамя, знамя победы над 
фашизмом. Народы вздохнули сво-
бодно. Но слишком велико было 
горе, принесенное войной, чтобы 
люди могли в радости своей победы 
забыть о тех, кто сеял смерть и 
несчастья.

Вскоре на весь мир прозвучало 
грозным эхом слово «Нюрнберг». То, 
что произошло в Нюрнберге, было 
непривычным: правительство одной 
из крупнейших империалистических 
держав было схвачено, посажено в 
тюрьму, осуждено и наказано смер-
тью. Впервые в истории заслужен-
ная кара опустилась на головы орга-
низаторов и руководителей агрес-
сивной войны. С подобными факта-
ми история еще не встречалась. Она 
знала сотни захватнических войн, но 
не знала ни одного случая, когда 
агрессоры, повинные в развязыва-
нии этих войн, в гибели тысяч людей, 
были судимы и поплатились бы соб-
ственной жизнью. Правда, в течение 
столетий раздавался голос народ-
ного протеста. Протеста против 
войны и разбоя. Но он был настолько 
стихиен и слаб, что в нем агрессоры 
не чувствовали серьезной для себя 
опасности. Чтобы развеять этот про-
тест, правительства разных стран 
грозили судить Наполеона, окончи-
ли тем, что отдали ему в подарок 
остров Эльбу. А после его воскреше-
ния на сто дней и поражения под 
Ватерлоо сослали на далекий утес в 
Атлантическом океане – остров 
Святой Елены, где Наполеон и почил 
в бозе.

После Первой мировой войны 
обещали судить Вильгельма ІІ, 
повинного в гибели десяти миллио-
нов человеческих жизней. Но тогда 
щепетильность крошечной 
Голландии, предоставившей ему 
политическое убежище, оказалась 
сильнее этих обещаний, сильнее 
требований народов. Император-
преступник не был осужден. Он спо-
койно жил в небольшом домике, 
отведенном для него в городе Дорне 

под Гаагой. Хотя в истории Голландии 
были примеры, когда она выдавала 
другим странам политических пре-
ступников. Именно в судьбе 
Вильгельма ІІ Гитлер видел гарантию 
своей безнаказанности. В 1940 году 
фюрер даже получил поздравление в 
связи с победой над Францией от спо-
койно доживавшего свои дни кайзера.

Но на сей раз виновникам преступ-
ной войны не удалось отделаться лег-
ким испугом. Чаша народного терпе-
ния оказалась переполненной. 
Человечество видело, что каждая 
новая война уносит все больше и боль-
ше людских жизней. Что каждая война 
становится все разрушительнее и раз-
рушительнее. Голос пробудившихся 
народов соединился в одно мощное 
эхо: «Виновников к ответу!» Именно 
народы мира посадили их на скамью 
подсудимых, заставили сполна отве-
тить за все преступления, которые 
совершили фашисты в годы Второй 
мировой войны.

Однако в период подготовки 
Нюрнбергского процесса раздавались 
голоса, чтобы без всякого суда покон-
чить с Герингом и его компанией.

Надо ли говорить, что скрывалось 
за такими требованиями. Противники 
процесса хотели скрыть от простых 
людей чудовищные преступления 
нацистов. В этой борьбе с фашистами 
победили народы. Процесс состоялся. 
Люди услышали из уст преступников 
такое, что разоблачало врагов мира и 
мешало новым идеологам агрессии 
пользоваться старыми приемами шан-
тажа и обмана. В этом и состоит исто-
рическое значение Нюрнбергского 
процесса. Но, похоже, что в наши дни 
кое-кто в России забыл уроки 
Нюрнберга. Не унимается в игре с 
огнем, в агрессии по отношению к 
соседям

Вернемся к событиям 1945 года. 8 
августа было подписано соглашение 
между США, Англией, Францией и 
СССР о создании Международного 
военного трибунала для суда над глав-
ными военными преступниками 
фашистской Германии и союзных с ней 
держав. Вскоре к военному трибуналу 
стран-победительниц присоединились 
еще 19 государств: Бельгия, Польша, 
Чехословакия и другие. Так был создан 
Международный военный трибунал. 
Его суду были преданы 24 военных 
преступника, входивших в правящую 
клику гитлеровской Германии. Вот их 

фамилии: Геринг, Гесс, Риббентроп, 
Лей, Кейтель, Кальтенбруннер, 
Розенберг, Франк, Фрик, Штрейхер, 
Функ, Шахт, Густав Крупп, Дениц, 
Редер, Ширах, Заукель, Иодль, Папен, 
Вейсс-Инкварт, Шпеер, Нейрат, Фриче 
и Борман.

В этом позорном списке не хватает 
еще нескольких имен. Прежде всего не 
было здесь нациста №1 – Гитлера и 
двух его подручных – Геббельса и 
Гиммлера.

Эта свора подготовила и развязала 
агрессивные войны против стран 
Европы. По указке нацистов соверша-
лись военные преступления против 
человечества. И если совершать 
самые жестокие злодеяния было для 
них привычным делом, то отвечать за 
преступления не у всех хватило муже-
ства. Яд помог уйти от петли Геббельсу 
и Гиммлеру. Не дождавшись процесса, 
в тюрьме покончил с жизнью Лей, кото-
рый отличался жестокостью по отно-
шению к рабочим оккупированных 
стран и военнопленным. Но в оценке 
своих преступлений он не ошибся: суд 
также приговорил его к повешению. 
Напуганный расплатой, неизлечимо 
заболел Густав Крупп. Заочно при-
шлось рассматривать трибуналу дело 
Бормана. Матерый фашист знал, что 
его ждет петля. Он скрылся так, что его 
не удалось отыскать и по сей день. 
Правда, существуют разные версии 

его гибели, но достоверной информа-
ции нет.

В судебном процессе над главаря-
ми гитлеровской Германии сторонни-
ки мира видели проявление послево-
енного международного сотрудниче-
ства в борьбе с фашизмом и агресси-
ей. Для всех честных людей планеты 
было ясно, что снисходительное отно-
шение к военным преступникам явля-
лось бы поощрением подготовки 
новой войны.

Международный судебный про-
цесс в Нюрнберге привлек внимание 
миллионов людей всех континентов. 
На скамье подсудимых находились те, 
чья преступная деятельность вышла 
далеко за пределы одного государства 
и привела к неслыханным по своей 
тяжести последствиям. Только люд-
ские жертвы составили 55 миллионов. 
Были разрушены десятки тысяч горо-
дов и сел. Неисчислимый ущерб при-
чинен промышленности, транспорту, 
сельскому хозяйству, культурным цен-
ностям многих стран.

Тяжелейший урон был нанесен 
войной нашей республике. Горящее 
колесо войны дважды прокатилось по 
Беларуси. Сначала с запада на восток, 
а потом, в 1944 году, с востока на 
запад. Были разрушены десятки горо-
дов, сожжены сотни деревень, многие 
из которых – подобно Хатыни, вместе с 
людьми.

Велик вклад нашей республики в 
общую Победу над фашизмом. Не слу-
чайно Беларусь стала членом-учреди-
телем Организации Объединенных 
Наций. Наш журналист Василий 
Самутин был в числе советских работ-
ников печати, освещавших 
Нюрнбергский процесс.

Процесс начался 20 ноября 1945 
года в немецком городе Нюрнберг. Этот 
город был начальным очагом всех евро-
пейских бедствий. Здесь созревала 
теория империалистического парази-
тизма. Отсюда, еще вполголоса, Гитлер 
бормотал Германии свои бредовые 
идеи свернуть шею всей негерманской 
части населения. Отсюда заговорщики 
рванулись к власти на Берлин. Тут начи-
нался их безумный путь. Тут ему исто-
рией суждено было и окончиться.

Процесс длился десять месяцев – 
до октября 1946 года. Такой большой 
срок вызывал недовольство обще-
ственности – вина всех преступников 
во главе с Герингом и Риббентропом 
была настолько очевидной для всего 
мира, что казалось странным, почему 
надо тратить так много времени на 
разбор их дел. Такие чувства людей 
вполне понятны. Геринг и его компания 
являлись чудовищными преступника-
ми. Для них был возможен только один 
незамедлительный судебный исход. 
Но, несмотря на это, десять месяцев 
Нюрнбергского процесса были вполне 

оправданными. Народы должны были 
узнать обо всех кровавых злодеяний 
фашизма.

В результате судебных разбира-
тельств были приговорены к смерт-
ной казни через повешение:

Мартин Борман (заочно), Герман 
Геринг (покончил с собой), Фриц 
Заукель, Артур Зейсс-Инкварт, 
Альфред Иодль, Эрнст Кальтенбруннер, 
Вильгельм Кейтель, Иоахим 
Риббентроп, Альфред Розенберг, Ганс 
Франк, Вильгельм Фрик, Юлиус 
Штрейхер. (Почти все они обращались 
к суду с ходатайством о замене казни 
через повешение на расстрел, но им 
было отказано.)

Приговорены к тюремному 
заключению:

Рудольф Гесс, Карл Дениц, Эрих 
Редер, Константин фон Нейрат, 
Вальтер Функ, Бальдур фон Ширах, 
Альберт Шпеер.

Оправданы:
Франц фон Папен, Ганс Фриче, 

Ялмар Шахт (по всем этим подсуди-
мым советский обвинитель высказал 
свое особое мнение).

Внесены в список обвиняемых, 
но не предстали перед судом:

Мартин Борман (пропал без вести), 
Густав Крупп (по состоянию здоровья), 
Роберт Лей (покончил с собой).

И все же на процессе были разно-
гласия. Обвинители некоторых стран 
усомнились в виновности и оправдали 
Шахта, Папена и Фриче. Того Шахта, 
который создал финансовую базу для 
перевооружения германской империи, 
который собрал 90 миллиардов марок 
для кровавого погрома Европы. Того 
Папена, который, будучи канцлером 
Германии, снял запрет, объявленный 
против фашистских формирований, 
который основал шпионские базы в 
разных странах мира, который в каче-
стве посла в Вене осуществил заговор 
против Австрии и Чехословакии.

И коротко о тех конвульсиях, кото-
рые происходили в бункере нациста 
№1. Им следует дать небольшие пояс-
нения. Так, скажем, почему Гитлер в 
свой последний час перед самоубий-
ством назначил своим преемником 
адмирала Карла Деница, которого 
даже и в бункере тогда не было. Он 
находился со своей эскадрой, сильно 
изувеченной в морских сражениях, в 
Балтийском море. Вряд ли Дениц 

обрадовался такому «повышению» в 
карьере, ибо Третий рейх уже шел ко 
дну. До его полного потопления 
оставались считанные дни.

Встает вопрос: а почему пре-
емником фюрер не назначил 
Геринга, нациста №2, своего бли-
жайшего подручного во все време-
на? Дело в том, что 23 апреля он 
был снят со всех занимаемых 
должностей, по сути разжалован с 
рейхсмаршала авиации до ефрей-
тора и посажен под домашний 
арест. Тут нетрудно догадаться, 
почему такая опала. Вся хваленая 
авиация, которой командовал этот 
рейхсмаршал, была уничтожена 
авиацией стран-союзниц. И в день 
рождения Гитлера – 20 апреля – 
Берлин был подвергнут жестокой 
бомбардировке без какого-либо 
сопротивления Люфтваффе.

Заслуживает более подробного 
разъяснения и участь Рудольфа Гесса, 
заместителя Гитлера по нацистской 
партии. В 1940 году он совершил 
сумасбродный полет на одноместном 
самолете в Англию, чтобы склонить ее 
к сепаратному миру с Германией 
перед ее нападением на СССР, но был 
арестован и посажен в тюрьму, где 
провел всю войну, вплоть до нюрн-
бергской скамьи подсудимых. Там 
Гесс был приговорен к пожизненному 
заключению. Срок отбывал в берлин-
ской тюрьме Шпандау до 1966 года 
вместе с Шпеером, бывшим мини-
стром вооружений и военной про-
мышленности Третьего рейха, и 
Ширахом, главой гитлерюгенда, а на 
последнем этапе войны гауляйтером 
Вены. После того как эта пара, отбыв 
20-летний срок, вышла на свободу, 
Гесс во всей тюрьме оставался один. 
Его по очереди охраняли тюремные 
команды стран-победительниц: СССР, 
США, Англии и Франции. Но суровой 
кары этот нацист не миновал: почти 
через сорок с лишним лет заточения 
– в августе 1987 года – он был найден 
повешенным в беседке.

И сегодня, когда кремлевские 
управленцы в своих имперских 
амбициях пытаются разжечь пожар 
новой большой войны на юго-восто-
ке Украины, мирные люди сурово 
предупреждают их: не шутите с 
огнем, ибо сами же в нем и сгорите. 
Вспомните уроки Нюрнберга. Он 
может повториться.

Вячеслав ВОЛЬСКИЙ.

Дэльфiн вяртае падарунак дрэсiроўшчыку ў час Каляднага шоу ў 
Токiа.

Музыка i лёд
Адзiн з наведвальнiкаў 31-га Снежнага фестывалю ў Харбiне робiць 

выгляд, нiбы ён iграе на фартэпiяна з лёду. Шоу адкрылася 5 
студзеня.

стоп-кадр

вопрос-ответ

Там, в Индии
«Народная Воля» очень много пишет о европейских странах, 

Соединенных Штатах Америки. А меня вот интересует ситуация в Индии. 
Продвинулась ли она в своем развитии, какие проблемы существуют?

Федор ГРЕЧУШКИН.
Могилев.

В последние десятилетия Индия 
действительно продвинулась вперед 
по многим позициям. Серьезный ска-
чок сделала промышленность, особен-
но в сфере фармацевтических техно-
логий. Ее препараты медицинского 
назначения востребованы во всем 
мире.

Меняется в лучшую сторону облик 
городов. Жилье строится по современ-
ным проектам, с использованием уни-
кальных технологий зодчества.

Но нельзя забывать, что в Индии 
830 миллионов человек (почти 70% 
населения) обитают в сельской мест-
ности, до которой цивилизация только 
пробивает себе дорогу. Наиболее пол-
ную картину проблем Индии дает в 
своем исследовании профессор 
Школы международных исследований 
имени Йозефа Корбела Денверского 

университета Джонатан Эделман:
«Более 160 миллионов индийцев 

не имеют доступа к воде, электриче-
ству и канализации. Индия лидирует в 
мире по числу неграмотных – 35% 
индийских женщин не умеют читать и 
писать. Не меньше чем у 25% населе-
ния нет электричества.

В Индии – слабая инфраструктура 
и сильная коррупция, а ее ВВП на душу 
населения составляет 1500 долларов 
(всего 3% от американского), что обе-
спечивает ей 138-е место в мире по 
этому параметру. Наконец, и стреми-
тельный рост ее населения (за послед-
нее десятилетие к нему прибавилось 
180 миллионов человек) не обещает 
ей в будущем ничего хорошего».

Может быть, ученый и сгустил кра-
ски, но то, что в Индии хватает острей-
ших проблем, – это факт.

знаете ли вы, Что…

Лондон – 
мировая 
столица 

миллиардеров
Да-да, именно Лондон является 

мировой столицей самых богатых 
людей – миллиардеров. Сколько их в 
городе на берегу Темзы? 72!

Что интересно, по количеству 
миллиардеров Москва переплюнула 
Нью-Йорк. В Белокаменной их 48, а в 
американском мегаполисе 43. За 
Нью-Йорком идет Сан-Франциско, в 
котором насчитывается 42 миллиар-
дера.

стало известно...

евросоÞз

Что будет делать Латвия  
в качестве председателя 

Совета ЕС? 
Первого января Латвийская 

Республика в порядке ротации засту-
пила на пост председателя Совета 
Европейского Союза.

Председательство в Совете ЕС 
имеет две основные функции: орга-
низационную, включающую в себя 
координацию встреч, согласование 
позиций, разработку оперативных 
действий на случай непредвиденных 
ситуаций глобального масштаба, и 
презентационную, то есть представ-
ление Совета Евросоюза в других 
общеевропейских институтах.

Для Латвии, присоединившейся к 
ЕС весной 2004 года, это первая меж-
дународная миссия подобного уров-
ня. Латвийский политический анали-
тик Константин Ранкс в беседе с 
корреспондентом «Голоса Америки» 
охарактеризовал программу дей-
ствий своей страны на посту предсе-
дателя ЕС тремя словами: рост, устой-
чивость и вовлеченность. При этом 
первые два понятия относятся к про-
исходящему внутри Евросоюза, а под 
«вовлеченностью» эксперт подразу-
мевает и более активную работу со 
странами «Восточного партнерства» 
(Азербайджаном, Арменией, 
Беларусью, Грузией, Молдовой и 
Украиной) и увеличение участия граж-
дан стран ЕС в общественной и поли-
тической жизни. «Именно эти направ-
ления Латвия и будет развивать в 
течение полугода своего председа-
тельства в Совете ЕС», – подчеркива-
ет Константин Ранкс.

Другой собеседник «Голоса 
Америки», профессор факультета 
социальных наук Латвийского уни-
верситета, доктор политических и 
исторических наук Оярс Скудра, 
рассказал, что саммит «Восточного 
партнерства» в Риге предварительно 
намечен на 21–22 мая. «Но програм-
ма (саммита) пока не опубликована, 
и ее нет ни на сайте Министерства 
иностранных дел Латвии, ни на сайте 
Верховного представителя 
Европейского Союза по иностран-
ным делам и политике Федерики 
Могерини. И это означает, что пока в 
этом вопросе есть некая неопреде-
ленность», – полагает профессор 
Скудра.

Кроме того, в период председа-
тельства Латвии Европейский Союз 
должен подготовить к запуску так 
называемый «план Юнкера» – новую 
инвестиционную программу по ожив-
лению экономики ЕС с общим бюд-
жетом в 315 млрд евро.

Как отметили оба собеседника 
«Голоса Америки», программа дей-
ствий стран-председательниц 
Совета ЕС каждый раз разрабатыва-
ется с учетом преемственности. То 
есть Латвия унаследовала часть про-
граммы своей предшественницы – 
Италии и будет работать таким обра-
зом, чтобы ее программу было удоб-
нее подхватить Люксембургу, кото-
рый примет эстафету председатель-
ства 1 июля 2015 года.

Анна ПЛОТНИКОВА.

прогнозы

Что год грядущий  
нам готовит?

2015 год станет годом повышения 
квалификации. Несмотря на острую 
нехватку кадров, требования рынка к 
специалистам будут только повышать-
ся, уверены немецкие эксперты сети 
Karriereexperten.com. «Умение усваи-
вать новую информацию, учиться 
будет все важнее», – считает консуль-
тант по вопросам карьеры Ларс Хан.

Изменение стиля управления – еще 
один тренд, о котором говорят экспер-
ты по вопросам развития карьеры. 
Возрастут требования к руководству. 
Свенья Хоферт, бизнес-консультант из 
Гамбурга, трактует эту тенденцию так: 
менеджеры должны уметь вводить 
инновации, применять новые методы и 
подходы. Жесткая установка цели уби-
вает творческий подход. «Многие 
менеджеры до сих пор работают по 
жесткой установке», – уверена эксперт.

Такой подход скорее отталкивает и 
не позволяет раскрыться персоналу. 
Согласно опросу, который проводит 
гамбургский эксперт, стремление 
исключительно к достижению жестко 
обозначенных целей и контроль 
результатов пугают специалистов. 
Современное поколение мечтает о 
гибкости. Работа по часам уходит в 
прошлое.

В центре внимания оказывается 
сам творческий процесс, создание 
чего-то нового, а не автоматическое 
выполнение своих служебных обязан-
ностей. “Это совершенно не вписыва-
ется в современный стиль управления. 
Понятно, что одного года не хватит, 
чтобы изменить ситуацию, но 2015-й 
точно станет началом больших пере-
мен в менеджменте”, – считает Свенья 
Хоферт.

“Время патриархов закончилось, 
иерархическое мышление уже себя 
изжило», – подводит итог ее коллега 
Натали Шнак. По мнению эксперта, 
прошло то время, когда процесс руко-
водства строился по указу. Начальникам 
теперь предстоит убеждать своей 
идеей, мотивировать сотрудников, а не 
просто раздавать указания.

Желание строить карьеру не по тра-
фарету возрастает не только у молодо-
го поколения, но и у специалистов со 
стажем. «Люди стремятся к профессио-
нальному росту, который отвечает их 
внутренним ценностям и нынешней 
жизненной ситуации», – поясняет биз-
нес-тренер Бернд Слагхуис.

Желание самореализации станет 
стимулом для развития предпринима-
тельской деятельности. «В поисках 
гибкости многие решатся открыть свое 
дело», – прогнозирует консультант 
Зильке Лоэрс. Доминировать будут 
бизнес-идеи в сфере интернета и циф-
ровых технологий, отмечается на сайте 
«Немецкой волны».

Подготовил к печати  
Василий КРАВЧУК.

Картофельная дипломатия
Daily Telegraph пишет, что из рас-

секреченных документов стало извест-
но, что Раиса Горбачева в 1985 году 
отправила тогдашнему министру сель-
ского хозяйства Великобритании 
Майклу Джоплингу поваренную книгу, 
состоящую из рецептов приготовления 
картошки.

Раиса Горбачева и Майкл Джоплинг 
заговорили о картошке в 1984 году во 
время ланча в поместье Чекерс, заго-
родной резиденции британского пре-
мьер-министра, куда прибыл тогда 
еще будущий лидер СССР Михаил 
Горбачев.

Семь месяцев спустя Раиса 
Горбачева написала Майклу Джоплингу: 
«Я сказала вам, что у нас в Беларуси 

есть 300 рецептов приготовления кар-
тошки. Мне показалось, что вы этому не 
поверили, и я обещала вам потом при-
слать книгу с этой информацией. Я 
выполняю свое обещание. Я также 
извиняюсь за то, что была не совсем 
права: на самом деле есть 500, а не 300 
способов приготовления картошки».

Книга рецептов осталась в 
Министерстве сельского хозяйства 
Великобритании, однако чиновники не 
знали, что с ней делать.

Один из сотрудников министер-
ства написал в Форин-офис: «Она, 
само собой, написана по-русски. Если 
у вас есть кто-то, кто может читать 
по-русски и любит картошку, мы ее с 
удовольствием одолжим».

у суседзяЎ

Польшча: 
чакаецца далейшае 

знiжэнне цэн
2014 год стаў для палякаў годам 

падзення цэн на прадукты харчавання, 
на бензiн ды энергiю. Дзякуючы гэтаму 
ў кiшэнях жыхароў краiны засталося 
больш сродкаў на iншыя выдаткi. 
Падобная сiтуацыя можа назiрацца i ў 
будучым годзе – пiша Rzeczpospolita.

Будуць падаць цэны на харчаванне. 
Таксама на заправачных станцыях 
цэны стануць меншыя, чым у 2014 
годзе. Могуць патаннець газ, вопратка, 
абутак, электронiка. Фiрмы пастараюц-
ца прадаць больш тэлевiзараў, 
планшэтаў, тэлефонаў i распачнуць 
агрэсiўную рэкламную кампанiю.

Аднак частка тавараў падаражэе. 
Гэта электраэнергiя, лякарствы, паслугi 
ў гастраномii i гатэльным бiзнесе, 
транспарт i цыгарэты. Але i так за 
сярэднюю зарплату можна будзе 
купiць больш, чым раней. У будучым 
годзе iнфляцыя, паводле прагнозаў, 
складзе 0,3%, а зарплаты вырастуць на 
3,8%. Рост спажывання хатнiх гаспада-
рак будзе галоўным рухавiком 
эканомiкi, якая павiнна вырасцi на 
3,3%.

На думку некаторых эканамiстаў, 
Савет грашовай палiтыкi можа рашыц-
ца панiзiць працэнтныя стаўкi, а гэта 
азначае, што крэдыты стануць танней-
шыя.

судÜÁы

Купите мою дочь
Китаянка, которая пыталась зара-

ботать денег на операцию мужу, про-
дав собственного ребенка, получила 
достаточное количество средств от 
благотворителей. Ей удалось не только 
заплатить врачам, которые спасли ее 
супруга, но и передать деньги тем, кто 
в них очень нуждается, пишет китай-
ский англоязычный сайт Shanghaiist.

Ни Хон и ее муж Чжоу Синьгуй при-
ехали в провинцию Фуцзянь на зара-
ботки. Мужчина работал на стройке и 
упал со строительных лесов. Как писал 
портал NEWSru Israel, ему требовалась 
экстренная операция, однако работо-
датель отказался выплачивать Чжоу 
компенсацию. В результате китаец не 
мог получить квалифицированную 
медицинскую помощь до тех пор, пока 
не были погашены медицинские счета.

Это вынудило его жену отправить-
ся на улицу в попытке продать своего 
ребенка. Женщина вышла с плакатом: 
«Пожалуйста, купите мою дочь. Мой 
муж в больнице, нуждается в опера-
ции, его босс сбежал. Я хочу спасти 
мужа и иметь возможность видеть 
дочь».

Желающих купить ребенка не ока-
залось, но на отчаянное положение 
женщины обратили внимание местные 
СМИ, которые призвали сочувствую-
щих помочь китаянке. В результате 
всего за несколько дней банковский 
счет супругов пополнила внушитель-
ная сумма – более миллиона юаней 
(около 200 тысяч долларов).

Чжоу Синьгуй обратился с благо-
дарностью к тем, кто принял участие в 
сборе средств на его лечение. 
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ный спектакль «Соловей», премьера 
которого состоялась 75 лет назад, 
также появился благодаря его энер-

гии. За этот спектакль артист был 
награжден орденом «Знак 

Почета». А театр, вопло-
тивший на своей сцене 

балет по известной 
повести Змитрока 
Бядули, получил за 
«Соловья» орден 
Ленина и право 
н а з ы в а т ь с я 
Государственным 
Большим театром 
оперы и балета.
Кирилл БУБНОВ.
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“зОркІ” Ў гАСЦЯХ у “НАрОДНАЙ вОлІ”

Ала ЦУПЕр:

“Дачка ўжо скача  
са мной на батуце…”

“Народная Воля” павіншавала з навагоднімі святамі алімпійскую чэмпіёнку па фрыстайле Алу ЦУПЕР.

Лепшай спартсменкай года 
стала трохразовая алімпійская 
чэмпіёнка па біятлоне Дар’я 
Домрачава, але асабіста я здымаю 
капялюш перад Алай Цупер.

Яна ішла да сваёй вяршыні 22 (!) 
гады. Прайшла пяць (!) Алімпіяд, два 
гады таму нарадзіла дачушку, яшчэ 
праз год пачала падрыхтоўку да 
Гульняў у Сочы, на якіх выйграла 
“золата”… Пагадзіцеся – гэта 
дарагога варта!

– Ала, можна 2014 год назваць 
для вас адным з самых шчаслівых 
у жыцці?

– Безумоўна, хоць у адзін шэраг 
можна паставіць і год, калі я выйшла 
замуж, калі ў сям’і з’явілася дачушка 
Ліза. Перамога на Гульнях – гэта 
ўсяго толькі спартыўнае дасягненне. 
А ёсць яшчэ звычайнае жыццё.

– 22 гады ісці да залатога 
алімпійскага медаля…

– Скажу так: было вельмі 
складана. Што такое знаходзіцца 
больш за 20 гадоў у вялікім спорце? 
Штодзённыя трэніроўкі, па сутнасці, 
жыццё па-за сям’ёй, шматлікія 
траўмы… Трапляеш у чарговы раз да 
ўрача і думаеш: усё, хопіць! А пасля 
аднаўляешся,  пачынаеш 
трэніравацца – ізноў пайшло-
паехала. І так гадамі – пад 
пастаянным фізічным і псіхалагічным 
прэсам.

– У колькі гадоў пачалі 
займацца фрыстайлам?

– З чатырох гадоў пайшла ў 
спартыўную гімнастыку, а 
фрыстайлам зацікавілася, калі было 
ўжо 13. Дарэчы, у гімнастыцы я 
лічылася даволі моцнай 
спартсменкай, але ўкраінскі горад 
Роўна, дзе нарадзілася, быў 
правінцыяй, таму асаблівых 
перспектыў не праглядалася. 
Фрыстайлам займалася ў Нікалаеве, 
затым пераехала ў Гомель.

– Ва Украіне вас палічылі 
неперспектыўнай?

– Мабыць, так. На Алімпіядзе ў 
Нагана ў 1998 годзе я выступала за 
зборную Украіны, заняла 5-е месца. 
Настаўнік украінскай каманды 
непразрыста даў мне зразумець: 
маўляў, толку з цябе, Цупер, больш 
не будзе, трэба набіраць маладых. А 
менавіта ў Нагана галоўны трэнер 
зборнай Беларусі Мікалай Іванавіч 
Казека зрабіў мне прапанову 
пераехаць у Беларусь, тады ў 
беларускай камандзе не было 
фрыстайлістак. Я доўга не вагалася і 
пераехала.

– Як вас прыняла новая 
радзіма?

– Год не магла выступаць, бо 
афармляла грамадзянства, але 
затым пачала ездзіць з камандай на 
ўсе зборы, спаборніцтвы.

– Кім вы сёння сябе больш 
адчуваеце: украінкай ці 
беларускай?

– Беларускай. У мяне тут сваё 
жыццё, сям’я.

– Мікалай Казека распавядаў, 
што перад Алімпіядай вы ўжо 
канчаткова развіталіся з вялікім 
спортам, калі зацяжаралі Лізай…

– Так, нават аб’явіла аб гэтым. 
Стамілася я і ад траўмаў, і ад адсутнасці 
выніку. Нейкія месцы займала на этапах 
Кубка свету, але як толькі чэмпіянат 
свету ці Алімпіяда – чарговы пралёт. 
Нарадзіла дачушку, займалася 
справамі сямейнымі… Але ж куды 
падзецца ад сваіх пільных настаўнікаў? 
Мікалай Іванавіч спрацаваў у тандэме з 
маім мужам Яўгенам. Так бы мовіць, 
скаапераваліся. Я ж сказала, што да 
спорту наогул больш не хачу мець 
ніякага дачынення, але яны вельмі 
хітра ўдвух да мяне падбіраліся. Трэнер 
са свайго боку, Жэня – са свайго. Муж 
казаў: “Што ж ты без барацьбы 
сыходзіш? Столькі гадоў спорту 
аддала, а тут на Гульнях – можа, апошні 
шанц”. У рэшце рэшт, здалася я перад 
іхнім напорам. Дакладней – не здалася, 
а пераступіла цераз асабістае “не хачу” 
і сказала сабе: “Я змагу!”

– Яўген – не спартсмен?
– Не, ён – індывідуальны 

прадпрымальнік, будаўнічай тэхнікай 
займаецца.

– Не перажывае, калі жонка 
лётае пад аблокамі дагары нагамі?

– Яшчэ як! У мінулым годзе, калі мы 
ўжо рыхтаваліся да Алімпіяды ў Сочы, 
Яўген з Лізкай таксама паехалі са мной 
на летнія зборы. Я трэніравалася, а ён 
з малой сядзеў ды назіраў за 
трэніроўкамі. Панерваваўся, калі сваімі 
вачыма ўбачыў, як я працую.

– А дачцэ падабаецца, чым 
займаецца яе маці?

– Напэўна, бо, калі бачыць па 
тэлевізары, як на лыжах нехта сальта 
круціць, то адразу крычыць: “Мама!” 
Яна любіць, калі я прыязджаю са 
спаборніцтваў, ведае, што падарункі 
прывязу. Упрыгожвацца ёй падабаецца, 
модніца яшчэ тая!

– Магчыма, будучая алімпійская 
чэмпіёнка падрастае?

– Час пакажа, рана яшчэ нешта 
казаць. Не ведаю, ці будзе Ліза 
займацца фрыстайлам, але на лыжы ці 
на горныя лыжы я яе ў любым выпадку 
пастаўлю. А на батуце ўжо зараз разам 
са мной скача, дома таксама праз 
галаву круціцца. Так што гены 

за што яму вялізны дзякуй! Шыкоўная 
кватэра – 110 квадратных метраў, 
праўда, рамонт там яшчэ не рабілі. 
Мы да гэтага ў “службоўцы” жылі, але 
затым, праўда, выкупілі.

– Зараз вы зноў сказалі, што 
сыходзіце з вялікага спорту. 
Канчатковае рашэнне?

сказваюцца.
– Ала, ці моцна змянілася ваша 

жыццё пасля таго, як сталі 
алімпійскай чэмпіёнкай?

– Змянілася. Я стала больш 
публічным чалавекам, у Беларусі шмат 
пазнаюць, просяць аўтограф ці 
сфатаграфавацца.

– А яшчэ вам кватэру далі.
– Так. Юрый Аляксандравіч Чыж 

падарыў жыллё ў доме, што ў Траецкім, 

– У красавіку ў нашай сям’і 
чакаецца папаўненне, а што будзе 
далей – паглядзім. Аднойчы я ўжо 
“канчаткова” развіталася са спортам, 
а затым “золата” выйграла. Так што 
заракацца не буду.

– Як адзначылі Новы год?
– Вузкім сямейным колам.
– Поспехаў вам і вашым 

блізкім!
Алесь СІВЫ.

(Працяг. Пачатак у №94, 96.)

Калі гэтак пойдзе і 
далей…

Рэпартаж з пасяджэння калегіі 
Міністэрства адукацыі, апублікаваны 
ў “Настаўніцкай газеце” (26.09.1992), 
мае загаловак “Гуманітарызацыі – 
нацыянальную самабытнасць”. Без 
клічніка. А можна было б паставіць і 
вялікі клічнік у канцы загалоўка. Бо 
гэта – здорава! Ніколі такога акцэнту 
ў пастановах нашых міністэрстваў 
(адукацыі, культуры і інш.) не 
рабілася. “Нацыянальную 
самабытнасць”? Ну што вы! Барані 
бог! Усё, што хочаце, толькі не 
беларускае нацыянальнае аблічча, 
наша ўласнае непаўторнае аблічча! 
Навошта? Мы ж інтэрнацыяналісты – 
і выпукляць нацыянальны момант… 
не гожа! Масы “трудзяшчых” не 
зразумеюць.

І  аднак жа – калегія Міністэрства 
“падкрэсліла выключную значнасць 
н а ц ы я н а л ь н а - к у л ь т у р н а г а 
кампанента грамадазнаўчых навук, 
развіцця напрамкаў, якія 
адлюстроўваюць нацыянальную 
культуру,  нацыянальную 

Ну што ж: 
спачуваю…

Якой бачыць сённяшнюю Расію і 
што пра яе думае жывы класік з 
правінцыі? А вось такой і такое: 
“Нынешние времена отмечены 
самой жестокой цензурой, такой не 
было и в советскую пору. Сегодня, 
чтобы издаваться в Москве, надо 
суетиться подобно «звездам» шоу-
бизнеса… чтобы угодить издателям, 
надо писать на мертвом канцеляри-
те (…) по строго продиктованной 
тематике: о коррупции и проститу-
ции, о сталинских репрессиях, об 
убийствах и изнасилованиях, о пре-
ступлениях советского режима… 
при этом Россию надо именовать 
«Рашкой», народ ее – «совками» и 
«пиплом»…

Гэта – словы масцітага 
пісьменніка Юрыя Красавіна, 
75-годдзе якога адзначыла 
“Литературная газета” (№1 за 2013 
год). Жыве ён у раённым гарадку 
Канакова Цвярской вобласці, таму і 
юбілейная гутарка з ім названа 
“Прынцыпова правінцыйны”. Гутарка 
з сапраўдным, карэнным расіянінам…

“Сапраўднаму” цяжка і балюча: 
ён бачыць і разумее, што здарылася ў 
Расіі з Расіяй – з рускай мовай, 
рускай культурай, самім рускім 
духам. Расіяй камандуюць яе ворагі! 
Яны прыбралі да рук усю індустрыю 
культуры і асветы. О, як “сапраўдны, 
карэнны” абураецца і пратэстуе, як 
яму ўсё гэта баліць!..

Спачуваю расіяніну. Сапраўды 
крыўдна, балюча бачыць такое. Але!.. 
Але ці ведае ён, што сталася ў 
Беларусі з Беларуссю? І па чыёй 
віне?..

2013

самабытнасць народа… Цяпер 
галоўным стрыжнем павінна стаць 
нацыянальная гуманітарная ідэя, якая 
абапіраецца на агульначалавечыя 
каштоўнасці”. Калегія рэкамендавала 
адводзіць на выкладанне гуманітарных 
і сацыяльна-эканамічных дысцыплін не 
менш 25 працэнтаў навучальнага часу ў 
тэхнічных ВНУ і не менш 35 працэнтаў 
– ва ўніверсітэтах і педінстытутах”.

І далей: “…ствараюцца новыя 
кафедры, рыхтуюцца праграмы, 
падручнікі, навучальна-метадычныя 
дапаможнікі па гісторыі Беларусі, па 
філасофіі, культуралогіі і іншых 
гуманітарных дысцыплінах. Створаны 
Нацыянальны інстытут гуманітарных 
навук”.

Ну што ж! Калі ўсё гэта праўда і калі 
гэтак пойдзе і далей – то можна будзе 
крыху весялей глядзець на свет. Толькі 
такі павінен быць агульны кірунак 
адукацыі. Толькі такі! Як і ў самых 
развітых краінах свету.

1992

Закон пачынае 
выконвацца

У Мінскім радыётэхнічным 
інстытуце прайшла грунтоўна падрых-

таваная навукова-метадычная канфе-
рэнцыя “Актуальныя праблемы 
беларускамоўнага выкладання 
тэхнічных і прыродазнаўчых дысцыплін 
у ВНУ” (3–5.05.1993), на якой 
пашчасціла прысутнічаць і мне. 
Пашчасціла – бо пераканаўся: “Закон 
аб мовах” пачынае выконвацца. Дай 
Бог і ва ўсіх іншых ВНУ рэспублікі 
арганізаваць і правесці такія 
канферэнцыі! Вось тэмы некаторых 
дакладаў: “Беларуская мова і 
суверэнітэт Беларусі” (кандыдат 
філасофскіх навук В.Маслоўскі), 
“Нацыянальная культура і навукі 
прыродазнаўча-тэхнічнага цыклу” 
(прафесар М.Крукоўскі), “Патрэбен 
дзяржаўны падыход” (прафесар  
М.Савіцкі), “Аб выкладанні па-ўкраінску 
у ВНУ Украіны” (прафесар М.Гарбачук)… 
Уся аўдыторыя была горача настроена 
на падтрымку беларусізацыі РТІ. Калі 
так пойдзе і далей – перамога за намі.

Прыватная заўвага: у адным з 
выдатных патрыятычных дакладаў 
прагучала памылковая думка. Паколькі 
яна сустракалася мне і ў друку – мушу 
выказацца. Сэнс яе такі: “Гільдэнбург у 
1916 годзе ў акупаванай Беларусі 
ўраўняў у правах беларускую мову” 
(дазволіў беларускія школы, газеты, 
кнігі і іншае). Чытаў і пра пахвалу 
гаўляйтару В.Кубэ, які таксама дазволіў 
беларусізацыю (у час Другой сусветнай 
вайны).

Такое разуменне гістарычных 
фактаў – гэта наіўнасць. Ролю немцаў у 
беларусізацыі Беларусі перабольшваць 
не трэба. Работу рабілі нацыянал-
патрыёты беларусы, а немцы не 
пярэчылі гэтаму (да пары, да часу) у 
сваіх акупанцкіх мэтах: каб задобрыць 
беларусаў і не падштурхнуць на 
супраціўленне. Не забывайма: паводле 
гітлераўскага плана “ОСТ” – тры чвэрці 
беларусаў трэба ліквідаваць, а астатніх 

ператварыць у рабоў. Так і было б, калі 
б у Другой сусветнай вайне перамог 
Гітлер.

1993

Тэхніка да новага 
сезона

Дзяржава правярае, у якім стане 
знаходзіцца ў калгасах і саўгасах 
сельгастэхніка (ці рамантуецца, ці 
праведзены тэхагляд, ці пастаўлена на 
захоўванне і г.д.), каб была да вясны 
гатова. Прыязджаюць сотні і тысячы 
правяральшчыкаў, кантралёраў, 
інспектараў. Як пісаў Багушэвіч: “Аж 
пальцаў не стала на ўвесь гэты шчот! А 
пальцамі ж трэба карміць гэты люд!” Ну 
так: кожнаму ж зарплата налічваецца!..

А як у свеце? Як на Захадзе? У 
фермераў? Ну, скажам, у прэзідэнта ЗША 
Дж.Картэра была агромністая плантацыя 
пшаніцы. (Помню здымак: будучы 
прэзідэнтам, ён буртуе пшаніцу.) Хто ў яго 
правяраў стан тэхнікі? Ніхто. Дакладней – 
ён сам. Сам! Чаму ж у нас не сам, а нехта? 
Чаму? Ці не пара даць адказ?

1997

І ў гэтым уся справа

У Балгарыі выйшла кніга “Панарама 
венгерскай літаратуры ХХ стагоддзя”. 
А таксама важкі том старадаўняга 
персідскага паэта Саадзі “Неспатольны 
дух генія”.

Ці можа Балгарыя ўявіць сябе без 
гэтых кніг на роднай мове? Не можа. І ў 
гэтым уся справа. Як гэта – мы, балгары, 
і не далучым сябе да сусветнай культуры? 
Як гэта мы не далучым паэзію Саадзі да 
нашай нацыянальнай паэзіі? Ці ж мы 
можам абысціся без гэтага? Не можам!..

2002

Сямейны падрад
Міхаіл Кавальчык стаў галоўным рэжысёрам 

Музычнага тэатра

На першы погляд у новым 
прызначэнні няма нічога сенсацыйна-
га. Не сакрэт, што апошнія два гады 
Сусана Цырук з’яўлялася галоўным 
рэжысёрам Музычнага толькі фар-
мальна. У 2012-м яна паставіла на 
сцэне тэатра вадэвіль “Сапраўдная 
гісторыя паручніка Ржэўскага” і з таго 
часу часцей з’яўлялася за мяжой, чым у 
Мінску. Напрыклад, сёлета Цырук 
выступіла рэжысёрам-пастаноў-
шчыкам Міжнароднага тэатральнага 
фестывалю “Біргіта” ў Таліне, дзе 
паставіла “Імшу” амерыканскага 
класіка Леанарда Бернстайна з удзе-
лам оперных, джаз-, рок- і поп-
спевакоў з Эстоніі, Латвіі і ЗША.

Таму кіраўніцтва Музычнага прапа-
навала пасаду Міхаілу Кавальчыку. 
Дагэтуль ён паставіў у тэатры два 
мюзіклы: “Соф’я Гальшанская” і “Шалом 
Алейхем! Мір Вам, людзі!”. Першы пры-
нёс яму перамогу на Нацыянальнай тэа-
тральнай прэміі ў намінацыі “Лепшая 
рэжысёрская работа ў спектаклі музыч-
нага тэатра”. Праўда, выбар журы быў 
безальтэрнатыўны: Кавальчык 
вылучаўся адзін.

Біяграфія гэтага рэжысёра багатая 
на сюжэтныя павароты. Нарадзіўся ў 
1943 годзе. У далёкія 1970-я працаваў 
рэжысёрам у Рускім тэатры, калі гэты 
калектыў узначальваў Барыс Луцэнка. 
Кіраваў тэатрам у Бабруйску, а ў 1989-
м з’ехаў у Расію, дзе ставіў у Стаўрапалі, 
Краснаярску, Пяцігорску і  Валгаградзе. 

На беларускую сцэну вярнуўся не без 
спрыяння… сына. У 2011-м Міхаіл 
Кавальчык паставіў спектакль “Вяселле 
Крачынскага” ў Рускім тэатры, якім 
кіруе яго сын Сяргей Міхайлавіч 
Кавальчык (тады галоўны рэжысёр, 
цяпер мастацкі кіраўнік Рускага).

У беларускай гісторыі дагэтуль 
вядомы ўсяго два прыклады, калі тэа-
тры ўзначальвалі прадстаўнікі адной 
сям’і. Першы па сваёй працягласці 
можна смела заносіць ў Кнігу рэкордаў 
Гінеса. У 1956 годзе галоўным рэжысё-
рам Дзяржаўнага тэатра лялек БССР 
стаў Анатоль Ляляўскі. У 1986-м ён 
перадаў пасаду свайму сыну Аляксею, 
які дагэтуль узначальвае лялечнікаў, і 
зрабіў яго вядомым ва ўсёй Еўропе. 
Другі прыклад звязаны з Тэатрам 
оперы і балета, які ў 1990-я падзяліўся 
на два самастойныя калектывы, якія 
засталіся працаваць пад адным дахам. 
Балетную трупу ўзначаліў Валянцін 
Елізар’еў, оперную – яго жонка 
Маргарыта Ізворска. Праўда, пасля 
таго, як Валянцін Мікалаевіч у 2009-м 
развітаўся з тэатрам, жонка сышла за 
ім. Гісторыя бацькі і сына Кавальчыкаў 
стала трэцім такім прыкладам. 

Ужо вядомы назвы спектакляў, якія 
з’явяцца на сцэне Музычнага пры 
новым галоўным рэжысёры. Сярод іх 
музычная камедыя “Вяселле ў 
Малінаўцы”. Папярэдне вырашана, 
што яе паставіць Сяргей Кавальчык.

Дзяніс МАРЦІНОВІЧ.

ФОТАФАкТ

З’ява года

Самыя розныя моўныя курсы, якія набылі папулярнасць у розных 
гарадах Беларусі... Дні беларускай вышыванкі… Дні раздачы стужак з 

нацыянальным арнаментам… Усё гэта падзеі, якімі быў адзначаны 
2014 год. Усё больш беларусаў успамінаюць пра свае карані. Будзем 
спадзявацца, што мода на беларускасць – з’ява не сезонная. Будзем 

спадзявацца, што гэта тэндэнцыя.

ЧулІ?

Віцебскі біскуп 
заспяваў 

беларускую 
калядку  

пад гітару
Каталіцкі іерарх Алег Буткевіч з 

нагоды Калядаў быў госцем 
рэгіянальнага тэлеканала «Віцебск».

Біскуп Буткевіч распавёў у жывым 
эфіры, што галоўную ролю ў яго 
рэлігійным выхаванні мелі бацькі. 
«Давялося жыць і вучыцца ў 
камуністычныя часы, калі вера была 
ўвогуле пад забаронай. Ніякіх 
асаблівых рэлігійных праяўленняў не 
было, і тут трэба скіраваць падзяку 
маім бацькам за тое, што, нягледзячы 
на існыя перашкоды, на забарону, яны 
імкнуліся і, напэўна, бачна, што прывілі 
веру ў сэрца чалавека», – заўважыў 
кіраўнік Віцебскай дыяцэзіі.

Тое, што іхны сын стаў біскупам, – 
хутчэй не гонар, а перажыванне і кло-
пат для бацькоў, заўважыў іерарх. 

Галоўны сюрпрыз чакаў гледачоў, 
калі, узяўшы ў рукі гітару, біскуп 
Буткевіч выканаў на беларускай мове 
калядку «Ночка ціхая, зарыста...».

Алег Буткевіч нарадзіўся ў 1972 
годзе ў Браславе. Біскупскае 

пасвячэнне атрымаў у студзені 
2014 года. Дзве ягоныя сястры – 

каталіцкія манашкі.

ДАСЬе

Ніл ГІЛЕВІЧ

У віры быцця
(Запісы розных гадоў)

зДАрЭННе

Пачалося…
Святкуючы Новы год, вясковец 

задушыў госця.
1 студзеня ў 17.05 у Валожынскім 

раёне, у вёсцы Каліварыя, у доме 
64-гадовага мясцовага жыхара са 
слядамі ўдушэння быў знойдзены труп 
мужчыны 1972 года нараджэння. 
Паводле вынікаў судова-медыцынскай 
экспертызы, смерць наступіла ў выніку 
асфіксіі.

Устаноўлена, што 1 студзеня 
прыблізна ў 16.00 падчас сумеснага 
распівання спіртных напояў узнікла 
сварка, і госця рукамі задушыў 
гаспадар дома.

Падазроны затрыманы. Раённым 
аддзелам СК распачата справа на пад-
ставе ч.1 арт.139 КК.

Недавно в Гродно состоялась презентация книги воспоминаний нашего киевского корреспондента Александра Федуты 
«Мой маленький Париж». Те, кто знает биографию А.Федуты, напрасно будут искать в этой книге описание 

предвыборных баталий 1994 или 2010 годов, записок о пребывании в «американке» или о работе в Украине в 2004–2008 
годах. Эта книга о его детстве и о его родине, о Гродно. Гродно, как пишет Александр Иосифович, был и остался для 

него маленьким Парижем.
Но это не означает, что воспоминания стали от этого менее интересными. Молодежи, выросшей уже в другую 

эпоху, они расскажут о прошлом, ставшем для них историей. А старшему поколению напомнят об их молодости.
По просьбе редакции Александр Федута согласился опубликовать в «Народной Воле» одну из глав книги.

– Здравствуйте, Лев Борисович, – оста-
навливается мама возле неизвестного мне 
дедушки, седого и черноволосого одновре-
менно, прямо держащего спину и тем выделя-
ющегося среди спешащих куда-то по 
Советской улице людей.

– Валенька, здравствуй! Это кто с тобой?
– Сын, Лев Борисович, Саша.
– Большой уже…
Я не знаю этого человека. Но мама знает. 

Она знает не всех, но очень многих. Именно 
потому, что после войны в Гродно стариков 
оставалось мало. И дедушка с орденскими 
планками на аккуратно вычищенном пиджаке 
был одним из тех, кого мама, вероятно, пом-
нила еще с довоенных времен.

– Как у тебя дела?
– Спасибо, хорошо…
– Спешишь куда-то? Удачи тебе. И Саше 

удачи.
Мы идем. Мама тащит меня за руку, но я 

оборачиваюсь, чтобы посмотреть на спину – 
такую прямую – спину старика с фамилией 
римского диктатора, о котором я спустя 
несколько лет прочту в романе Джованьолли: 
Сулла.

– Мама, кто это?
– Сулла, Лев Борисович. Он был заведую-

щим гороно.
Все понятно. Мама была комсомольской 

активисткой, «табачка» шефствовала над 
какой-то школой. Но спина у него такая откуда 
– прямая, отличающаяся?

Прямая спина была и у другого старого 
человека, увидев которого на улице мама 
всегда прихорашивалась. Я знал, что это был 
учитель географии в маминой школе. 
Владимир Иванович Баран. О том, что у него 
есть сыновья, одного из которых зовут 
Александром, я не знал.

Откуда у них всех были такие спины – 
негнущиеся?

Лев Сулла, как и директор моей 15-й 
школы Василий Петрович Сукристик, был 
фронтовиком. Настоящим фронтовиком. 
Кажется, из военного окопа Лев Борисович 
вышел капитаном. Заведовал гороно он до 
начала борьбы с космополитизмом: военное 
прошлое и римская фамилия не ретуширова-
ли пятую графу в паспорте. Потом ушел рабо-
тать учителем в школу. Потом было еще что-
то, и мама даже рассказывала мне об этом, но 
сейчас я не вспомню.

…Маленькая пожилая женщина медленно 
идет по улице, опираясь на палку.

– Здравствуйте, Фаня Абрамовна…
– Здравствуй, Валечка.
Это теща Алексея Карпюка. Я уже знаю, кто 

такой Карпюк, – хотя мне всего десять лет. Его 
книги мне еще предстоит прочесть, после 
смерти Алексея Никифоровича. Но о том, что 
теща его – активистка запрещенной самим 
Сталиным Коммунистической партии Западной 
Белоруссии, КПЗБ, я не знаю: мама вообще 
старается не говорить дома о политике. Когда 
позже я, уже школьник или студент, буду пытать-
ся обсуждать очередную шамкающую речь оче-
редного вождя мирового пролетариата, мама 
жестко обрывает всякую дискуссию:

– Закрой дверь!
Вот так. Не рот закрой, а дверь, ведущую 

из комнаты в коридор. На лестничной пло-
щадке все может быть услышано, запомнено, 
истолковано не так, как следует, а как-нибудь 
иначе. Поэтому еще одна закрытая дверь уве-
личивает шанс на безопасность.

Тем более: зачем ребенку знать, что 
Фаина Цигельницкая, теща писателя Карпюка, 
вдова расстрелянного секретаря ЦК комсо-
мола Западной Белоруссии Анатолия 
Ольшевского, отсидела свой срок? Что их 
дочь Инна, милая, улыбающаяся, свет излу-
чавшая женщина, детство провела в детском 
доме? Не нужно. Это – другая история, не та, 
в которой мы живем.

О том, что история какая-то другая, мне 
рассказал Алексей Леонидович Потанин, под-
полковник в отставке, живший в соседней с 
нами квартире в доме №3 по улице Мира. Он 
был военным пенсионером, гулял с собакой, 
которая была непременным членом семьи. 
Вечерами он заводил старый проигрыватель, 
из-под толстой иголки которого начинали 
доноситься звуки оперетты – любимый жанр 
Алексея Леонидовича.

Он часто комментировал мне эти записи. 
Я узнал от него имена Григория Ярона, 
Екатерины Савицкой, Гликерии Богдановой-
Чесноковой. Потанин обожал Кальмана, 
Легара. Штрауса,  по  его  словам,  он  слышал  
впервые в Венской опере. Я не знал, что такое 
«Венская опера», но искренне завидовал ему. 
Профессиональный военный, часть жизни 
проведший на фронте, другую часть – в осво-
божденной, а затем оккупированной Европе, 
Алексей Леонидович называл города, в кото-
рых, как мне казалось, я никогда не побываю, 
имена, которые никогда не станут частью 
моей жизни. На полке в его узкой длинной 
комнате, соседствовавшей с нашей кварти-
рой, стояло собрание сочинений 
Достоевского, книга Лиддела Гарта о войне, 
«Нюрнбергский эпилог» Александра 
Полторака, записки какого-то Гайдарова.

– Алексей Леонидович, а кто такой 
Гайдаров?

– Актер, эмигрант.
Я не понимал значения слова «эмигрант».
– Ну, он остался в Америке после гастро-

лей МХАТа. Потом уже вернулся, потом. 
Намного позже. Хочешь почитать?

Я учусь в третьем классе. Конечно, хочу.
– А почему он остался в Америке?
– Он думал, что жизнь там лучше.
– А почему? У нас ведь лучше.
Перед пожилым подполковником сидит 

соседский мальчишка-третьеклассник в крас-
ном пионерском галстуке, экскурсовод 
школьного карбышевского музея. Что ему 
ответить? 1973 год на дворе. Вот вы бы, чита-

Александр ФЕДУТА

«Другая история»

тель, что ответили?
– Ну, Саша, ему казалось, что там лучше. 

Тогда у нас еще не было так хорошо, как сей-
час.

– А сейчас у нас хорошо?
Мы сидим в трехкомнатной квартире, 

построенной при Хрущеве. У подполковника 
Потанина жена работает в детском саду, сын, 
названный в честь отца Алексеем, учится в 
военном училище, дочь Галя, значительно 
старше меня, время от времени катает с 
нами, малышней, во дворе «шары»: стеклян-
ный шарик нужно загнать в ямку, это такой 
дворовый бильярд без киев или гольф. Что он 
должен мне отвечать?

– Хорошо. Возьми, почитай.
Потом точно так же он дает мне почитать 

книгу Полторака о Нюрнбергском процессе. 
По телевизору уже идет фильм Лиозновой, 
поэтому я пытаюсь найти на фотографиях в 
толстом томе знакомые лица. Кажется, нашел 
Кальтенбруннера.

– Алексей Леонидович, а здесь нет 
Мюллера?

– Нет. Его не поймали.
– А Шелленберга?
–  Нет. Шелленберг был свидетелем.
– Как свидетелем? Он же был враг! Он 

фашист!
Подполковник понимает, что нужно читать 

лекцию. Он рассказывает мне о Шелленберге 
и Паулюсе. Он достает с полки толстую крас-
ную книгу о Великой Отечественной войне, 
начинает листать фотовклейки, показывать 
кого-то.

– А это кто?
– Сталин.
– А кто это?
Потанин багровеет. Он не знает, что отве-

чать. Он не знает, как моя мама относится к 
Сталину.

– Кха-кха… Спросишь у мамы.
– А это кто?
На снимке лысого дядьки в маршальских 

погонах и в смешных очках на длинном гало-
чьем носу Алексей Леонидович захлопывает 
красный фолиант:

– Потом. Это потом. Спросишь маму про 
Сталина, а потом я тебе все расскажу и про 
него.

Мама вообще не любила вспоминать 
молодость. Но тут ей пришлось рассказывать. 
Она сказала, что Сталин – это был генераль-
ный секретарь ЦК КПСС.

– Как Брежнев?
Я уже знал, кто такой Брежнев, конечно.
– Главнее.
Кто мог быть главнее Брежнева, я плохо 

себе представлял.
– Сталин выиграл войну.
Этого я и вовсе не понял. Для меня войну 

выиграли солдаты и Карбышев, в музее кото-
рого я вел экскурсии.

– Да? А потом?
– А потом он умер.
Мама толком не сказала, кем все-таки 

был Сталин. Но как-то потом она рассказала, 
что была в Москве во время похорон Сталина. 
Она училась тогда на Высших курсах пищевой 
промышленности: это заменяло хотя бы сред-
нее специальное образование, и директор 
табачной фабрики, Павел Петрович Сергеев, 
послал ее туда как перспективную работницу. 
Перспективная работница могла и не вернуть-
ся назад: в день похорон Сталина она со 
своей новой подругой решила сходить и 
попрощаться навеки с тем, кто выиграл войну.

Они шли московскими улицами, захлебы-
ваясь слезами. Уходила часть их жизни. 
Сквозь слезы обе не замечали, что людской 
поток густел, движение становилось все 
более и более невольным; они не шли уже – их 
несло.

Конный милиционер сквозь толщу люд-
ской плоти, еще не успевшей превратиться в 
месиво, разглядел двух рыдающих девчонок:

– Куда?! Бл…, назад!
Плеткой, от которой взвивался конь, опу-

ская копыта с железными подковами на ниче-
го не соображающих людей, проложил он путь 
к двум девчонкам:

– Куда?! Бл…, я сказал – назад!
Плеткой гнал он их подальше от того водо-

ворота, который образовался в месте ухода 
на тот свет человека с самой страшной улыб-
кой в мире.

Когда мама мне рассказывала об этом, 
она вновь и вновь плакала, вспоминая боль и 
обиду.

Что та плетка спасла ей жизнь, как мне 
кажется, она поняла намного позже.

…
Я сказал Алексею Леонидовичу, что мама 

рассказала мне о Сталине.
– И о лагерях? – недоверчиво спросил он.
– И о лагерях, – сказал я, не понимая, о 

чем на самом деле спрашивает меня подпол-
ковник. Мне казалось, что о пионерских лаге-
рях; ни о чем другом я не подозревал…

Он крякнул, вытащил толстый красный 
фолиант и раскрыл на торопливо захлопнутой 
неделей ранее странице с фотографиями.

– Это Сталин. Он лежал в Мавзолее вме-
сте с Лениным.

– Почему?
– Ну, это тогда был Мавзолей Ленина и 

Сталина. Ленин выиграл революцию, а Сталин 
– войну. Поэтому, когда он умер, его положили 
в Мавзолее вместе с Лениным. В знак уваже-
ния. А потом вынесли его оттуда.

Я ничего не понимал.
– Почему вынесли, если он выиграл 

войну?
– Потому что Никита Хрущев так захотел.
О Хрущеве я вообще ничего не слышал. 

«Хрущевка», в которой мы жили, с этим име-
нем у меня, разумеется, не ассоциировалась.

– А кто такой Хрущев?
– Он был после Сталина. Как Брежнев. 

Только Брежнев был после Хрущева.
Голова шла кругом. Оказывается, Брежнев 

был не вечно. Не сразу после Ленина, во вся-
ком случае. А Сталина, хотя он и выиграл 
войну, вынесли из Мавзолея. За что – если он 
выиграл войну?

– Саша, спроси у мамы.

И я шел спрашивать у мамы, почему 
Хрущев был такой плохой.

Здесь мама просто не выдержала:
– Кто тебе сказал, что Хрущев плохой?
– Ну, Сталин выиграл войну, а Хрущев…
Мама остановилась. Она не могла расска-

зать третьекласснику о лагерях – я просто 
этого не понял бы. Но и позволить, чтобы я 
ругал Хрущева, она тоже не могла.

– Хрущев построил дома, в которых живут 
люди. Много-много домов. И наш дом. А еще 
при нем Гагарин полетел в космос. И он не дал 
Америке на нас напасть? Понял?

– Понял.
– Иди спать. А с Алексеем Леонидовичем 

я поговорю…
…Мама поговорила с Алексеем 

Леонидовичем. Она не хотела, чтобы я выхо-
дил за пределы школьной программы по 
истории. Она добилась своего. Подполковник 
Потанин выходил гулять со мной и с кривоно-
гой таксой Азой, названной в честь небезыз-
вестной опереточной цыганки. Когда мы с ним 
опять садились рассматривать толстый крас-
ный том, в ответ на вопрос об имени все того 
же толстого самодовольного лысого дядьки в 
маршальских погонах и очках Алексей 
Леонидович ответил:

– Член Государственного комитета обо-
роны Лаврентий Павлович Берия, – и, не 
давая мне опомниться, сухо добавил: – А с 
остальными вопросами – к маме.

За пределы школьной программы мне 
действительно не удавалось выйти. Не полу-
чалось. Но сама школа была запрограммиро-
вана так, что какие-то осколки застревали в 
голове.

Я помню, как в конце третьего класса – 
шла весна 1974 года – Марлена Владимировна 
пришла к нам со странно блестящими глаза-
ми. Они всегда были навыкате и блестели (у 
Марленушки, кажется, были проблемы со 
щитовидкой), но дело на этот раз было не 
только в обычном ее состоянии. В классе уже 
был пионерский отряд, и ей было велено про-

вести политинформа-
цию, посвященную… 
высылке из СССР 
А л е к с а н д р а 
Солженицына.

Мы, третьекласс-
ники, не знали, кто 
такой Солженицын. Мы 
не понимали, что  такое  
«антисоветская  пропа-
ганда». И наша любимая Марленушка не 
собиралась насиловать нас всеми этими сло-
вами. Но «отбыть номер» она была вынужде-
на. Наскоро оттарабанив все, что, по ее мне-
нию, мы могли уразуметь в этой истории, 
классная с облегчением вздохнула и выгнала 
нас на улицу.

Если говорить о диссидентстве, то мы и 
слова такого не знали. Я уже учился в ГрГУ, 
ходил в театральную студию, которой руково-
дила Лариса Швед. Вместе со мной в ту же 
студию ходил и «этюдил» студент юрфака 
Женька Клейн. У нас были хорошие отноше-
ния – вместе мы посещали и занятия по 
лечебной физкультуре в университете. Как-то 
я упомянул Женькино имя при маме.

– Ты сказал: «Клейн»? – спросила мама. И 
уточнила: – А о чем вы разговаривали с ним?

– Ну. О театре, о литературе, – недоумева-
ющее ответил я. Мама успокоилась. Это для 
меня Борис Самуилович был почтенным про-
фессором, доктором исторических наук. А 
мама как раз была хорошо осведомлена о 
подробностях биографии «старого» Клейна. 
На партийных собраниях тогда много говори-
ли о «гродненском треугольнике», разбирали 
и Клейна, и впавшего в опалу Алексея 
Карпюка, стараясь при этом не затрагивать 
имя пользовавшегося всенародной любовью 
Василя Быкова. Но я-то этого не знал.

– О литературе? Да, он из интеллигентной 
семьи. У него мама в «Гродненской правде» 
работает. Фрида Пугач.

Я знал это имя. Я уже начинал печататься 
в областной газете, и статьи Фриды 
Матвеевны, содержательные и жесткие, обра-
щали на себя внимание стилем.

Но я не знал ни того, что мне выпадет 
стать публикатором воспоминаний Бориса 
Самуиловича и Фриды Матвеевны, ни того, 
что Женька уедет вместе со «старыми 
Клейнами» в США и, интенсивно переписыва-
ясь с его родителями, мы не напишем друг 
другу ни одного письма. Судьба так сложи-
лась.

Как не знал я и того, что именно мой буду-
щий друг и коллега по «Московским  ново-
стям»  Дима  Бабич,  работая  еще в 
«Комсомолке», опубликует на ее страницах 
докладную записку по «гродненскому треу-
гольнику» «Быков – Карпюк – Клейн», в кото-
рой будет упомянуто имя еще одного моего 
знакомца – по киноклубу «Ракурс» – ехидного 
и притягательного Олега Малашенко. Та запи-
ска, отлежавшаяся до времен гласности в 
архивах КГБ и Политбюро ЦК КПСС, навсегда 
сломала жизнь умному и тонкому писателю, 
добитому откровенно провинциальным, 
болезненно любимым мною городом, кото-
рый казался мне тогда и кажется до сих пор, 
сквозь призму времени, маленьким 
Парижем…

Сегодняшним ровесникам тогдашнего 
Александра Федуты не понять, как можно 
было чего-то не знать: в интернете ведь все 
есть!

Тогда не было интернета. Тогда вообще 
мало что было.

Однажды я задумался (редко бывает, но 
все-таки), как именно менялась моя жизнь.

Сильно менялась.
Первый телевизор мама купила, когда я 

пошел в первый класс. Это был огромный 
черно-белый «Горизонт» – не из патриотизма 
купленный, просто ничего другого не было в 
продаже, а если было (скажем, «Рубин» или и 
вовсе забытый сегодня «Электрон»), качество 
было значительно хуже.

По телевизору шли два канала. Один шел 
хорошо – Центральное телевидение (говори-
ла и показывала почти исключительно Москва, 

чуть позже – с включением двух или трех 
часов вещания республиканской белорусской 
студии). Второй шел плохо, но был намного 
интереснее – это было польское телевидение, 
ловившееся в Гродно без каких-либо допол-
нительных приспособлений. И тоже – один 
канал.

Польское телевидение было интереснее. 
Первая программа, которую я запомнил, была 
трансляцией какой-то очередной серии филь-
ма об Анжелике – кажется, «Анжелика и сул-
тан». Но и по советскому каналу показывали 
хорошие передачи – скажем, «В гостях у сказ-
ки» с Валентиной Леонтьевой. Ее я смотрел, а 
потом, вместе с мамой, начал смотреть и «От 

всей души»: 
т а м 
Л е о н т ь е в а 
просто дово-
дила до слез 

телезрителей и 
у ч а с т н и к о в , 
устраивая, спу-
стя десятилетия 
встречи давно 
расставшихся, 
но почему-либо 
дорогих друг 
другу людей.

Потом, когда 
мы переехали с 
улицы Мира на 
улицу Мира (из 

третьего в тринадцатый дом), мама наконец 
купила цветной телевизор. Это опять был 
«Горизонт» – и опять не из патриотизма. 
Произошло это, кажется, когда я учился в 
девятом классе. И шли уже три программы – 
добавилась вторая кнопка, на которой вещал 
уже в гораздо большем объеме Минск, а все 
остальное закрывала все та же Москва.

На каком-то году перестройки добавился 
третий канал. Теперь шли два московских и 
один минский канал, «доставший» меня про-
граммой «Запрашаем на вячоркi». Я никак не 
мог понять, чем она меня так раздражает. 
Сидят две или три старухи в телевизоре, ими-
тируют, что прядут. К ним приходит еще деся-
ток таких же старух в народных костюмах и 
пара стариков. И все они дружно поют песни. 
Песни вроде бы хорошие. Но от всего этого 
веяло дикой противоестественностью. Позже 
я понял, в чем дело: старики и старухи пели те 
песни, которые в реальных белорусских 
деревнях пели молодые парни и девчонки. И 
пение выходило у них скорбным, как проща-
ние с собственной молодостью.

– Ну переключил бы! – говорят мне мои 
племянники. Куда?! Куда переключать?!

Я помню, как во времена Горбачева 
Центральное телевидение закупило пресло-
вутую «Рабыню Изауру» (молодежь этого не 
помнит, но мои ровесники явно возопили от 
негодования). К тому времени «Рабыня» успе-
ла отрыдать свое на польском первом канале, 
и моя мама прекрасно знала, чем оно там все 
закончится. Но как же отказать себе в удо-
вольствии поплакать вместе с Изаурой во 
второй раз, да еще и на русском языке?! И 
мама, властная и жесткая женщина, одним 
словом умевшая прекратить любую дискус-
сию, начала смотреть сериал заново. Дети 
мои, читатели мои, младшие мои современ-
ники! В сегодняшнем белорусско-российско-
украинском телепространстве нет ничего 
сопоставимого с «Изаурой» по беспомощно-
сти и сентиментальности. Это даже не индий-
ское кино, поверьте мне на слово! Но тогда 
женщинам хотелось поплакать над собствен-
ными судьбами, а советские телеканалы 
предлагали разве что многосерийные истори-
ко-революционные и военные сериалы. Даже 
«И это все о нем» по роману Виля Липатова 
воспринимался как верх жизнеподобия – тем 
паче что актеры играли действительно бле-
стящие: Евгений Леонов, Леонид Марков, 
Лариса Удовиченко, Эммануил Виторган, 
Игорь Костолевский. А уж «Россия молодая» 
по далеко не самой сильной книге Юрия 
Германа собирала просто аншлаг, в какое 
время суток ее ни показывали бы.

Мама, мудрая, сильная, все понимающая, 
смотрела «Изауру» и плакала. Красная кружка 
в белый горошек остывала перед ней. Просить 
о своей порции чая было бессмысленно: мама 
кивком головы посылала меня в кухню, чтобы 
я сам как-нибудь смог обеспечить хлеб свой 
насущный, а сама продолжала плакать.

На третьей серии я не выдержал. Я мол-
чал, когда мама плакала вместе с Изаурой на 
польском языке. Чужой, хотя и знакомый мне 
с детства польский язык все-таки делал стра-
дания Изауры и зверства Леонсио не столь 
противными: я понимал, что это происходит 
где-то не здесь, не в моей квартире, не со 
мной. Но отвратительный дубляж на русский 
язык заставлял просто содрогаться. И я 
попросил маму переключить канал.

Большие выпуклые мамины глаза реши-
тельно высохли. Слезы ушли куда-то прочь, и 
мама прочла мне лекцию по теме: я на старо-
сти лет не заслужила… Но и я был решителен:

– Но ты же все равно знаешь, чем все 
закончится!

Крыть было нечем. Рыдать можно тогда, 
когда ты не знаешь о хэппи-энде. А мама 
знала. И знала о том, что я об этом знаю. 
Слезы опять нахлынули в глаза, зрачки рас-
ширились, но оставался последний козырь, о 
существовании которого я пока не догадывал-
ся.

– На какой канал переключаем? – сморка-
ясь, спросила мама.

– Давай на Польшу.
– Давай, – пряча глаза в платок, ответила 

пожилая поклонница бразильских сериалов.
И я переключил…
Лучше бы я этого не делал.
По первому польскому телеканалу шел 

бразильский сериал. Мама знала о его суще-
ствовании, но я – не догадывался! Он назы-
вался «В каменном кругу», причем играли в 
нем те же актеры, что и в «Рабыне Изауре». 
Только в «Рабыне» актер, игравший Леонсио, 
был главным злодеем, портившим жизнь 
героине, а в «Каменном кругу» он же изобра-
жал ее папу. А пожилая дама, игравшая в 
«Изауре» жену Леонсио и бывшая там блон-
динкой, в новом сериале оказалась его секре-
таршей и стала брюнеткой.

Я  попал из огня да в полымя.
Беспомощно я посмотрел на маму. Она 

злорадно ожидала моей реакции.
– Ну?..
Я молчал.
– Ну?..
– А… Смотри, что хочешь!
И я, хлопнув дверью, удалился в спальню, 

захватив с собой какой-то том Джека Лондона.

Историю можно измерять по-разному. Не 
только жизнями генеральных секретарей или 
модой на сериалы.

Первую курсовую я писал от руки. И вто-
рую тоже. И дописался до писчего спазма – 
когда рука против твоей воли уподобляется 
куриной лапе: ручку в руку взять нельзя.

Тогда мама решила купить мне пишущую 
машинку. Ее можно было уже купить без спе-
циального разрешения, в универмаге. Мне 
купили за сто двадцать рублей (почти полтора 
собрания сочинений Брюсова!) «Любаву» – 
советский аналог немецкой «Эрики», как 
«Жигули» были аналогом «Фиата». На ней я 
отбарабанил четвертый и пятый курсы.

Но диплом я писал уже, пользуясь блатом 
в университетском комитете комсомола, на 
электронной машинке «Ятрань». В «Ятрани» 
не было памяти, но клавиши равномерно уда-
ряли по бумаге при первом же прикоснове-
нии. Это было намного легче и удобнее, чем 
на «Любаве».

«Любавой» я пользовался и тогда, когда 
работал в школе. На ней печатались все кар-
точки для самостоятельной работы учащихся, 
планы-конспекты уроков. И двадцать пять 
вариантов зачетной работы по Маяковскому 
– для выпускного класса, чтобы ни один лист с 
заданиями не повторял другой.

А вот первый вариант своей кандидатской 
работы я писал уже на компьютере! Это была 
тяжеленная ЕС-ка, произведенная в Минске и 
приобретенная мной на складе ЦК ВЛКСМ в 
Москве, когда распродавался всякий комсо-
мольский хлам. В 1992 году, будучи в коман-
дировке в столице нашей бывшей родины, я 
купил ее, состоявшую из двух тяжеленных 
ящиков и такого же дисплея, да еще и скреже-
тавший игольчатый принтер с бегавшей, как 
угорелая, лентой, без всяких ящиков погрузил 
все это беспокойное хозяйство на купленную 
тут же, на стихийном рынке возле здания ЦК, 
микротележку – два колеса на огромной 
скобе, привязал какими-то шнурами и с таким 
грузом плюс собственный чемодан с трудом 
добрался до Белорусского вокзала.

В ЕС-ке не было памяти. Вернее, память 
была, но на большой плоской дискете. Она 
вставлялась в один дисковод, в другой – диск 
с программой lexicon. Так, вставляя эти дис-
кеты, я написал сто двадцать страниц. А когда 
дискета с лексиконом попала под капли из 
пластмассового стаканчика-кипятильника и у 
меня осталась лишь распечатка того, что я по 
молодости и глупости считал едва ли не тру-
дом своей жизни, я во второй раз набрал тот 
же текст (какой там сканер?! не было скане-
ров в природе!!!).

С компьютером, работавшим в Windows, я 
познакомился уже тогда, когда занял кабинет 
в Администрации президента. Это была 
«тройка». Мне приходилось ночами редакти-
ровать и переписывать речи главы белорус-
ского государства, отчего днем я не был спо-
собен понимать ничего на дисплее, кроме 
«шариков». И я гонял эти шарики, чтобы вече-
ром, от лошадиной дозы кофе, встрепенуться 
и начать снова работать.

Сейчас, когда я живу в окружении ноутбу-
ков, нетбуков, пеналов-модемов, позволяю-
щих ловить интернет откуда-то из воздуха, 
когда электронная почта отдает концы под 
натиском скайпа, я чувствую себя таким же 
старым и беспомощным, как моя мама, когда 
она услышала, что в Москве продали одноком-
натную квартиру за двадцать тысяч долларов:

– Подумать только! За двадцать тысяч!
Где вы сейчас найдете такие цены?!

30 октября – 4 ноября 2011 года.

ДАТА

Он был первым  
во всех смыслах

К 100-летию знаменитого белорус-
ского танцовщика Семена Дречина в 
Большом театре оперы и балета 8 
января пройдет «Лебединое 
озеро» с лучшими артиста-
ми балетной сцены

Увы, спектаклей с 
участием первого 
премьера белорус-
ского балета на 
кинопленке не 
с о х р а н и л о с ь . 
Судить о его 
таланте можно 
лишь со слов 
теперь уже немно-
г о ч и с л е н н ы х 
поклонников, а они 
утверждают, что 
когда Дречин появ-
лялся на сцене, зал 
взвывал от восторга. Он 
обладал ярким темперамен-
том, отточенной техникой танца. А 
когда танцевал с Галиной Улановой в 
«Бахчисарайском фонтане», то леген-
дарная балерина вспоминала, что тем-
пераментного Гирея-Дречина она боя-
лась по-настоящему. Никто из других 
исполнителей не вызывал у нее такой 
искренней дрожи... 

Это был талант очень яркий, осо-
бенный, сильный – только такие и ста-
новятся первыми. А он был первым во 
всех смыслах. Дречин стал нашим пер-
вым балетмейстером, первым балет-
ным педагогом... Да и первый премьер 
белорусского балета тоже он, Семен 
Дречин. Первый национальный балет-
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Падпісныя індэксы:

Беларускі народны каляндар
на 2015 год

Народны каляндар – гэта сістэма сталых ці рухомых свят, прысвяткаў, абрадаў, гульняў, звычаяў, што замацаваны ў быце і фальклоры.  
Гэта пераважна спалучэнне язычніцкай і хрысціянскай культур. Ён уключае традыцыйныя арыенціры (хранонімы)  

на сельскагаспадарчыя работы і адпачынкі ў гадавым, сезонным, месячным і іншых цыклах-рытмах. Утрымлівае традыцыйныя феналагічныя, метэаралагічныя,  
агранамічныя, астранамічныя, астралагічныя і іншыя каляндарныя веды, атрыманыя пераважна шматгадовым вопытам.

У народным календары на 2015 год 
прадстаўлены асноўныя святы і прысвяткі з 
кароткімі тлумачэннямі, прыкметамі і г. д. Дні, 
якія адзначаюць беларусы-католікі, выдзеле-
ны курсівам. У праваслаўных яны замацаваны 
за старым, юліянскім, календаром, што мае 13 
лішніх дзён. Зорачкай (*) пазначаны святы 
«рухомай» царкоўнай пасхаліі. 

У наступным, 2016, годзе праваслаўная 
Пасха (Вялікдзень) будзе 1 мая, а каталіцкая 
– 27 сакавіка. 

Умоўныя абазначэнні: п – панядзелак, а – 
аўторак, с – серада, ч – чацвер, пт – пятніца, 
сб – субота, н – нядзеля. Даўжыня дня і моман-
ты ўсходу і захаду падаюцца для Мінска. 
Больш падрабязна пра значэнне хранонімаў 
календара можна прачытаць у нашай кнізе 
“Беларускі народны каляндар” (Мінск, 2002).

Студзень
1. ч. Новы год. ВКЛ перайшло на 

студзеньскі стыль у 1550 г., Расія – з 1700 
года.

6. а. Першая, Посная куцця. 
Перадкалядная вячэра. Які дзень, такі і год. 
Тры Каралі. Католікі праводзілі маскіраваны 
абрад «Тры каралі», або «Гэроды».

7. с. Раство Хрыстова. Пачатак Каляд. 
«Ой, Калядачкі, бліны-ладачкі…». Калядавалі. 
Насілі «звязду». Паказвалі батлейку. На Каляды 
праводзілі ігрышчы («вадзілі казу», «жанілі 
Цярэшку», «пяклі ката», гулялі ў «Яшчура» і 
інш.).

9. пт. Сцяпан. «На святога Сцяпана 
вышэй слуга за пана».

13. а. Шчодрая куцця. Пачатак 
Шчодрага тыдня. «Мароз, хадзі куццю есці».

14. с. Васілле. Новы год па правасл. 
календары. «Сею, сею, пасяваю, з Новым 
годам вас вітаю».

18. н. Трэцяя, Галодная, Вадапосная 
куцця. Апошнія дні Каляд. «Каляда ад’язджае».

19. п. Вадохрышча (Кшчэнне). «Святое 
Кшчэнне ваду ксціла… свет ачысціла і ваду 
наверх пусціла», «На Вадохрышча завіруха – на 
Вялікдзень таксама».

20. а. Прывадохрышча – заканчэнне 
Каляд. Пачатак Малой вясельніцы (да посту).

24. сб. Аксіння. «Аксіння дарогу перамя-
це, а корм падмяце». Фядос. «На Фядоса 
цёпла».

25. н. Таццяна. Свята студэнтаў. Павел. 
«Вее вецер – будзе вайна».

31. сб. Апанас, Гусінае свята. Свята 
свойскай жывёлы. «Хавай нос у апанасаўскі 
мароз».

Люты
1. н. Ігнат. «На Святога Ігната зіма бага-

та».
2. п. Грамніцы, Стрэчанне. «Калі на 

Грамніцы нап’ецца певень вадзіцы, то на Юр’я 
наесца вол травіцы», «Грамніца – хлебу 
палавіца...». 

5. ч. Агата. Каровіна свята. «Хлеб і соль 
Святой Агаты не пусцяць бяды да хаты».

6. пт. Аксіння Паўзіміца. «На Аксінні 
мяце». Дарота. «Па Дароце высахнуць хусты 
на плоце».

8. н. *Памінальніца. Памінальны тыд-
зень. Калі “вея” ў нядзелю, то авёс трэба 
сеяць на 9-м тыдні, калі ў панядзелак – то на 
8-м, калі ў сераду ці чацвер – то пакідалі 
“дзесяцінкі дзве”. 

11. с. Ігнат. «Ігнат Грамніцам рад».
13. п. *Дзедава пятніца.
14. сб. Трыфан. «На Трыфана зорна – 

вясна позняя». Валянцін. Свята закаханых. 
*Масленыя Дзяды (Бабы). «Дзяды не зналі 
бяды, а нашы ўнукі зазналі мукі».

15. н. Грамніцы, Стрэчанне. «Зіма з летам 
сустракалася...», «На Грамніцы палавіна зіміцы». 
*Рабы тыдзень, Малая вясельніца, 
Развітальны, Сырапусны тыдзень. Тыдзень 
перад Масленіцай. Які добры дзень на 
Масленным тыдні, у той дзень ад Іллі сеялі лён. 
Дзяўчаты вешалі “калодкі” нежанатым хлопцам.

18. с. Агата. Каровіна свята. *Серада 
Папяльцовая (пач. Вялікага посту ў католікаў). 
*Лыся серада. Праталіны-залысіны.

19. ч. *Блакітны чацвер. Тумановы 
дзень. *Крывы, Тлусты чацвер, Валосы, 
Валосся. Свята жывёлы. «На Валосага бліны 
пяклі ці аладкі, каб былі валы гладкі».

22. н. *Масленіца. «Масленіца ў “вятху” 
(пасля поўні) – дзяржы пшаніцу ў мяху, сей 
пшаніцу на ўсю руку». Гуканне вясны. 
«Блаславі, божа, зіму замыкаці, вясну 
загукаці». На Палессі вадзілі карагоды, 
“спявалі чырачку”, насілі ёлку з вянком.

23. п. *Паласказуб. Першы дзень 
Вялікага посту. Паласкалі зубы гарэлкаю.

24. а. Улассе. Свята жывёлы. «Аўлас на 
сыры лас». Мацей. «На Мацея дарога пацее», 
«На Мацея адліга – будзе мароз». 

25. с. Уступная серада. Каб урадзіў лён, 

мылі верацёны ці калаўроты, хадзілі ў карчму і 
пераскоквалі цераз пень.

26. ч. Фаціння. Заступніца ад хвароб.
28. сб. *Зборава субота. Абрад 

“споведзі дзежкі”. 
29. н. *Зборніца, Ізбор. Пачатак збору ў 

поле. «А святы Ізбор – бяжыць вада з гор». 

Сакавік
4. с. Казімір. «Святы Казімір 

дровы сякець».
9. п. Янка, Паўраценне. Мядзведзь 

паварочваецца ў бярлозе на другі бок.
12. ч. Рыгор. «На Святога Рыгора ідуць 

рэкі ў мора».
13. пт. Васіль Капальнік. Са стрэх капае.
14. сб. Аўдоцця Вясноўка. Гуканне 

вясны. «На Аўдокі голы бокі». (1.03 Новы год у 
мінулым, сакавіцкі каляндарны стыль).

15. н. Хвядот. «На Хвядота занос – усё 
сена знясе».

16. п. *Пачатак Храстовага тыдня. Пяклі 
“храсты”. Засеўкі. Абрад “жаніцьбы коміна”.

17. а. Герасім Гракоўнік. «Герасім гракоў 
прыгнаў».

18. с. *Серадапосце. Выпякалі “храст-
цы”.

19. ч. Язэп. «Святы Язэп сярод посту 
шлюб дае прахвосту». «На Язэпа пагода – год 
ураджайны».

21. сб. Вясновае раўнадзенства. Усход 
6.16, захад 18.18. Маладзік. 

22. н. Саракі. Свята птушак. Прылятае 40 
выраяў. «Святыя Саракі ў поле саху валаклі». 
Прыска. «На Святога Прыску праб’е лёд і 
пліска».

23. п. Пачатак *Пахвальнага тыдня. 
«Дзікая качка яйцом пахваліцца».

25. с. Рыгор. «На Рыгора зіма ідзе ў 
мора». Дабравешчанне, Звеставанне. «І 
птушка гнязда не кладзе». Прылёт бусла. 
Гуканне вясны.

26. ч. Міжблагавешчыны (да 7 
красавіка). Забарона на “запасванне” 
кароў.

27. пт. *Пахвальная пятніца. 
Мыццё дзежак.

28. сб. *Пахвальная субота. Не 
грымелі кроснамі, каб гром не грымеў.

29. н. * Пальмова нядзеля. «Вярба б’е, 
не я б’ю».

30. п. Аляксей Цёплы. Дзень рыбалова. 
«На Цёплага Аляксея рыба ідзе на нераст, 
карова на верас, а бортнік на хвою». Пачатак 
*Вербнага, Белага, тыдня. *Чысты, 
Блакітны, панядзелак. 

Красавік
1. с. Дар’я Вясенняя. 

Адбельвалі палотны.
5. н. *ВЯЛІКДЗЕНЬ (у католікаў). 

*Вербніца. Арына. «На Арыну сей 
капусту ў расадніках». 

6. п. Камаедзіца. Свята мяд-
зведзя. Благавеснік. Пяклі пірагі 
“буславы лапы”. Пачатак *Белага, 
Вялікага, тыдня. *Чысты панядзе-
лак. Бялілі і мылі ў хаце.

7. а. Благавешчанне. 
«Благавешчанне без ластавак – халоднае 
лета». Абрад «Страла». *Чысты аўторак. 
Каб на людзей і “гаўядо” не напала “парша”, 
трэба ўсё мыць.

8. с. Благуста. «На Благусту сей капу-
сту». *Дравяная страсць. Мыюць усё дравя-
ное.

9. ч. Матрона. «На Матрону шчупак хва-
стом лёд разбівае». *Чысты чацвер. Лазня. 
Абрад мыцця дзежкі.

10. пт. *Чырвоная, Веліко-дная, пятніца. 
Сеялі гарох.

11. сб. *Вялікая, Чырвоная, субота. 
Фарбавалі яйкі. Канец Вялікага посту.

12. н.*ВЯЛІКДЗЕНЬ (у праваслаўных). 
«Хрыстос уваскрос! – Сапраўды ўваскрос!».

13. п. Працяг *Велікоднага тыдня. 
«Першы дзень пірагі маюць, а сярэдні пагуля-
юць, а паследні дзень выпраўляюць». 

14. а. Прабуджэнне хатніка. Мар’я. 
Калі ў ясную ноч прыбывала вада, то суха 
будзе ў жніво на хлебнай ніве.

15. с. Палікарп. Пачатак бясхлебіцы. 
*Градавая серада. Праводны, Мёртвы, 
тыдзень. «Пайшла зіма да Кіева, а лета нам 
пакінула».

16. ч. Мікіта. «Калі на Мікіту крыгаход, то 
няма ні клёву, ні лову рыбаловам».

19. н. *Праводная нядзеля. «Ідзі, зіма, 
да Кучава, як ты нам надакучыла».

21. а. Руф. Руф рушыць снягі. 
23. ч. Юрый. (Новы год па задыяку). «Як 

зязюля закукуе за 12 дзён да Юр’я на “голы” 
лес, то не чакай ураджаю і будзе хварэць жывё-
ла». Войцах. «Святы Вайцеху выпусціў 
жаўранка з меху».

24. пт. Анціп – ахоўнік зубоў. 

25. сб. Марк. «Дождж на Марка, дык 
зямля як шкварка».

27. п. Радаўнічныя Дзяды.
28. а. *Радаўніца. «На Радаўніцу да абеду 

пашуць, па абеду плачуць, а к вечару скачуць». 
Пуд. «Пуд снег пугне».

29. с. Арына. «На Арыну сей капусту».
30. ч. Зосім – ахоўнік пчол. Андрыянава 

ноч, Андрэй. Ноч дзявочай варажбы і 
чараўніцтва. 

Май__
1. пт. Кузьма. «Май Кузьма з морквінай 

сустракае, а Пахом з гурком».
3. н. *Міраносіцы. «На Міраносця п’яныя 

бабы цігаюць адна адну за валосця».
4. п. Пачатак *Пераплаўнага, Чарвівага, 

тыдня. Не трэба садзіць, бо заядуць чэрві.
5. а. Ляльнік. Свята Лялі – дачкі Лады. 
6. с. Юр’е. Свята жывёлы. «Як дождж на 

Юр’я – хлеб будзе і ў дурня». Абрад «Страла». 
*Градавая, Пераплаўная, серада. Засцярогі 
ад граду і дажджу.

7. ч. Алісей. «Прыйшоў Алісей 
– авёс пасей». Бабскія розбрыкі. 
Скокі жанчын і качанне па зямлі 
дзеля ўрадлівасці.

8. пт. Марк. «Дождж на 
Святога Марка – дык зямля, як 
скварка». Станіслаў. «Сей лён на 
Станіслава – вырасце, як лава». 

10. н. Ярылавіца. Свята 
Ярылы.

13. с. Якуб. «На Якуба 
грэе люба».

14. ч. *Ушэсце. 
Унебаўшэсце пана Езуса. 
Свята агляду жыта. Макарэй. 
Абрады ля вады.

15. пт. Барыс. Апякун 
поля і жывёлы. *Градабойцы, 
Ледавіты дзень. 

18. п. Арына Расадніца. 
Дзень высаджвання расады ў 
Паазер’і. 

20. с. Антоній. «На Святы 
Антоній сей авёс для коней, а 
як удасца, дык і прадасца». 

21. ч. *Ушэсце. Абрад 
«Страла». Іван Веснавы. 
Апякун земляроба. «На Івана 
каласок, а на Пятра піражок».

22. пт. Мікола Веснавы. 
Свята пастухоў. Алёна. «Сей 
лён на Алену, будзе кашуля па 
калена».

23. сб. Зілот. «Сей пшаніцу 
на Зілота, і яна будзе, як злата».

24. н. *Сёмуха, Зыход Св. 
Духа. Свята зелені. Макей. 
«Мокра на Макея – і лета не пра-
сушыць». Кірыла і Мяфод. Калі 
дзень мокры – і лета будзе мокра.

25. п. Епіфан. «На Епіфана раніца 
ў чырвоным каптане, неба з барваю – 
гарачае лета».

27. с. Сідары. «Прыйшлі Сідары 
– прыйшлі і сіверы». *Градавая сера-
да.

28. ч. Пахом. «Святы Пахом 
павее цяплом». «Сей агуркі на Пахом 
– будзеш насіць мяхом». 

29. пт. Магдалена. Зязюльку 
прысылае. *Сёмушныя Дзяды. 

30. сб. *Духавая субота, 
Зялёная субота. «На Духа будзе 
цёпла і суха».

31. н. *Сёмуха, Тройца. Культ 
продкаў і расліннасці. «Павядзём Куста 
пад гай зялёненькі...». Шэсць дзеў. 

«Лён сей позні». Канапелька Матруна. 
«У зямлю махнула». Фядот. «Як на 

дубе апушка – у Фядота поўна аўса 
кадушка».

Чэрвень
1. п. *Русальніца, Іван ды 

Мар’я. Праводзіны вясны. «На 
Граннай нядзелі Русалкі 
сядзелі...».

2. а. *Конскі Вялікдзень. 
Свята коней. Тры пакутнікі. 
«Няма лета, але пасля іх не 
бывае зімы».

3. с. Алёна, Ульяна. Дзень 
ільну. *Градабой, Серада 
Русаль. Здабывалі з ясеня 

святы агонь.
4. ч. *Божае цела, 

Зелянок. *Наўская Тройца. 
Памінанне. *Абліваха. Васіліск. 

«Ад Васіліска і салавей блізка». 
5. пт. Дзень Еўфрасінні Полацкай. 

Хадзілі пакланіцца і абракацца.
7. н. Ян. «Рой перад Янам – пчаляр 

панам». *Русальчыны розыгры. 
Засцерагаліся рос. 

8. п. *Пятроўка да 11 ліп. Пятроўскі пост. 
Пятроўка-галадоўка.

11. ч. *Дзявятнік. Перавод уніятаў у 
праваслаўе. «Дзевяць ягодзін на ветцы».

12. пт. *Дзевятуха. Дзень ад навальніцы.
13. сб. Ерамей. Антоній. «Антоні, аддай 

коні». 
14. н. Юстын і Харытон. «Юстын цягне 

ўверх каноплі, а Харытон – лён». 
16. а. Лук’ян. Паўднёвы вецер на Лук’яна 

– на добры ўраджай яравых.
18. ч. *Дзясятнік. «Дзясятнік гнаі возіць».
19. пт. *Дзясятка. «Косы точыць». «Жыта 

паспявае».
20. сб. (да 23). Летняе сонцастаянне. 

Даўжыня дня – 16.52. Усход – 3.45, захад – 
20.37. 

21. н. Тодар. «На Тодара раса – канапель 
паласа».

22. п. Кірыла. Дзень сонцастаяння. 
Пачыналі касавіцу ў Паазер’і.

23. а. Купала. У старажытн. – Новы год/
лета.

Навагодняя элегія
Па гарызанталі: 1.Галаўны ўбор. 5. … 

Іпатава – імя выдатнай беларускай 
пісьменніцы, грамадскай дзяячкі; 1 студзеня 
– 70 год з дня яе нараджэння. Шчасця, 
здароўя, творчых поспехаў Вам, паважаная 
… Міхайлаўна! 8.Склеп з лёдам для 
захоўвання мясных, рыбных прадуктаў. 9.Да 
пары … ваду носіць, ручка адарвецца – … 
паб’ецца (прык.). 11.Каляндарны час якой-
небудзь падзеі. 13. …-месяц старое гора 
канчае, новаму году новым шчасцем 
дарожку сцеле (прык.). 14.У зімні … кожны 
молад (прык.). 16.Шафка для абразоў. 
17.“На новае лета радзі, Божа, жыта,//
Шчодры …, багаты …” – з каляднай песні. 
18.“Прываблівае зрок пасля зімы//... сваёй 
зялёнаю абноўкай” – з верша “Ты, калі ласка, 
зноўку апрані” Міколы Аўрамчыка, якому на 
Стары Новы год, 14 студзеня, споўніцца 95 
год з дня нараджэння. Здароўя, доўгіх год 
жыцця Вам, паважаны Мікола Якаўлевіч! 
19.“І канькі, і нястомныя …,//Што, як пёркі, 
злятаюць з гары” – з верша Т.Дзям’янавай 
“Не надыхацца, не наталіцца”. 20.Вельмі 
спешная работа ўсяго калектыву. 

24. с. Ян Купальны. «Сонца грае».
25. ч. Анапрэй. «Хто на Нупрэя пасее 

грэч, той будзе бліны печ».
26. пт. Акуліна Грачышніца. Сеялі грэч-

ку. Задзярыхвост. 
28. н. Амос. «Прыйшоў Амос – цягне 

ўгору авёс».
29. п. Ціхан. «Пеўчыя птушкі заціхаюць». 

Пятрок. «Да Пятра зязюльцы кукаваці». 
«Прыйшоў Пятрок – апаў лісток, прыйдзе Ілля 
– ападуць і два».

Ліпень
6. п. Купалле. Свята Сонца і кахання. 

«Дзень адбаўленне, ночы прыбаўленне».
7. а. Іван Купала. «Учора была Купала, а 

сёння Іван».
10. пт. Самсон. «На Самсона дождж – 

сем тыдняў то ж». Сем братоў. «Сем братоў 
варожаць, колькі тыдняў пагоды».

12. н. Пятро. Свята заканчэння Купалля.
13. п. Паўпятро. Дзень талакі. Сымон і 

Юда. «На Сымана й Юды конь баіцца груды».
14. а. Кузьма і Дзям’ян. Свята кавалёў. 

«Святы Пятро жыта спеліць, Св. Кузьма сярпы 
робіць, а Св. Дзям’ян сена грабе».

17. пт. Андрэй. «Авёс у світцы, а на грэч-
цы і кашулі няма». «Андрэй усіх мудрэй».

18. сб. Свята Месяца. «Месяц гуляе».
21. а. Казанская. Пракоп. Пракоп бок 

прыпёк. Данат. «Святы Данат коскі точыць».
25. сб. Прокл. Засцерагаліся вялікіх рос. 

Якуб. «На Якуба хлеба поўна губа».
26. н. Гаўрылей. Засцеражэнне ад граду. 

Ганна. Снапы кладзе.
29. с. Афінаген. Заціхаюць птушкі. 
31. пт. Серпавіца, Шыпілінка (пятніца 

перад Іллёю). Дзень “зазубрывання” сярпоў.

Жнівень
1. сб. Макрыны. «Глядзі восень па 

Макрыні».
2. н. Ілля. Свята дажджоў і навальніц. 

«Ілля нарабіў гнілля», «Укінуў у воду кусок 
ільда».

4. а.Мар’я. «Магдалена – вады па кале-
на».

6. ч. Барыс Палікоп. «Барыс і Глеб – 
паспеў хлеб».

7. пт. Ганны. «Святы Ганны бабкі 
стаўляюць».

9. н. Палікоп. Паліць копы. Панцеляймон. 
Сцаляў ад хвароб галавы.

11. а. Лаўрын. «На Лаўрына спяшай да 
млына».

12. с. Сіла. Жыта сей.
14. пт. Макавей, Першы Спас. Свята 

маку і мёду. Спасаўка. Пост да 28 жніўня.
15. сб. Базыль. «Базыль авечкам воўну 

дае». Прачыстая, Зельная. «Прыйшла 
Прачыста – стала поле чыста».

16. н. Антоны Віхравеі. Рох. «Кірмаш на 
паненак».

17. пн. Еўдакія. Агуркі збірае.
19. с. Яблычны Спас. Свята садавіны.
23. н. Лаўрэн – свята млынара.
24. п. Баўтрамей. «Св. Баўтрамей высы-

лае буслоў па дзяцей». «Прыйшоў Баўтрамей 
– жыта на зіму сей».

27. ч. Міхей. Выспяваюць брусніцы.
28. пт. Прачыстая. Свята ўраджаю.
29. сб. Трэці Спас. Свята хлеба. Ян. «Ян 

на лета прыйшоў, а ўжо восень знайшоў».
30. н. Міроны Ветрагоны. «Пыл па даро-

зе гоняць, па прыгожым леце стогнуць».
31. п. Флор і Лаўр. Свята коней. 

Арабінавыя дзень і ноч. “Сухая” навальніца, 
дождж.

Верасень
5. сб. Лупа. «Сей на Лупа – будзе жыта 

купа».
7. п. Баўтрамей. «Жыта на зіму сей».
8. а. Другая Прачыстая. «Меншая 

Прачыста – канчай сеяць начыста».
10.ч. Мацей. Абаронца ад п’янства.
11. пт. Калінавік, Іван Крываўнік.
13. н. Кіпрыян. Журавель збіраецца ў 

вырай.
14. п. Сымон. Абрад «жаніцьбы коміна». 

(Асенняе Навалецце з 1493 г.). Закрыванне 
зямлі. Бабіна лета. Узвіжанне.

19. сб. Цуды, Міхал. «Міхал з поля 
спіхаў».

21. п. Багач, Нараджэнне Божае Маці. 
Свята заканчэння ўборкі зерневых. Засідкі.

23. с. Асенняе раўнадзенства. Усход – 
6.01, захад – 18.01. 

24. ч. Тадора. «На Тадору ўсякае лета 
заканчваецца».

26. сб. Стаўроўскія Дзяды.
27. н. Звіжанне. Свята закрывання зямлі 

на зіму. Гадзюкі – у кучу.
29. а. Міхал. «Калі на Міхала з поўначы 

вецер вее, то не май на надвор’е надзеі». 

Сіцыян. «Святы Сацыян да ляны пасцілаў».

Кастрычнік
2. пт. Зосім. Журавіны на Зосіма 

ўздымаюцца – мароз на Пакровы ўдарыць.
3. сб. Астап, Астаф’я. Прыкметы па 

ветры.
4. н. Пранцішак, Францішак. «На 

Пранцішка зярнят шукае ў полі мышка».
8. ч. Сяргей. Жалезны тыдзень.
9. пт. Іван Шаптун, Іван Кураед, 

Багаслоў. Шапталіся свахі пра нявест. 
14. с. Пакровы, Трэцяя Прачыстая. 

Вясельная пара. «Свята Пакрова, пакрый 
зямельку лісточкам, а галоўку – вяночкам». 
«Пакровы – зарыкалі каровы». Дзявоцкае 
лета (па 21.10). Прымалі “ў дзеўкі” сябровак.

21. с. Трыфан, Палагея. «Золкім ветрам 
вее». Зміцер. «Да Змітра баба хітра».

25. н. Марцін – свята млынароў.
28. с. Сымон і Юда. «Сымон з Юдаю працу 

ў полі канчаюць, хаты аглядаюць». Параскева 
Пятніц-кая. Забарона на прадзенне.

29. ч. Лонгін. Збавіцель ад хвароб вачэй.
30. пт. Паклоны. Дзень адбівання 

паклонаў.
31. сб. Лука. «Хто сее да Лукі, не будзе 

мець ні хлеба, ні мукі». Дзень іканапісцаў. 
Юльян – ахоўнік дзяцей.

Лістапад
1. н. Усе святыя. Памінальны дзень. 
2. пн. Задушны дзень. Памінальны 

дзень.
4. с. Казанская. Дождж ці снег.
7. сб. Асяніны, Змітраўскія Дзяды. 

«Святыя дзяды, завём вас...». 
8. н. Зміцер. «Да Змітра дзеўка хітра». 

Канец надзеі выйсці замуж у гэтым годзе.
9. п. Тодар. «На Тадора поўна камора».
10. а. Параскі. Апякунка жанчын і рукад-

зелля.
11. с. Настуся. Настуся стрыжэ авечкі. 

Марцін. «Мядзведзь кладзецца ў бярлогу».
12. ч. Артошка. Пачатак прадзення.
14. сб. Кузьма-Дзям’ян. Апякун земля-

робства, кавалёў і вяселля.
21. сб. Міхайлаў дзень. Абаронца ад 

грому. Мядзведзі ідуць у спячку.
22. н. Матрона. «З Матроны становіцца 

зіма».
24. а. Хвёдар Студзянец. «Хвёдаравы 

вятры галоднымі ваўкамі скуголяць».
25. с. Іван Міласцівы. Дзень падарункаў. 

Кацярыны. «Кацярына забрала лета».
27. пт. Юстыніян. Апякун плоднасці і 

дзяцінства. Піліп. Пярэдадзень Піліпоўскага 
посту (да 7 студзеня).

28. сб. Піліпаўка – перадкалядны пост.
29. н. Мацей. «На Мацея зіма пацее». 

Адвент. Перадкалядны пост.
30. п. Андрэй. Дзявочае свята. 

Снежань
4. пт. Увядзенне. Водзяцца ваўкі. 

Барбара. «Барбара ноч урвала, а дзень над-
тачыла».

5. сб. Пракоп. Савы. «Барбара мосціць, 
Сава цвікі войстрыць, а Мікола прыбівае».

6. н. Матрыхваны. Не пралі. Мікола. 
«Хвалі зіму па Міколе».

7. п. Кацярыны. «Забрала край лета».
9. с. Юр’е Зімовы. Юра мосціць. Ганны. 

«Ад Ганны да Каляд два тыдні і два дні».
13. н. Андросы, Андрэйкі. Варажылі.
14. п. Навум. Наставіць на вум.
17. ч. Варвары. «Мікола і Варвара ноч 

урвалі».
18. пт. Савы, Міколін бацька. «Сава 

мосце, а Мікола гвоздзе».
19. сб. Мікола Зімовы. «Без Міколы не 

бывае ні зімы, ні лета». «Мікола марозам 
гвоздзіць».

22. а. Ганны. «Ганкі – сядайце на санкі».
24. ч. Посная куцця. Пачатак Каляд (да 6 

студз.).
25. пт. Спірыдон Сонцаварот. Божае 

Нараджэнне. 
26. сб. Сцяпан. «Кожны сабе пан».
31. ч. Марк. «Марка да Варка – няхай 

будзе парка». Багатая куцця. Сільвестр.
Варажылі дзяўчаты.

Алесь ЛОЗКА.

22.“Прыехала Каляда на белым кані,//Яе 
конічак – ясен …,//Яе дружачка – ясна зорачка” 
– з каляднай песні. 25.Белы клён. 27.“… 
пушысты залёг,//На галінах сасон” – з верша 
Я.Купалы “Зімой у лесе”. 28.Абяцанка-…, а 
дурню радасць (прык.). 29.Надышлі Калядкі – 
бліны ды … (прык.). 30. … пад акном зімой 
зачырыкае – чакай адлігі (прык.).

Па вертыкалі: 1.“Заяц шэры,//Заяц-зух//
Да зімы пашыў …” – з верша Р.Барадуліна “Як 
звяры зіму сустракаюць”. 2.За тыдзень да 
Каляд – … чэлядзі не рад (прык.). 3. Катэгорыя, 
падраздзяленне. 4.Той, хто займаецца 
плаваннем зімой у адкрытых вадаёмах. 5.
Старажытнае дэкаратыўнае пісьмо. 6. … 
моцна трашчыць – будзе мароз (прыкм.). 7.
Моцнае захапленне. 10.Невялічкае воблака. 
12.Мінерал, каштоўны камень, які раяць 
дарыць жанчынам у Новым 2015 годзе, годзе 
Казы паводле ўсходнеазіяцкага календара. 
15.Род конных спаборніцтваў. 16.“Белая … . 
Зіма беларуская…//Што ж мне не дорыш 
снягурачку ты?” – з верша “Белыя сыплюцца 
долу крышталікі” Н.Гілевіча, які нарадзіўся ў 
год Казы; у гэты год нарадзіліся таксама А.

Звонак, А.Пушкін, А.Бальзак, А.Талстой, 
А.Чэхаў, М.Зошчанка, Я.Гашак, М.Твен, 
Х.Калумб, Архімед. 19.“Але зірнем мы на 
Парэчча,//Чым там у лесе жыве хата,//Як 
там рыхтуюцца да …//І як калядкі 
сустракаюць” – з паэмы Я.Коласа “Новая 
зямля” (“Каляды”). 21.Часовая стаянка, 
звычайна пад адкрытым небам. 22.“Учора з 
вячора зара засвяціла.//Новы год новы, 
зара засвяціла,//А Божая … Сына 
нарадзіла.//Новы год новы, Сына нарадзіла” 
– з каляднай песні. 23.Рыбалоўны кручок з 
трыма зубцамі (разм.). 24.Напітак, які 
павінен быць на стале ў першую посную 
куццю. 26.Які …, такі плод (прык.). 27.
Бабовая расліна.

Склаў Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

Праверце, калі ласка, адказы:
Па гарызанталі: 1.Каўпак. 5.Вольга. 

8.Лядоўня. 9.Жбан. 11.Дата. 13.Снежань. 
14.Холад. 16.Ківот. 17.Вячор. 18.Зямля. 
19.Санкі. 20.Аўрал. 22.Месячык. 25.Явар. 
27.Снег. 28.Цацанка. 29.Аладкі. 30.Снягір.

Па вертыкалі: 1.Кажух. 2.Пан. 3.Клас. 
4.“Морж”. 5.Вязь. 6.Лёд. 7.Азарт. 10.
Аблачынка. 12.Аквамарын. 15.Дэрбі. 16.
Казка. 19.Свята. 21.Лагер. 22.Маці. 23.Якар. 
24.Квас. 26.Род. 27.Соя.


